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شهردارقم مطرح کرد :

حمایت از برگزاری 
رویدادهای فرهنگی

مدیرعامل بنیاد ملی بازی های رایانه ای:

سالانه۱۵۰بازیموبایلیدرایرانساختهمیشود

شهردار قم گفت: هدف اصلی شهرداری قم از برگزاری 
معرفت  و  رشد  زمینه  افزایش  فرهنگی  هفته های  رویداد 
نسل جوان و عموم مردم از ظرفیت های تمدنی، فرهنگی، 

سقائیان نژاد  سیدمرتضی  دکتر  است.  دینی  و  علمی 
روزسه شنبه در آیین افتتاحیه نخستین رویداد فرهنگی 
گردشگری شیراز در قم که در سالن رضوان شهرداری قم 
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مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم  خواستار شد:

توجه به قهرمانان ملی در تولید 
بازی های رایانه ای 
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رییس دانشگاه علوم پزشکی قم:

موردیازآبلهمیمونیدرقمگزارشنشدهاست

گفت:  قم   استان  اسلامی  ارشاد  و  فرهنگ  مدیرکل 
قهرمانان ملی باید در موضوع تولید بازی های رایانه ای مورد 
توجه باشند. امیرعلی عموزاده پیش از ظهر سه شنبه در 

کارگروه ساماندهی مراکز بازی های رایانه ای استان قم که 
در تالار فرهنگ و هنر قم برگزار شد افزود: شخصیت های 
دینی مانند امام حسین)ع( و قهرمانان ملی مانند سردار 

 UPS در نظر دارد تعداد 167 باطری 12 ولت 100 آمپر
جهت مجتمع خیرین سلامت را از طریق مناقصه عمومی 

خریداری نماید.
پایگاه  به  مراجعه  پیشنهادها:  ارائه  و  اسناد  خرید  نحوه 

   Setadiran.ir تدارکات الکترونیک دولت به نشانی
مبلغ خرید اسناد:   مبلغ5/000/000 ریال .

مهلت خرید اسناد:   از تاریخ انتشار آگهی به مدت 10  روز.
 مهلت ارائه  پیشنهاد:  به مدت حداکثر 10 روز پس از پایان 

مهلت خرید اسناد.
سپرده شرکت در مناقصه: به مبلغ 600/000/000 ریال 
فقط به صورت فیش واریزی به حساب 11100072 بانک 
رفاه کارگران یا ضمانتنامه معتبر بانکی با مدت اعتبار سه ماهه 

می باشد.
زمان بازگشایی پیشنهادها:  درج در شرایط مناقصه

هزینه آگهی مناقصه: هزینه های انتشارآگهی فراخوان و 
سامانه ستاد ایران بر عهده برنده مناقصه است.  

آگهی مناقصه عمومی )یک مرحله ای(

ایرانوشورایحکام
با لحنی تند و  اگر از سوی شورای  حکام  قطعنامه ای 
انتقادی علیه ایران صادر شود در آن صورت طرف ایرانی 
برای حفظ وجهه خود ناگریز به اقدام یا اقدامات متناسب 
و متقابل می شود و این مساله سرعت مذاکرات را بیش از 

شرایط و زمان فعلی کاهش می دهد. البته ما نمی دانیم سه کشور اروپایی و حامیان صدور 
قطعنامه درباره ایران در نشست فصلی شورای حکام چقدر به متن نهایی نزدیک شده اند اما 
فکر می کنم طرف های غربی می دانند که اگر لحن قطعنامه تند شود، واکنش منفی ایران را 
در بر خواهد داشت و این کمک کننده روند مذاکرات برجامی نخواهد بود، از این رو امیدوارم 

این اقدام با احتیاط باشد و جوانب مذاکرات برجامی را در نظر بگیرند. 
هر چقدر گفت وگوها میان ایران و 1+۴ طولانی شود این قبیل اقدامات نیز بیشتر می 
شود که موجب تنگ تر شدن پنجره مذاکرات می شود. اگر طرف های برجام برنامه توافق و 
بازگشت به آن را دارند و گزینه دیگری هم در این شرایط ندارند بیش از این مذاکرات را طول 
ندهند. فکر می کنم طرف های اروپایی و آمریکا عمدتا به لحاظ فنی توافق پادمانی میان 
ایران و آژانس را مبنا قرار داده اند و اقدام به ارایه پیش نویس قطعنامه در شورای حکام در این 
شرایط به نوعی تحت فشار قرار دادن ایران برای از سر گیری مذاکرات و تن دادن به توافق 
است اما نباید این مساله را از ذهن دور داشت که ممکن است این اقدام نتایج ناخواسته ای در 
پی داشته باشد. اگر ایران در مسیر واکنش به اقدامات طرف های اروپایی و آمریکا در شورای 
حکام قرار بگیرد، مذاکرات بازگشت به برجام را می تواند از ریل خود خارج کند. معتقدم 
حرکت هر دو طرف باید حساب شده باشد وگرنه کار را سخت می کند و این قطعنامه می تواند 
مقدمه ای برای اقدام بعدی باشد. فکر می کنم هم ایران و هم آمریکا و سایر اعضای برجام 
تمایل دارند که برجام احیا شود چون جایگزین بهتری در این شرایط بین المللی برای آن 
ندارند و همین انگیزه بالاست که تا امروز مذاکرات را نگه داشته است، اما نکته اینجاست که 
صرف این خواست کافی نیست و ملاحظات سیاسی مختلف در هر طرف مورد توجه است و 

نیاز داریم تا هر یک از طرف ها ملاحظات یکدیگر را درک کنند.
مساله مهم این است که ایران نمی تواند توافق غیرآبرومندانه را بپذیرد، یعنی حداقلی از 
مطالباتی که ایران به ویژه دولت جدید به میان کشیده باید مورد نظر باشد. از سویی آمریکا 
هم ملاحظات داخلی خودش را دارد و توافق جمهوری خواهان و دموکرات ها برای حفظ 
سپاه در لیست تحریم ها و تروریست ها نیز تقویت شده است و با نزدیک شدن به انتخابات 
کنگره حساسیت دولت بایدن به امیتاز دهی به ایران بیشتر می شود از این رو شاهد هستیم 
که محتاط تر در این رابطه برخورد می کنند بنابراین هر چه زمان را بیشتر از دست دهیم، 
ملاحظات کشورها در روند مذاکرات بیشتر و جزیی تر می شود. معتقدم اگر طرف ها واقعا 
تصمیم به توافق دارند به آن سرعت دهند، در عین حال که ملاحظات داخلی همه طرف ها 

رعایت می شود.
کارشناس مسایل بین الملل

مدیر کل نوسازی مدارس استان قم:

۴۰درصدمدارساستانقم
توسطخیریناحداثمیشوند

مدیر کل نوسازی توسعه و تجهیز مدارس استان قم از احداث بیش از ۴0 درصد مدارس 
این استان توسط خیرین مدرسه ساز خبر داد.

احمدرضا اجتهادی پیش از ظهر سه شنبه در حاشیه بازدید از مدرسه خیری زیرک و 
مدرسه خیری سید رضا برقعی اظهار داشت: مدرسه خیری زیرک با زیربناء ۳100 متر مربع 

و 1۸ کلاس درس توسط آقای حبیب الله زیرک در منطقه پردیسان در حال ساخت است.
وی بیان داشت: این خیّر تاکنون یک مدرسه دیگر در این منطقه و 2 مدرسه در استان 

سیستان و بلوچستان احداث کرده است.
اجتهادی افزود: مدرسه خیری حاج سید محمد رضا برقعی نیز با زیر بنا 2200 متر مربع 
زیر بنا و 15 کلاس درس در بلوار شاهد منطقه نیروگاه توسط این خیّر در حال ساخت 
می باشد. مدیر کل نوسازی مدارس استان قم به ساخت ۴0 درصدی مدارس استان قم 
توسط خیرین اشاره کرد و افزود: ۳۳2 خیّر مدرسه ساز تا کنون با اهدا زمین، بنا، منزل 

مسکونی، وجه نقد و تجهیزات به دانش آموزان استان قم کمک کردند.
وی افزود: استان قم به لحاظ تراکم دانش آموزی رتبه بیست و هفتم کشور را داراست و 
این عدد، بیانگر آن است که استان از لحاظ سطح فضای آموزشی با کمبودها و کاستی هایی 
مواجه است. اجتهادی در ادامه کمبود زمین آموزشی در مناطق شهری جدید الاحداث و 
همچنین در بافت فرسوده شهری برای ساخت مدرسه، کندی واگذاری انشعابات مدارس 
تازه ساخته شده از سوی شرکت و سازمان های مرتبط را بخش عمده ای از مشکلات در مسیر 

بنای مدارس در استان قم برشمرد.

دیاکو حسینی*

رئیس هیئت مدیره کلینیک طهورای قم  خبرداد:

درمانرایگانهزارزوجناباروردرمرکزطهورا
رئیس هیئت مدیره کلینیک طهورای قم  گفت :مرکز درمان ناباروری طهورا به مناسبت 
دهه کرامت در نظر دارد به صورت رایگان هزار زوج نابارور که دچار مشکلات اقتصادی 

هستند را درمان کند.
سید علی منتظری با بیان اینکه تاکنون 650 زوج به صورت حضوری و یا از طریق سایت 
این مرکز ثبت نام کرده اند افزود: زوج های نابارور تا پایان روز شنبه مصادف با میلاد امام رضا 

)ع( مهلت دارند در این طرح ثبت نام کنند.
وی با اشاره به اینکه در این طرح با کمک خیران، یک دوره آی وی اف به طور کامل، 
سونوگرافی و دارو ها رایگان می باشد گفت: پس از پایان ثبت نام، ثبت نام کنندگان پالایش و 

زوج های بی بضاعت شناسایی می شوند و مراحل درمان آن ها آغاز می شود.
مرکز جراحی طهورا مقابل درب ۳ مسجد مقدس جمکران به جز ایام تعطیل به صورت 

شبانه روزی آماده ارائه خدمات به مراجعه کنندگان است.
 

 مدیرعامل سازمان تاکسیرانی شهرداری قم :

ناوگانتاکسیرانیقمنیازمندنوسازیاست
مدیرعامل سازمان تاکسیرانی شهرداری قم گفت: نیمی از ناوگان تاکسیرانی در استان 

فرسوده است و نیاز به نوسازی دارد.
علی نیک در گفت و گویی اظهارداشت : فرسوده بودن این میزان از تاکسی های درون 
شهری موجب شده تا شبکه تاکسی رانی نتواند کارایی خود را به بهترین شکل ممکن داشته 

باشد و به شهروندان ارائه خدمت کند.
وی با اشاره به گلایه شهروندان از نبود تاکسی در اطراف مسجد مقدس جمکران بویژه 
در روز های تعطیل گفت: ۸0 دستگاه تاکسی در این مسیر خدمت رسانی میکنند و اینکه 
در روز هایی مانند 1۴ خرداد مشکلاتی برای تردد شهروندان پیش آمده قابل بررسی و حل 
است. نیک گفت: برای رفع مشکلات مربوط به تردد شهروندان در این مسیر، از این پس با 

دقت بیشتر خدمات تاکسی ها را نظارت میکنیم.

  

مدیر کل نوسازی توسعه و تجهیز مدارس استان قم از احداث بیش از ۴۰ 
احمدرضا  داد.  خبر  ساز  مدرسه  خیرین  توسط  استان  این  مدارس  درصد 
اجتهادی پیش از ظهر سه شنبه در حاشیه بازدید از مدرسه خیری زیرک و 
مدرسه خیری سید رضا برقعی اظهار داشت: مدرسه خیری زیرک با زیربناء 
۳۱۰۰ متر مربع و ۱۸ کلاس درس توسط آقای حبیب الله زیرک در منطقه 
پردیسان در حال ساخت است. وی بیان داشت: این خیّر تاکنون یک مدرسه 
دیگر در این منطقه و ۲ مدرسه در استان سیستان و بلوچستان احداث کرده 

مدیرکل راه و شهرسازی  استان قم گفت: بر اساس برآورد اولیه ۸۰ هزار واحد 
مسکونی در طرح نهضت ملی مسکن در این استان احداث خواهد شد که برای 
۴۰ هزار واحد آن تاکنون زمین تامین شده است.  محمد صادقی در این زمینه 
افزود: طبق آخرین گزارش از سامانه طرح نهضت ملی مسکن  ۱۳۱ هزار متقاضی 
در سامانه نام نویسی کرده اند که تاکنون ۵۵ هزار متقاضی واجد شرایط شناخته 
شده و از این تعداد ۲۸ هزار متقاضی به بانک معرفی شده اند. وی اضافه کرد: بر 
اساس ابلاغیه وزارت راه و شهرسازی به استان ها، تعداد ۶۳ هزار واحد مسکونی 

مدیر کل نوسازی مدارس استان قم:
۴۰ درصد مدارس قم توسط خیرین احداث می شوند

مدیرکل راه و شهرسازی  استان قم:
با کمبود زمین برای احداث مسکن مواجه هستیم 

رئیس قوه قضائیه:
تخریب کنندگان محیط زیست، 

مفسد فی الارض هستند
رئیس قــوه قضائیــه گفت:برای 
کسانی که زمین و محیط زیست را 
تخریب و آلوده سازند، مجازات های 
سنگینی درنظر گرفته شده است 
و چنانچــه ایــن تخریــب بــه حد 
مشخصی برسد، عنوان افسادفی 

الارض بر آن صدق خواهد کرد.
والمســلمین  حجت الاســلام 
2محسنی اژه ای، در جریان نشست 

رییس مجلس شورای اسلامی: 
بر سراهداف انقلاب اسلامی با کسی 

معامله نمی کنیم

2 2

عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس:

ملت طاقت گرانی وهزینه های 
بیشتر را ندارند 

رییس مجلس شــورای اســلامی 
با بیان اینکه آمریــکا هیچ گاه با ما 
کنــار نمی آید تاکید کــرد: هیچ گاه 
بر ســر اهداف انقلاب اســلامی با 
کســی معامله نمی کنیــم.  محمد 
باقر قالیباف صبح روزسه شنبه در 
سومین اجلاس بین المللی فعالان 
مهدوی که در ســالن همایش های 
شهید مطهری دانشگاه آزاد تهران 

یک عضو کمیسیون امنیت 
خارجــی  سیاســت  و  ملــی 
مجلس شــورای اســلامی با 
تاکید بــر این که »ملت طاقت 
گرانــی و هزینه های بیشــتر 
را ندارنــد«، گفت: دولت باید 
راهکاری به مردم برای تامین 
هزینه های زندگی شان نشان 
دهــد بعد مــا از هــر جراحی  2
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 سازمان آرامستانها شهرداری قم
 در نظر دارد جهت  اجرای شبکه آبرسانی با لوله گذاری با لوله های P.E و U.P.V.C  محوطه سازمان با برآورد فهرست 
بهای رشته آب سال 1۴01 به مبلغ 9/12۸/116/7۸2 ریال)نه میلیارد و صد و بیست وهشت میلیون و یکصد و شانزده 
هزارو هفتصد و هشتاد و دو ریال( را با  مشخصات و مقررات به شرح ذیل از طریق برگزاری مناقصه عمومی به شرکت ها 

وپیمانکاران واجد شرایط واگذار نماید: 
شرایط:

متقاضیان باید دارای صلاحیت پیمانکاری از مراجع رسمی  با پایه پنج رشته آب ، توانایی انجام کار در خصوص موضوع 
پیمان و همچنین گواهینامه HSE ) دستورالعمل ایمنی و بهداشت ( از اداره کار ورفاه امور اجتماعی را داشته باشند.

سپرده شرکت در مناقصه به مبلغ ۴60/000/000 ریال می باشد. که هم بصورت واریز نقدی ویا ضمانت نامه بانکی 
امکان پذیر میباشد. 

سازمان آرامستانها مکلف می باشد در صورتی که برنده مناقصه حاضر به انعقاد قرارداد نشود سپرده شرکت در مناقصه 
مشارالیه ضبط می نماید و همچنین نفر دوم هم اگر برای انجام عقد قرارداد به او مراجعه گردد و از انجام معامله امتناع نماید 

سپرده شرکت در مناقصه ضبط خواهد شد. 
سازمان آرامستانها اختیار دارد مقدار کالا و یا موضوع پیمان را در طول مدت اجراء تا 25% افزایش یا کاهش دهد.

سازمان آرامستانها اختیار دارد بعد از بازگشائی پیشنهادات و پس ازبررسی ، مجاز است برنده مناقصه را از یک تا هفت  
روز کاری اعلام نماید. 

در صورت تشخیص سازمان آرامستانها در خصوص میزان پیش پرداخت در قرارداد به برنده مناقصه تا سقف 15% نسبت 
به مبلغ پیشنهادی اقدام می نماید.

در روز بازگشائی پیشنهادات، حضور شرکت کنندگان درجلسه کمیسیون معاملات لازم نمی باشد.
در قرارداد منعقده با برنده مناقصه رعایت دستورالعمل عمرانیHSE، الزامی است.

در صورت انعقاد قرارداد با برنده مناقصه تعدیل پیمان مشمول این قرارداد می شود.
سازمان آرامستانها در رد وقبول پیشنهادات مختار بوده و هزینه آگهی برعهده برنده مناقصه می باشد. ضمناً مبلغ 

پیشنهادی مشخص، معین، بدون قید و ابهام  بوده ودر پاکت لاک ومهر شده تسلیم گردد.
 متقاضیان می توانند جهت دریافت اسناد مناقصه وکسب اطلاعات بیشتر بعد از انتشار آگهی دوم  به مدت 10 روز در 

ساعات اداری به سازمان مراجعه نمایند. ضمناً خرید اسناد مناقصه براساس تعرفه مبلغ 1/500/000 ریال می باشد.
تذکر مهم: بر اساس آیین نامه معاملات شهرداری ها، مدت ده روز در بند فوق الذکر شامل هم اخذ و هم تحویل اسناد 

می باشد. 
محل توزیع اسناد: جاده قدیم قم –تهران کیلومتر۴ سازمان بهشت معصومه ساختمان اداری واحد امور پیمانها 

وقراردادها- تلفن 15۳0
محل تحویل پاکتهای پیشنهادی: قم ، بلوار شهید خداکرم، میادین میوه و تره بار، سازمان میادین ، واحد حراست 

آگهي مناقصه) نوبت اول(

 روابط عمومی سازمان آرامستانها

وداع با شکوه با آبروی رسانه و فخر فرهنگ ؛

»دعایی« درکنارمراد ومقتدای خویش آرام گرفت
2

   شناسه آگهی:۱۳۳۱۴۵۳ 

دانشگاه علوم پزشکی قم 

شناسه آگهی:۱۳۲99۲۲
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رازمحبوبیتدعایی
»تاریخ ۴ دهه ای جمهوری اسلامی، عرصه آمدن 
است؛  بسیاری  شخصیت های  و  چهره ها  رفتن  و 
چهره هایی که نامدار شدند و عزتمندانه در صحنه 

ماندند و بعضی هم رنگ باختند، حاشیه نشین شدند و از یادها رفتند.
مرحوم سیدمحمود دعایی، از چهره های متین و ماندگاری است که از زمان 
مبارزات علیه رژیم شاهنشاهی تا پیروزی انقلاب و استقرار جمهوری اسلامی و 
سال های بعد از آن در رکاب نظام جمهوری اسلامی ماند و بی حاشیه و بی هیاهو 
به انجام مسئولیتش مشغول بود؛ چه در ایام وکالتش در مجلس شورای اسلامی و 

چه به عنوان سکاندار مؤسسه مطبوعاتی اطلاعات.
ورای رزومه مبارزاتی و مجاهدگونه او در سال های پیش از انقلاب و نزدیکی اش 
به امام)ره( در سال های تبعید نجف، او از همان اردیبهشت سال 59 که سرپرست 
مؤسسه اطلاعات شد تا پایان عمر، حضور در این مؤسسه را به عنوان مأموریت 
اصلی خود پذیرفت. مأموریتی که بنا به خصوصیات فردی و شخصیتی مرحوم 

دعایی، ویژه او شد و شاکله کاری مؤسسه اطلاعات را شکل داد.
مرحوم دعایی در سال های پس از انقلاب، معتدل، متواضع و با اخلاق مداری 
تلاش کرد حلقه واسط میان بخشی از جامعه با حاکمیت باشد. حلقه واسط تفکری 
که رفته رفته در درگیری ها و رقابت های سیاسی از گردونه امور اجرایی، اثرگذاری و 
موج آفرینی های اجتماعی و سیاسی به حاشیه رفت؛ برخی بی اثر و برخی منزوی 

و برخی در سودای احیای جایگاه خود مشغول تنفس سیاسی بودند.
دعایی به سهم خود روزنه حیات نگاه و تفکر و سرمایه اجتماعی آنانی بود که در 
۴ دهه گذشته در برخی دوره ها اقبال نقش آفرینی در دولت ها را از دست داده ولی 

صاحب اثرگذاری اجتماعی و شیفته میهن اسلامی بودند.
مرحوم دعایی می توانست همچون بسیاری از سیاستمداران دیگر که همراه و 
هم فکرش بودند یا ذوب در جریان به حاشیه رفته، شود یا مسیرش را از آنان جدا 
کرده و سودای خود و منافع خود را دنبال کند؛ اما ماند و راه خود را در پیش گرفت. 
خوشرویی، اعتدال و تواضع، سه خصوصیت رفتاری او  در تعاملات سیاسی و 
اجتماعی اش بود که او را به چهره ای محبوب، بی حاشیه و مورد اعتماد جریانات 
و  آن دسته چهره های دلسوز، بی تکلف  از  سیاسی بدل کرد. مرحوم دعایی، 
بی ادعایی بود که هر نظام سیاسی به تکثیر آنها نیاز دارد. این خود از ویژگی های 
مؤمنان است که رفیق و رقیب و دوست و دشمن، در زمان حیات و پس از آن، از وی 

به نیکی یاد کنند و او را سرمشق تواضع و ساده زیستی بدانند.
روحش شاد و یادش گرامی.« 

رییس فراکسیون مدیریت شهری مجلس

عصرروز دوشنبه انجام شد؛

اقامهنمازبرپیکرحجتالاسلامدعایی
توسطرهبرمعظمانقلاب

 رهبر انقلاب با حضور در کنار پیکر مرحوم حجت الاسلام سیّدمحمود دعایی 
ضمن قرائت فاتحه، بر آن یار دیرین حضرت امام خمینی )ره( نماز میت اقامه 

کردند. 
به گزارش دفتر حفظ و نشر آثار آیت الله  العظمی خامنه ای، رهبر معظم انقلاب 
حجت الاسلام  مرحوم  پیکر  کنار  در  حضور  با   )16/0۳/1۴01( دوشنبه  روز 
سیّدمحمود دعایی ضمن قرائت فاتحه، بر آن یار دیرین حضرت امام خمینی )ره( 

نماز میت اقامه کردند.
در این مراسم جمعی از خانواده و بستگان مرحوم حجت الاسلام دعایی نیز 

حضور داشتند.
حجت الاسلام سیّدمحمود دعائی از مبارزان قدیمی نهضت و انقلاب اسلامی 
و همراهان امام خمینی رحمةالله علیه در زمان تبعید ایشان در نجف بود. وی در 
اوائل سال 1۳5۸ به عنوان سفیر جمهوری اسلامی ایران در عراق انتخاب شد و از 
اردیبهشت 1۳59 با حکم امام رحمةالله علیه بعنوان سرپرست مؤسسه اطلاعات 
منصوب شد. شش دوره نمایندگی مجلس شورای اسلامی از دیگر سوابق این 
روحانی فروتن و ساده زیست است که عصر یکشنبه 15 خرداد 1۴01 به لقاءالله 

پیوست.
حجت الاسلام  درگذشت  تسلیت  پیام  صدور  با  نیز  روزدوشنبه  انقلاب  رهبر 
سیدمحمود دعایی، ضمن اشاره به صفا، سلامت نفس، ارادت عمیق و راسخ وی 

به امام بزرگوار و انقلاب، تفضلات الهی را برای آن مرحوم مسالت کردند.
 

یک فعال سیاسی :

نبایداجازهدهیمارتجاع
دوبارهقدرتبگیرد

یک فعال سیاسی گفت: نباید اجازه دهیم ارتجاع، دوباره قدرت بگیرد، کاری 
که در انقلاب های مشروطه و نهضت ملی با کمک استبداد جهانی صورت گرفت 

و باعث شکست آنها شد. 
محمدکاظم انبارلویی در گفت وگوی تلفنی با برنامه »بدون خط خوردگی« با 
اشاره به حواشی اتفاق افتاده در سی و سومین سالگرد رهبر فقید انقلاب اسلامی 
در حرم ایشان، گفت: طی یک صد سال گذشته سه انقلاب مشروطه، نهضت 
ملی و انقلاب اسلامی در ایران اتفاق افتاد که در دو انقلاب، شکست خوردیم. از 
علل شکست انقلاب های مشروطه و نهضت ملی، درک نشدن مفاهیم هستی، 
تاریخ و انسان بود چرا که دول خارجی روی درک ملت مان از این مفاهیم، اخلال 

ایجاد کردند.
کارشناس مسائل سیاسی ادامه داد: وحدت ملی در بستر منافع ملی و رهبری 
ملی ایجاد می شود. رهبر ملی باید صفاتی داشته باشد که نخبگان جامعه حول 
آن، اجماع کنند. در دو انقلاب شکست خورده مشروطه و نهضت ملی شاهد این 
صفات در رهبری این دو جریان نبودیم در حالی در انقلاب اسلامی، به لطف الهی 
شاهد چنین صفاتی در رهبر وقت انقلاب بودیم. در کنار همه ویژگی های شخصی 
امام خمینی )ره( برای رهبری، ایشان بر اسلام و قرآن به عنوان یک مکتب تاکید 
داشتند و به همین جهت دارای دیدگاه خاصی در رابطه با هستی، تاریخ و انسان 
بودند. این مسائل سبب شد امام خمینی )ره( نه تنها یک رهبر ملی بلکه در حد 

رهبر جهانی شناخته شوند.
انبارلویی اقامه عدل و ترویج معنویت را یکی از اهداف امام از انقلاب اسلامی 
دانست و اظهار کرد: وحدت ملی و انسجام ملی بین ملت، سبب ایجاد یک نظام نو 
شد که حاصل آن، ایجاد جمهوری اسلامی ایران به جای نظام سلطنت بود. امام 
در پاسداشت وحدت ملی به دو قطبی های برای اخلال در شکل گیری به وجود 
می آورد، پاسخ داد. دو قطبی اسلامیت و جمهوریت، دو قطبی اجرای احکام الهی 
و رعایت مسائل ملی، دو قطبی تولید ثروت و توسعه و عدالت اقتصادی، دو قطبی 
تولید قدرت ملی و دفاع از مشروع و دو قطبی انسجام ملی و تنوع آراء از جمله 
آن ها بودند. نباید اجازه دهیم ارتجاع، دوباره قدرت بگیرد؛ کاری که در انقلاب های 
مشروطه و نهضت ملی با کمک استبداد جهانی صورت گرفت و باعث شکست 

انقلاب ها شد.

اخبار

یک عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس:

ملتطاقتگرانیوهزینههایبیشترراندارند
یک عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی با تاکید 
بر این که »ملت طاقت گرانی و هزینه های بیشتر را ندارند«، گفت: دولت باید راهکاری 
به مردم برای تامین هزینه های زندگی شان نشان دهد بعد ما از هر جراحی اقتصادی و 

نظام عادلانه ای حمایت می کنیم. 
جلیل رحیمی جهان آبادی ، با اشاره به اقدام دولت در اصلاح نظام پرداخت 
یارانه اظهار کرد: تقریبا از اوایل انقلاب تا ورود به دوران جنگ نظام اقتصاد 
هم  چاره ای  چون  کردیم  اجرا  کشور  در  را  یارانه  بر  مبتنی  اقتصاد  و  دولتی 
یارانه در حوزه های مختلف  وجود نداشت ما بابت هزینه های مختلف مردم 
پرداخت می کردیم. اما با توجه به تحریم ها و مشکلات و کمبود منابع ارزی و 
گرفتاری های به وجود آمده در کشور توان دولت در پرداخت یارانه کاهش پیدا 
کرده است به طوری که اکنون در شرایطی هستیم که درآمد ارزی کشور به 

شدت پایین آمده است.
وی ادامه داد: ما تا اینجا دولت را درک می کنیم اما به عنوان نماینده ملت یک سوال 
خیلی ساده داریم؛ آیا وقتی یارانه حذف می شود مردم توان خرید کالاها با نرخ فعلی را 
دارند مثال می آورند که قیمت بنزین، آرد، روغن و خدمات در کشورهای همسایه فلان 
مقدار است و در کشور ما با یارانه فلان مقدار است. اما آیا درآمد یک ایرانی با درآمد 
کشور همسایه یکی است؟ برای فهمیدن این موضوع فقط کافی است حداقل  حقوق 
و دستمزد یک هفته کارگر با کشورهای همسایه را مقایسه کنید. در حال حاضر نرخ 
مسکن، اجاره، خودرو و خیلی از کالاهای مورد نیاز معیشت مردم مثل برنج، روغن و 

قند همسطح با کشورهای پیشرفته دنیا است.
این نماینده مجلس شورای اسلامی گفت: حرف ما این است که دولت راهکاری 
برای زندگی به مردم نشان دهند آن زمان ما از هر جراحی اقتصادی و نظام عادلانه ای 
حمایت می کنیم البته که عادلانه بودن هم فقط در پرداخت یارانه نیست و باید عدالت 

در پرداخت حقوق و دستمزد و یک زندگی ایده آل وجود داشته باشد.
باید درعرصه سیاست داخلی و خارجی اصلاحات عمیقی انجام شود 

رحیمی جهان آبادی اضافه کرد: ما قبول داریم بخشی از این وضعیت به دلیل 
خودروی  واردات  به  ارتباطی  چه  تحریم ها  این  مثلا  اما  است  دشمن  تحریم های 

راه سازی، معدنی، آتش نشانی و حتی خودروی مناسب برای سواری دارد؟
وی یادآور شد: من در زمان دولت آقای روحانی از حامیان یارانه بودم اما از همان 
زمان تاکید بر این  بود که باید ابتدا ساختار پرداخت یارانه مشخص شود؛ بخش 
عمده ای از مردم به ما مراجعه می کنند که کار، درآمد و ملکی ندارند اما مشمول یارانه 
نمی شوند. پاسخی هم به نامه نگاری های ما نمی دهند. در شرایط فعلی باید دولت 
به تمامی افراد به جز درصد اندکی یارانه بدهد مبلغ یارانه هم متناسب با هزینه های 

فعلی باشد.
رحیمی تاکید کرد: دولت بداند از طریق حذف یارانه از ملت نمی توان درآمد داشت. 
مردم به کمک مالی نیاز دارند. به عنوان یک کشور نفت خیز و دارنده گاز و با پتانسیل 
و با خاک مرغوب برای کشاورزی و فرصت های زیاد برای رشد اقتصادی نباید وضعیت 
اقتصادی مان به گونه ای باشد که مردم توان خرید مسکن نداشته باشند. آقای رئیس 
جمهور ما شما را دوست داریم اما سوال مان این است که با این درآمدها و هزینه ها ملت 

چه طور باید زندگی کنند؟
وی با بیان این که باید در عرصه سیاست داخلی و خارجی و اقتصادی اصلاحات 
عمیقی انجام شود، گفت: اقتصاد رانتی است که اگر این طور نبود نباید جلوی واردات 
کالایی گرفته می شد که ما تولید کننده آن نیستیم بهانه هم نبود ارز است  مردم دیگر 

طاقت گرانی و هزینه های بیشتر از این را ندارند.
 

دبیر ستاد اربعین حسینی خبر داد:

لغوویزایعراقدرایاماربعین
دبیر ستاد اربعین حسینی از موافقت دولت عراق برای لغو ویزا در زمان اربعین 

حسینی خبر داد.
گویی  و  گفت  در  کشور  وزیر  انتظامی  امنیتی  معاون  میراحمدی  مجید  سید 
اظهارداشت : امروز در ملاقات و مذاکره بین دو وزیر کشور ایران و عراق یکی از مباحثی 
که مطرح شد بحث سفر زوار به اربعین بود و این مژده را می دهیم که دولت عراق 

موافقت خود را با لغو ویزا در ایام اربعین حسینی به طور کامل اعلام کرد.
وی افزود: ضمن اینکه توافق شد در هفته آینده روزانه دو هزار نفر تا رسیدن به 
ایام اربعین از طریق مرزهای زمینی با لغو روادید اعزام به عتبات عالیات داشته 

باشیم.
دبیر ستاد اربعین حسینی گفت: بنابراین از هفته آینده با سهمیه لغو روادید برای سفر 
زمینی خواهیم داشت و این اقدام تنها از طریق سازمان حج و زیارت خواهد بود اما با 

شروع سفرهای اربعین بدون سهمیه این اتفاق رخ خواهد داد.
میر احمدی بیان کرد: به دلیل اینکه ساماندهی و سازماندهی زوار ایرانی در عراق در 
ایام اربعین در فصل گرما با مشکلات خاصی مواجه است از اکنون اعلام شده است که 

موکب داران ثبت نام را آغاز کنند تا برای انجام کارها زمان کافی داشته باشند.
وی گفت: در سال 9۸ نزدیک به سه میلیون نفر زائر به اربعین رفتند و برآورد ما این 

است که بیش از ۴ میلیون نفر اربعین امسال به کربلا سفر کنند.
دبیر ستاد اربعین حسینی درباره برنامه ریزی های صورت گرفته برای اربعین 1۴01 
گفت: برای مدیریت مراسم اربعین 1۴01 تمامی کمیته های 19 گانه ستاد اربعین 
جلسات منظم را برگزار می کنند تا همه چیز برای پذیرایی از زوار هم در مرزهای کشور 

و در عراق فراهم باشد
 

 فرمانده نیروی زمینی ارتش:

باهرخطایدشمن،تلاویووحیفا
راباخاکیکسانمیکنیم

 فرمانده نیروی زمینی ارتش گفت: به فرمان رهبر معظم انقلاب با هر خطای دشمن 
تلاویو و حیفا را با خاک یکسان خواهیم کرد. 

امیر سرتیپ کیومرث حیدری روز سه شنبه در صبحگاه نیروهای ارتش در پادگان امام 
رضا )ع( افزود: رژیم غاصب و صهیونیستی سرزمین های مسلمانان را اشغال کرده و در 

کمتر از 25 سال آینده این زمین ها به آغوش اسلام باز خواهد گشت.
وی اضافه کرد: امروز دستاوردهای نظامی، دفاعی و تسهیلاتی ارتش جمهوری 

اسلامی ایران خار چشم دشمنان است.
وی ادامه داد: تمامی یگان های نیروی زمینی در حال مجهز شدن به دستاوردهای و 

تسهیلات نقطه زن، دورزن و هوشمند است.
وی افزود: برد پهپادها و موشک های عملیاتی نیروی زمینی ارتش تا تلاویو و حیفا 

رسیده است.
امیر حیدری با اشاره به شهر پهبادی ارتش افزود: این همه تجهیزات برای پاسخ گفتن 

به تجاوزهای احمقانه دشمنان انقلاب اسلامی است.
وی گفت: سلاح های سبک نیروی زمینی نیز در حال تغییر، به روز شدن و بومی 

شدن است.

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی:

دعاییتلاشکردجبههانقلاب
رابههمنزدیککند

 وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی در حاشیه مراسم تشییع پیکر سیدمحمود دعایی 
گفت: مرحوم دعایی یک شخصیت بسیار دوست داشتنی بود و همه تلاشش در همه 

عمر پر برکتش این بود که در مسیر انقلاب باشد. 
محمد مهدی اسماعیلی وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی در حاشیه مراسم تشییع جنازه 
سیدمحمود دعایی گفت: ایشان از مجبین خالص امام و رهبری بودند و در همه دوران 
ها سعی کردند با مردم داری و ساده زیستی جبهه انقلاب را به هم نزدیک کنند. مرحوم 
دعایی یک شخصیت بسیار دوست داشتنی بود و همه تلاشش در همه عمر پر برکتشان 

این بود که در مسیر انقلاب باشد.
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی گفت: ایشان در همه برنامه های فرهنگی، هنری 
و رسانه ای حاضر بود و مورد محبت همه گروه های سیاسی، فرهنگی و هنری 

بودند.
او افزود: مرحوم دعایی با این که 6 دوره نماینده مجلس شورای اسلامی بودند 
شخصیت فرهنگی، هنری و رسانه ای شان بر چهره سیاسی شان غلبه داشت و اصالت 
فرهنگی و هنری خود را همواره حفظ کردند. الان واقعا جایشان خالی و فقدانشان 

تاسف برانگیز است.

رئیس قوه قضائیه گفت:برای کسانی که زمین و محیط زیست را تخریب و آلوده 
سازند، مجازات های سنگینی درنظر گرفته شده است و چنانچه این تخریب به حد 

مشخصی برسد، عنوان افسادفی الارض بر آن صدق خواهد کرد.
حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای، در جریان نشست با مدیران سازمان 
حفاظت محیط زیست، با اشاره به اهمیت مقوله حفظ محیط زیست و تاکید 
آموزه های دینی بر این مهم اظهار کرد: محیط زیست مقوله ای است که به حیات 
انسان ها و سلامت جسم و روح آنها وابسته است و هر آنچه که این محیط را تهدید 

کند به منزله تهدید سلامت انسان و سایر موجودات می باشد.
رئیس دستگاه قضا با تشریح اهمیت و ارزشی که در آموزه های دینی برای مقوله 
حفظ محیط زیست لحاظ شده است، گفت: برای کسانی که زمین و محیط 
زیست را تخریب و آلوده سازند، مجازات های سنگینی در نظر گرفته شده است و 
بر مبنای دستورات شرعی و قانونی، چنانچه این تخریب به حد مشخصی برسد، 

عنوان »افساد فی الارض« بر آن صدق خواهد کرد.
رئیس عدلیه در ادامه با تبیین اصل 50 قانون اساسی ناظر بر وظیفه عمومی 
در حفاظت از محیط زیست و ممنوعیت آن دسته از فعالیت های اقتصادی وغیر 
آنکه با آلودگی محیط زیست یا تخریب غیرقابل جبران آن ملازمه پیدا کند، تصریح 
کرد: علاوه بر اصل 50 قانون اساسی، در برخی دیگر از اصول قانون اساسی و 
قوانین موضوعه نیز به نحوی از انحاء به موضوع مهم و حیاتی حفاظت از محیط 
زیست پرداخته شده است و همین امر گواهی بر اهمیت مقوله مذکور و توجه 

قانونگذار به آن است.
و  احصاء  با  زیست  محیط  حفاطت  سازمان  مسئولان  داشت:  بیان  وی 
اولویت بندی موضوعات و مسائل این حوزه و بر مبنای تعریفی که از مقوله محیط 
زیست دارند، می توانند بررسی های لازم را نسبت به ضرورت تنقیح، اصلاح و 

ایجاد قانون در حوزه محیط زیست به عمل آورند.
رئیس قوه قضائیه در ادامه این نشست با اشاره به تاریخچه، ساختار و اعضای 
شورای عالی حفاظت محیط زیست، به طرح این سوال کلیدی پرداخت که زمان 
و ترتیب تشکیل جلسات این شورای مهم به چه صورت است و شورای مزبور 
در سال چند جلسه برگزار می کند و چه موضوعاتی در این شورا مورد بررسی و 

رسیدگی قرار می گیرند؟
حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای همچنین به مدیران سازمان حفاظت 
محیط زیست توصیه کرد که برگزاری مستمر جلسات شورای عالی حفاظت 
محیط زیست و اضافه شدن اعضای حقوقی و اختیارات بیشتر به این شورا در 

صورت نیاز را، با اهتمام و جدیت بیشتری پیگیری کنند.
وی ضمن اشاره به مسائل و موضوعات کلان و مهمی که باید پیرامون آنها در 
شورای عالی حفاظت محیط زیست، اتخاذ تصمیم شود، برخی مسائل این حوزه 
از جمله مسئله ریزگردها را در زمره موضوعات بین المللی و منطقه ای دانست و 
تصریح کرد: ضرورت دارد شورای عالی حفاظت محیط زیست، حداقل سالی یک 

الی دو بار تشکیل جلسه دهد و میان دستگاه های مختلف در حوزه حفاظت از 
محیط زیست، هماهنگی و هم افزایی ایجاد شود.

رئیس عدلیه با یادآوری سابقه بیش از 60 ساله قانونگذاری در حوزه محیط 
زیست در کشور، به مسائل جدید و متغیر این حوزه اشاره کرد و بیان داشت: 
مسائل و موضوعات مرتبط با محیط زیست صرفاً به قوانینی که تاکنون در این 
حوزه تصویب شده منحصر نمی شود؛ همچنین مقوله حفاظت از محیط زیست به 
یک دستگاه یا سازمان اختصاص ندارد؛ لذا شورای عالی حفاظت محیط زیست 
با تشکیل جلسات مستمر باید پیرامون مسائلی نظیر موضوعات متغیر و جدید 
حوزه محیط زیست و نحوه هماهنگی و هم افزایی دستگاه ها در این حوزه اتخاذ 

تصمیم کند.
»چند درصد از قانون هوای پاک که در تیر 1۳96 تصویب شد، اجرایی شده 
است؟« این سوال مهم دیگری بود که قاضی القضات در این جلسه از مدیران 
سازمان حفاظت محیط زیست پرسید و خطاب به آنها گفت: پس از حدود 5 سال 
از تصویب »قانون هوای پاک« باید بررسی شود که چه میزان از مفاد این قانون 
عملیاتی شده است؛ چنانچه خیلی از بخش های قانون مزبور بر زمین مانده و 
اجرایی نشده، ضرورت دارد یک آسیب شناسی در این رابطه از سوی سازمان 
حفاظت محیط زیست صورت گیرد و من در راستای اجرایی شدن کامل این 

قانون، خطاب به سازمان بازرسی کل کشور نیز دستوراتی صادر خواهم کرد.
با اشاره به سخنان فرمانده یگان  این نشست،  ادامه  رئیس قوه قضائیه در 
حفاظت محیط زیست کشور مبنی بر طولانی شدن روند رسیدگی به یک پرونده 
در این حوزه، به مسئولان سازمان حفاظت محیط زیست اعلام کرد تا نمونه هایی 
از این دست پرونده ها که رسیدگی به آنها با اطاله همراه بوده را برای بررسی و 
پیگیری ارائه کنند. »آیا با اصلاحاتی که در قوانین مرتبط با محیط زیست صورت 
گرفته، جایگاه و اختیارات سازمان حفاظت محیط زیست ارتقا یافته یا خیر؟« این 

سوال مهم دیگری بود که رئیس قوه قضائیه از مدیران سازمان مزبور پرسید.

رئیس قوه قضائیه:

تخریب کنندگان محیط زیست، مفسد فی الارض هستند

باشکوه پیکرحجت الاسلام دعایی مدیرمسئول روزنامه اطلاعات  مراسم بدرقه 
و عضو مجمع روحانیون مبارز با حضور چهره های متنوع سیاسی و فرهنگی در 

ساختمان مرکزی روزنامه اطلاعات در تهران برگزار شد. 
براساس این گزارش،مراسم تشییع پیکر یار صدیق امام)ره( با عنوان »در سوگ 
آبروی رسانه و فخر فرهنگ« صبح روزسه شنبه )17 خرداد( از موسسه اطلاعات با 

نوای قرآن برگزار شد.
در این مراسم که از ساعت 9 صبح آغاز شد چهره هایی چون محمدباقر قالیباف 
رئیس مجلس شورای اسلامی، حسین شریعتمداری مدیرمسئول روزنامه کیهان، 
غلامعلی حداد عادل رئیس اسبق مجلس شورای اسلامی، اسحاق جهانگیری 
معاون اول دولت سابق، وحید جلیلی قائم مقام رئیس سازمان صداوسیما، سیدمحمد 
خاتمی رئیس جمهور اسبق، مجید مجیدی کارگردان سینما، محمدجواد ظریف وزیر 
سابق امور خارجه، محمدرضا باهنر دبیرکل جبهه پیروان خط امام و رهبری، سعید 
خطیب زاده سخنگوی وزارت امور خارجه، علی ربیعی سخنگوی دولت سابق، سید 
محمود علوی وزیر سابق اطلاعات، غلامحسین کرباسچی شهردار اسبق تهران، 
قدرت الله علیخانی نماینده اسبق مجلس، مصطفی پورمحمدی دبیرکل جامعه 
اتمی، عباسعلی  انرژی  مبارز، علی اکبر صالحی رئیس سابق سازمان  روحانیت 
اختری نماینده مردم تهران در مجلس خبرگان رهبری، عباس آخوندی وزیر اسبق 
راه و شهرسازی،  محمود صادقی نماینده سابق مجلس، محمود واعظی رئیس دفتر 
رئیس دولت دوازدهم، عبدالحسین معزی نماینده ولی فقیه در سازمان هلال احمر، 
مسیح مهاجری مدیرمسئول روزنامه جمهوری اسلامی، مصطفی کواکبیان نماینده 
مردم تهران در مجلس دهم در کنار جمع کثیری از فعالان سیاسی و فرهنگی شرکت 

داشتند.
در ادامه مراسم، پیام مقام معظم رهبری در پی درگذشت حجت الاسلام دعایی 

قرائت شد.
آقای دعایی از دیرباز یک استثنا برای همه بود

ساعد باقری، شاعر نیز در این مراسم گفت: سختی سخن گفتن درباره آقای 

دعایی این است که نکند کلماتی بگوییم که بیمناک از تعبیر دیگری باشد. باید گفت 
شخصیت آقای دعایی بی نظیر بود و از دیرباز یک استثنا برای همه بود.

وی با تاکید بر اینکه بیش از هرچیزی عزیزی از عرصه فرهنگ و هنر را از دست 
دادیم، افزود: او فقط نماز میت را قرائت نمی کرد، بلکه انسان بزرگی بود که همان 
موقع حضورش در مراسم تشییع پیکر حمید سمندریان و بسیاری از بزرگان دیگر 
دلگرم کننده بود و البته بسیاری از این حضورها هم مورد تعرض و کنایه قرار گرفت. 
این مرد بزرگ توانست در دوره حیات خودش به گوهر انسانی احترام بگذارد. البته که 
او نمی توانست دوست کسی باشد که بتواند تعدی کند. ایشان دلسوز و دلخواه همه 
بود. در بخشی از این مراسم پیام سیدحسن خمینی در پی درگذشت حجت الاسلام 

دعایی قرائت شد.
امروز خانواده رسانه احساس یتیمی می کنند

محمدجواد ظریف وزیر سابق خارجه نیز در این مراسم اظهار کرد: مصیبت سهم 
گیری است، درگذشت نماد انسانیت، اخلاق، تواضع و بزرگمردی. من هم عرض 
می کنم دعایی بی نظیر بود. مرحوم دعایی به همه ما نشان داد می توان انقلابی بود 
می توان یار دیرین انقلابی بود می توان در دوران ستمشاهی مبارز بود، می توان یار 
صمیمی رهبری بود و می توان همه را به دور خود جمع کرد و می توان برای همه 

پدر بود.
و  ما  از  بسیاری  امروز  نشدید  یتیم  شما  فقط  امروز  دعایی  فرزندان  افزود:  وی 
دوستداران دعایی و کسانی که از غریب نوازی او بهره بردند احساس یتیمی می 

کنند. امروز خانواده رسانه احساس یتیمی می کنند.
این مراسم همچنین برای دقایقی با مداحی و وداع خانواده موسسه اطلاعات و 

اهالی رسانه با حجت الاسلام دعایی همراه شد.
 پیکر مرحوم دعای پس از اقامه نماز میت توسط حجت الاسلام سید حسن خمینی 

تشییع و سپس به سمت مرقد امام خمینی )ره( منتقل شد.
در انتهای مراسم پیکر حجت الاسلام محمود دعایی به سمت مرقد مطهر امام )ره( 

تشییع  ودر کنار مراد و مقتدای خویش آرام گرفت.

وداع با شکوه با آبروی رسانه و فخر فرهنگ ؛

»دعایی«درکنارمرادومقتدایخویشآرامگرفت

رییس مجلس شورای اسلامی: 

برسراهدافانقلاباسلامیباکسیمعاملهنمیکنیم
رییس مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه آمریکا 
هیچ گاه با ما کنار نمی آید تاکید کرد: هیچ گاه بر سر 

اهداف انقلاب اسلامی با کسی معامله نمی کنیم. 
محمد باقر قالیباف صبح روزسه شنبه در سومین 
سالن  در  که  مهدوی  فعالان  بین المللی  اجلاس 
تهران  آزاد  دانشگاه  مطهری  شهید  همایش های 
ما  اگر  گذشته  دهه  در    : اظهارداشت  شد،  برگزار 
هزینه های زیادی دادیم و فرزندان زیادی به شهادت 
رسیدند و ملت ما رنج و زحمت تحمل کردند، برای 
استقلال و آزادی و مبارزه با سلطه گری هزینه دادند 
و ایستادند؛ برای مبارزه با سلطه گری و زیر به سلطه 
نرفتن بوده است.دشمنان انقلاب، قدرت این انقلاب 
را بیشتر درک کردند، اما برخی بیان می کردند که 
تاریخ مصرف انقلاب گذشته است و انقلاب یکبار 
مصرف است. وقتی به گذشته نگاه می کنیم و تحلیل 
می کنیم، عظمت و قدرت این انقلاب و ملت را بیشتر 

درک می کنیم. 
وی افزود: بخشی از نارسایی های ما در داخل به 
خاطر فشارهای دشمن نیست بلکه به دلیل باورهای 
کسانی است که باور انقلاب را از دست داده اند و در 
اساس  که  باورهایی  به  تصمیم گیری  و  اداره  حوزه 

پیروزی انقلاب اسلامی بوده توجه نکردند. برخی 
زحمت هایی که می کشیم به خاطر این است که از 

باورهای انقلاب فاصله گرفته ایم.
امید  در دوران دفاع مقدس  تأکید کرد:  قالیباف 
رژیم صهیونیستی به این بود که در کنار مرزهای ما با 
ما مقابله کند اما امروز می بینیم که امت اسلامی در 
بلندی های جولان با آنها مبارزه می کند. این فرهنگ 
مهدویت است که توانسته در برابر هژمونی آمریکا که 
در خاورمیانه هزاران میلیارد هزینه کرده، مقابله کند 
و هژمونی آمریکا را به چالش بکشد. این جزو برکات 
فرهنگ مهدویت در جبهه مقاومت و ایستادگی است. 
رئیس مجلس شورای اسلامی گفت: فاصله گرفتن 
از بینش و روش انقلاب، دامن گیر ما شده است و 
یکی از ماموریت های جدی ما این است که بتوانیم در 
این بخش دین را کارآمد کنیم. کارآمدی دین در ادامه 
جامعه مهمترین وظیفه ماست. ما هستیم که باید با 

عملمان نشان دهیم که یک منتظر واقعی هستیم. 
وی تصریح کرد: سه ویژگی را باید در کشور محقق 
عرصه  باید  اسلامی  دولت  ساختن  برای  کنیم؛ 
خدمات عمومی مشترک که مورد نیاز همه جوامع 
است را به درستی توسط خود مردم در کشور تولید 

رقابت  قابل  دولت ها  سایر  با  که  گونه ای  به  کنیم 
باشیم. امروز مطالبه عمومی جامعه این است خدمات 
عمومی مورد رضایت مردم، ارائه دهیم. اگر انقلابی و 
مهدوی هستیم و یک منتظر واقعی هستیم، وظیفه 

ما این است. 
رییس مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه آمریکا 
هیچ گاه با ما کنار نمی آیند تاکید کرد: هیچ گاه بر سر 

اهداف انقلاب اسلامی با کسی معامله نمی کنیم.
با  تمایز  نقطه  ادامه داد: دولت اسلامی یک  وی 
سایر دولت ها دارد و وظیفه دارد به دلیل این تمایز با 
قدرت نرم و گفت وگو یا با قدرت سخت و بازدارندگی 
علی رغم تمامی فشارها  برای حفظ هویت و استقلال 
خود، مقاومت و ایستادگی کند، سلطه پذیر نبوده و بر 
سر سیرت انقلاب در هیچ زمانی با هیچکسی معامله 

نکند.
رئیس قوه مقننه تأکید کرد: دولت اسلامی باید 
دولتی باشد که الگوی کشورهای مسلمان قرار گیرد 
و همه آزادگان جهان احساس کنند که تامین سعادت 
دنیوی و اخروی انها در گروی پیروی از الگوی نظام 
مقدس است. جوانان نیز باید با تکیه بر علم و دانش 

در این مسیر حرکت کنند.

محسن پیرهادی*
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گرسنگی بخشی از عملکردهای نرمال فیزیولوژیکی شماست که به واسطه ی 
پایین بودن گلوکز خون، خالی بودن معده و ترشح هورمون های تحریک کننده ی 
اشتها در مغز ایجاد می شود؛ اما برخی از افراد هر کاری می کنند احساس گرسنگی 

نمی کنند. اگر شما هم یکی از این افراد هستید، پس این مطلب را بخوانید
دلایل زیر می توانند باعث شوند هیچ وقت احساس گرسنگی نکنید یا به ندرت 

گرسنه تان شود:
عوارض روحی و روانی

بیماری های روحی و روانی سرکوب کننده ی اشتها هستند، تا جایی که حتی 
ممکن است فرد دچار سوءتغذیه شود. مثلا افسردگی می تواند علاقه  ی شما را به 
هر آنچه قبلا دوست داشتید و لذت می بردید از بین ببرد که شامل غذاهای مورد 
علاقه تان هم می شود. وقتی افسرده اید احساس می کنید دوست ندارید چیزی 
بخورید زیرا مغزتان دچار کمبود هورمون هایی است که برانگیزاننده ی تمایل به 

خوردن هستند، خصوصا غذاهایی که عاشقشان بودید.
اضطراب و استرس زیاد می تواند تغییراتی در اشتهایتان ایجاد کند. زیرا طی 
تنها  نه  که  می کند  تولید  استرس  هورمون های  مغز  روانی،  و  روحی  عوارض 
سرکوب کننده ی اشتها هستند، بلکه گوارش را نیز کُند کرده و تخلیه ی معده را نیز 
به تاخیر می اندازند؛ درنتیجه مدت طولانی تری احساس سیری می کنید، حتی 
اگر کم غذا خورده باشید. استرس می تواند گوارشتان را کُند کرده و حالت تهوع 
ایجاد کرده و غذا را برایتان بدمزه کند. اگر دچار افسردگی و اضطراب هستید و 
نمی توانید غذا بخورید حتما به پزشک مراجعه کنید، پیش از اینکه مشکلتان 

تشدید شود.
اختلالات غدد اندوکرین )درون ریز(

اختلالات مرتبط با غدد اندوکرین می توانند تاثیر زیادی بر الگوهای خورد و 
خوراکتان بگذارند. این هورمون ها مسئول گرسنه کردن شما و تنظیم گوارشتان 

هستند تا احساس گرسنگی برای وعده ی بعدی  غذایی تان ایجاد شود.
وقتی میزان این هورمون ها به هم می ریزد، شما دچار انواع علائم می شوید 
که بی اشتهایی یکی از آن هاست. مثلا معروف است که کم کاری تیروئید باعث 
کم اشتهایی می شود. کم کاری تیروئید عارضه ای است که طی آن غده ی تیروئید 
نمی تواند به اندازه کافی هورمون های لازم را تولید کند. این هورمون ها مسئول 

تبدیل غذا به انرژی هستند.
کمبود  حاصل  که  کند  ایجاد  کم اشتهایی  می تواند  نیز  آدیسون  بیماری 

هورمون های آدرنال )فوق کلیوی( است.
بیماری های کبدی و کلیوی

بیماری های کبدی و کلیوی نیز می توانند نقش بزرگی در سرکوب اشتها داشته 
باشند و باعث شوند تمایلی به خوردن غذاهایی که دوست داشتید هم نداشته 

باشید.
وقتی بیماری کلیوی دارید، مواد شیمیایی خاصی در خونتان ترشح می شود که 
شما را کم اشتها کرده و ضمنا مزه ی فلزمانندی به دهانتان می دهد که غذا را هم 
بدمزه خواهد کرد. بیماری های کبدی نیز می توانند با کُند کردن گوارش و ایجاد 
معده درد، اشتها را کم کنند. کبد نقش مهمی در گوارش و امولسیون چربی ها 
دارد. اگر کبد درست کار نکند، شما نمی توانید چربی ها را خوب گوارش کرده و 
درنتیجه در معده تان احساس سنگینی می کنید و طبیعی است در چنین شرایطی 

اشتهایی برای خوردن نداشته باشید و خیلی طول بکشد تا گرسنه شوید.
)COPD( بیماری مزمن انسدادی ریه

بیماری مزمن انسدادی ریه می تواند منجر به از دست دادن اشتها و کاهش وزن 

ناخواسته شود؛ اما علائم زیاد دیگری نیز می توانند وجود داشته باشند، از جمله 
تنگی نفس. بیماری مزمن انسدادی ریه عارضه ای است که بر ریه  ها و توانایی 

تنفس اثر می گذارد.
مزمن  بیماری  عوارض  از  نامنظم  قلب  ضربان  و  عضلانی  ضعف  خستگی، 
انسدادی ریه است. بیمار نه تنها اشتهای خود را از دست می دهد، بلکه داروهایی 

که برای این بیماری تجویز می شود نیز کم اشتهایی ایجاد می کنند.
مطالعات نشان داده اند کسانی که بیماری مزمن انسدادی ریه دارند کم کم دچار 
حالتی می شوند که غذا خوردن را کار سخت و بزرگی می بینند و طی غذا خوردن 
خسته و ناتوان می شوند. حتی جویدن غذا برای این بیماران دشوار می شود زیرا 
مقدار اکسیژنی که باید به عضلات برسد کاهش یافته و عضلات از جمله عضلات 

فک ضعیف می شوند.
عادت های ناسالم مانند سیگار کشیدن

که  است  معروف  کنند.  مختل  را  اشتها  می توانند  هم  ناسالم  عادت های 
سیگارکشیدن باعث کم اشتهایی می شود. محققان دریافته اند افرادی که سیگار 
می کشند در مقایسه با افراد غیرسیگاری لاغرترند و سیگارکشیدن با لاغری شان 

ارتباط دارد.
دانشمندان متوجه شدند نیکوتین که یک ماده شیمیایی اعتیادآور در سیگار 
است می تواند برای مغز، نقش سرکوب گر اشتها را داشته باشد. همچنین محققان 
می گویند نیکوتن می تواند برخی از سلول های عصبی در هیپوتالاموس مغز را فعال 

کند. هیپوتالاموس غده ای در مغز ما و مسئول تنظیم اشتهاست.
نیکوتین  می شود.  اشتها  سرکوب  باعث  عصبی  سلول های  این  شدن  فعال 
می تواند با اثری که بر سیستم عصبی سمپاتیک می گذارد، واکنش جنگ یا گریز 

در مغز ایجاد کرده و سبب بی اشتهایی شود.
بارداری

بارداری نیز با سرکوب اشتها مرتبط است. بله، مطمئنا خانم های بارداری را 
دیده اید که گاهی با اشتهایی وصف ناپذیر غذا می خورند اما بعضی از خانم ها 
در بارداری اشتهای خود را از دست داده و سیستم بویایی و چشایی شان تغییر 
می کند. در نتیجه غذا خوردن برایشان نامطبوع می شود. حالت تهوع و استفراغ، 
از دیگر علت های شایع بی اشتهایی در خانم های باردار می باشد. حالت تهوع و 
استفراغ، اشتهای خانم باردار را از بین برده و او ترجیح می دهد معده اش خالی 

باشد تا اینکه مدام احساس تهوع کند.

مصرف دارو
داروهای بخصوصی هستند که کم اشتهایی از عوارض جانبی آن هاست. در یک 
بررسی معلوم شد مصرف دارو یکی از شایع ترین علت های کم اشتهایی است، 
خصوصا در افرادی که دچار بیماری مزمنی هستند که لازم است تحت درمان 

طولانی مدت قرار بگیرند. برخی از داروهایی که کم اشتهایی ایجاد می کنند:
سرتونین  بازجذب  انتخابی  مهارکننده های  شامل  ضدافسردگی  داروهای   .

)SSRIs( مانند اس سیتالوپرام، سیتالوپرام، سرترالین، فلوکستین و پاروکستین.
. داروهایی که برای کنترل بیماری مزمن انسدادی ریه و آسم به کار می روند.

. داروهای شیمی درمانی
. داروهای ضدمالاریا

. بعضی از داروهای کاهش فشارخون
. داروهایی که برای بیماری پارکینسون به کار می روند

. آنتی بیوتیک ها
. ضدقارچ ها

عوامل دیگر مانند سن و ژنتیک
چند فاکتور دیگر نیز در سرکوب اشتها نقش دارند. افزایش سن یکی از شایع ترین 

عواملی است که تغییراتی در سیستم اشتها ایجاد می کند.
با افزایش سن، فرایندهای فیزیولوژیکی بدن کم کم کُند می شوند که گوارش 
یکی از آن هاست، مثلا ممکن است مدت طولانی تری احساس سیری کنید. 
سالخوردگی می تواند سطح هورمون ها و فرارسان های عصبی را در بدن تغییر 
داده و باعث تغییر حس بویایی و چشایی شود. درنتیجه تمایل کمتری به خوردن 
خواهید داشت و مثل سال های قبل احساس گرسنگی و هوس غذایی ندارید. این 
یک پروسه ی طبیعی بوده و برای جلوگیری از آن کاری نمی توان کرد؛ اما مطالعات 
نشان داده اند در صورتی که فرد سالمند تا جایی که می تواند و راحت است فعالیت 

بدنی خود را حفظ نماید می تواند این اتفاق طبیعی را به تاخیر بیندازد.
ساختار ژنتیکی نیز نقش مهمی دارد زیرا برخی از افراد به اندازه ی سایرین 
احساس گرسنگی نمی کنند و تمایل چندانی به غذا خوردن ندارند. زیرا سلول های 
بدن آن ها جوری است که با مقدار کمتری غذا به بقای خود ادامه می دهد و این 

افراد در واقع تحت شرایط کم غذایی هم می توانند دوام بیاورند.
آیا راهی طبیعی برای رفع کم اشتهایی وجود دارد؟

مورد  غذاهای  خوردن  از  همیشه  ما  دارید.  دوست  که  بخورید  را  غذاهایی   .
علاقه مان بیشتر لذت می بریم، پس سعی کنید تا مدتی همین غذاها را بخورید.

. ادویه ها و گیاهانی وجود دارند که معروف است طعم های بسیار خوشایندی به 
غذاها می دهند. سعی کنید از این گیاهان در غذاهای خود استفاده کنید. اگر با 
غذای تند مشکلی ندارید می توانید غذای خود را تند کنید، غذای تند اشتهاآور 
است. . ورزش کنید. وقتی ورزش می کنید کالری می سوزانید و هر چه بیشتر 
کالری بسوزانید، بدنتان بیشتر غذا می خواهد تا کالری های از دست رفته را جبران 
کند. در نتیجه اشتهایتان بیشتر می شود اما مدتی طول می کشد تا با ورزش، 
اشتهای خود را افزایش دهید. . همراه غذا کمتر آب بنوشید. وقتی همراه غذا 

نوشیدنی می خورید، معده تان زودتر پُر می شود.
. می توانید به جای غذاهای جامد، انواع اسموتی ها، پروتئین شیک ها، میلک 

شیک ها را درست کنید و از این طریق کالری خوبی به بدن برسانید.
. از صبحانه صرف نظر نکنید؛ صبحانه مهم ترین وعده غذایی است و کمکتان 

می کند روزتان را با انرژی شروع کنید.
. وعده های غذایی کوچک تر اما مکرر بخورید.

دلایل بی اشتهایی و چگونگی برخورد با آن

استاد روان پزشکی  مطرح کرد :چرا هیچ وقت گرسنه نمی شوم؟

نشانه»اضطراباجتماعی«

استاد روان پزشکی گفت: برخی افراد وقتی در جمع افراد ناشناخته قرار می 
اضطراب  دچار  می کنند،  پیدا  حضور  استخدامی  و  کاری  درجلسه  یا  گیرند 
می شوند که آن را اضطراب اجتماعی می گویند و با روش های دارویی قابل درمان 

است.
فربد فدایی،استاد روان پزشکی دانشگاه توانبخشی و سلامت اجتماعی در 
پاسخ به این پرسش که »اضطراب اجتماعی چه ویژگی دارد؟«، بیان داشت:برخی 
افراد هستند که حضور در جمع باعث اضطراب و نگرانی شان می شود اما در مواقع 

دیگر دچار اضطراب نیستند.
وی ادامه داد:گاهی اوقات نیز فرد در جمع خانواده نیز دچار اضطراب می شود 
اما عموما در بین افراد ناشناخته یا اینکه اگر قرار است در امتحان که جنبه شفاهی 

دارد شرکت کند یا جلسه کاری و استخدامی، فرد دچار اضطراب می شود.
این استاد روان پزشکی تصریح کرد: یعنی فرد در جمع می ترسد کاری کند 
که اشتباه باشد و مبادا گفتاری داشته باشد که باعث خجالت او شود؛ در نتیجه 
احساس نگرانی می کند. خیلی از هنرمندان هستند زمانی که به صحنه می روند 

دچار اضطراب می شوند اما بعد بر این وضعیت غلبه می کنند.
فدایی خاطرنشان کرد: برای درمان اضطراب اجتماعی روش های روان درمانی 
و داروئی وجود دارد و برخی داروهایی وجود دارد که بر حسب تجویز روان پزشک 
مشخص شده و قبل از اینکه در محفلی که برای او اضطراب ایجاد می کند وارد 

شود از آن استفاده می کند و دچار اضطراب نخواهد شد.
وی متذکر شد:زمانی که چندین بار فرد این دارو را استفاده می کند نوعی 
یادگیری برای دستگاه عصبی به وجود می آید و بعدا می تواند بدون مصرف دارو 

نیز در جمع بدون اضطراب کاری را انجام دهد.

متخصص بیماری های داخلی :

مراقببیماریPBCباشید
دبیر اجرایی سی و دومین کنگره جامعه پزشکان متخصص داخلی ایران، بر 
اهمیت تشخیص به موقع بیماری مجاری صفراوی برای پیشگیری از تخریب بافت 

کبدی تاکید کرد.
کیوان الچیان، گفت: بیماری مجاری صفراوی منجر به تخریب بافت کبدی و 

نهایتاً سیروز می شود.
وی با عنوان این مطلب که این بیماری در بین خانم ها بیشتر شایع است، افزود: 
در 90 درصد موارد خانم ها مستعد این بیماری هستند و در سنین ۳0 تا 60 سال 

دیده می شود و همه نژادها می توانند درگیر شوند.
این متخصص بیماری های داخلی ادامه داد: نکته قابل تأمل در این بیماری، 
علت ناشناخته آن است، اما کسانی که به طور مرتب دچار عفونت های ادراری 

می شوند، بیشتر مبتلا می گردند.
وی افزود: هپاتیت، تیروئید، سلیاک و…، می تواند ارتباط مستقیم با بیماری 

PBC داشته باشد.
الچیان گفت: در کنار عفونت های ادراری، مصرف بیش از اندازه سیگار نیز 

می تواند علت بروز بیماری شود.
وی افزود: اگر یک نفر دچار PBC شد، سایر افراد خانواده هم ریسک گرفتار 

شدن به این بیماری را دارند.
دبیر اجرایی کنگره جامعه پزشکان متخصص داخلی ایران، به علائم بیماری 
اشاره کرد و گفت: خستگی، خارش درد شکم، تیرگی پوست، زرد شدن پوست، 

دردهای عضلانی و خشک شدن چشم ها و دهان، از علائم این بیماری است.
الچیان تاکید کرد: وقتی بیماری پیشرفت کند با علائم دیگر مثل کاهش وزن، 

تهوع و سیاه شدن ادرار، همراه است.
وی به تشخیص اولیه بیماری که با تست های مختلف انجام می شود، اشاره کرد 
و گفت: بالا بودن آنزیم های کبدی، می تواند علامت بیماری باشد. در مراحل بعد، 

سونوگرافی و بیوکسی کبد، برای تشخیص بیماری انجام می شود.
با  افزود:  ندارد،  بیماری درمان خاصی  این  که  این مطلب  با عنوان  الچیان 

تشخیص به موقع، می توان از پیشرفت بیماری جلوگیری کرد.
وی به عارضه های بیماری مجاری صفراوی اشاره کرد و گفت: پوکی استخوان، 
می تواند یکی از عوارض این بیماری باشد. این متخصص بیماری های داخلی 
افزود: خوردن غذاهای خام به خصوص صدف خام، مصرف غذاهایی که نمک یا 

شکر فراوان دارند، می توانند عامل پیشرفت بیماری شوند.
وی گفت: تغییر در سبک زندگی و گرایش به زندگی سالم، می تواند به کنترل 

این بیماری کمک کند.
 

مطالعات نشان می دهد؛

شیرمادرریسکابتلابهآسمرادرکودک
کاهشمیدهد

بر اساس تحقیقات جدید، هر چه مدت طولانی تری نوزاد به طور انحصاری از 
شیر مادر تغذیه کند، احتمال ابتلای کودک به آسم کاهش می یابد.

به گزارش خبرنگار مهر به نقل از مدیسن نت، دکتر »کیدریا ویلسون«، سرپرست 
تیم تحقیق از دانشگاه تنسی، گفت: »تغذیه با شیر مادر به مدت حداقل شش 
ماه محافظت کننده ترین روش است، اما این احتمال وجود دارد که مدت زمان 

کوتاه تر نیز محافظت در برابر آسم را فراهم کند.«
ویلسون خاطرنشان کرد: »علاوه بر وجود مواد مغذی، شیردهی حاوی عوامل 

زیادی است که ممکن است بر نحوه رشد ریه و سیستم ایمنی تأثیر بگذارد.«
این مطالعه شامل بیش از 2000 جفت مادر و کودک از سه مطالعه بود. از زنان 
در مورد شیردهی و علائم آسم زمانی که فرزندانشان در سنین ۴ تا 6 سالگی بودند 
سوال شد. هر چه مادر مدت بیشتری به طور انحصاری به نوزادش شیر می داد، 
احتمال کمتری داشت که فرزندش پیامدهای مرتبط با آسم، از جمله خس خس 
سینه، تشخیص آسم، و یا استفاده از دارو برای درمان آسم در یک تا دو سال 
گذشته را تجربه کند. در مقایسه با نوزادانی که کمتر از دو ماه با شیر مادر تغذیه 
شده بودند، کودکانی که دو تا چهار ماه با شیر مادر تغذیه شده بودند، ۳6 درصد با 
احتمال کمتر ابتلاء به آسم یا خس خس سینه در سنین ۴ تا 6 سالگی روبرو بودند.
این مطالعه نشان داد نوزادانی که به مدت 5 تا 6 ماه از شیر مادر تغذیه می کردند، 
۳9 درصد کمتر احتمال ابتلاء به آسم را داشتند و آن هایی که بیش از شش ماه 

از شیر مادر تغذیه می کردند، احتمال ابتلاء به آسم در آنها ۴۸ درصد کمتر بود.
تغذیه ترکیبی شیر مادر همراه با شیر خشک یا آبمیوه همانند تغذیه انحصاری با 

شیر مادر از ابتلاء به آسم محافظت نمی کند.
به گفته محققان: »در شیر مادر، تعداد زیادی باکتری خوب ساکن در روده و سایر 
پروتئین های محافظ وجود دارد که از افزایش سرعت سیستم ایمنی بدن و بروز 

آلرژی و ایجاد آسم جلوگیری می کند.«
محققان توصیه می کنند اگر نمی توانید شیر دهید، راه های دیگری برای کمک 
به پیشگیری از آسم وجود دارد، از جمله به حداقل رساندن استفاده از آنتی 
بیوتیک ها و انجام اقداماتی برای جلوگیری از عفونت های ویروسی. استفاده بیش 
از حد از آنتی بیوتیک ها می تواند میکروبیوم روده را تغییر دهد و زمینه را برای 

بیماری آسم فراهم کند.

سلامت

آنکولوژیست سرطان کودکان:

آنچهبایددربارهدرمان
سرطانکودکانبدانیم

آنکولوژیست سرطان کودکان گفت: توصیه من به خانواده ها این است که در 
مراحل درمان سرطان، به خصوص مرحله تزریق نخاعی و نمونه برداری از مغز 

استخوان به جستجوهای اینترنتی اکتفا نکنند.
نمونه برداری از مغز استخوان )bone marrow( و تزریق داخل نخاعی )IT( دو 
مرحله مهم در تشخیص و درمان بیماری سرطان است. متاسفانه این دو مرحله با 
درد زیادی همراه است؛ اما بخش IT بیمارستان محک تمهیداتی اندیشیده است 
تا این قسمت از درمان کودکان مبتلا به سرطان با آسیب روحی و جسمی کمتری 
انجام شود که از آن جمله می توان به تدابیری چون حضور مستمر متخصص 
بی هوشی و انجام نمونه گیری از مغز استخوان و تزریق نخاعی برای کودکان مبتلا 

به سرطان همراه با بی هوشی سطحی اشاره کرد.
در این صورت کودکان مبتلا به سرطان و خانواده هایشان با نگرانی و اضطراب 

کمتری با این بیماری سخت مبارزه خواهند کرد.
علی نادری، آنکولوژیست بیمارستان فوق تخصصی سرطان کودکان محک در 
خصوص انجام نمونه برداری از مغز استخوان )bone marrow( و تزریق داخل 
نخاعی )IT( در بیمارستان محک گفت: در حال حاضر متخصص بی هوشی 
در این بخش مشغول به کار شده تا در مرحله اول از درد درمان سرطان بکاهیم 
و  سرطان  به  مبتلا  کودکان  به  کمتری  روانی  و  روحی  فشار  بعد  مرحله  در  و 

خانواده هایشان تحمیل شود. 
نادری در ادامه با اشاره به تفاوت بین نمونه برداری از مغز استخوان و تزریق 
 bone marrow نخاعی، افزود: در نمونه برداری از مغز استخوان یا به اصطلاح
از سوزن های بلند برای نمونه گیری استفاده می شود. این سوزن ها وقتی به غشا 

استخوان برخورد می کنند، احساس درد در بیمار به وجود می آید.
این آنکولوژیست گفت: همچنین این قسمت از استخوان ممکن است متورم 
شود. اما تزریق داخل نخاعی یا IT برای تشخیص سرایت بیماری از مغز به نخاع 
انجام می شود. ما با کشیدن مایع مغزی نخاعی و آزمایش آن متوجه می شویم که 

نخاع درگیر سلول های سرطانی شده است یا خیر.
نادری متذکر شد: همچنین در صورت درگیری، نخاع تنها قسمتی از بدن است 
که از طریق رگ ها و گردش خون نمی تواند دارو های شیمی درمانی را دریافت کند. 

به همین دلیل دارو می بایست مستقیما به این قسمت از بدن تزریق شود.
وی در  پاسخ به این سؤال که هر کودک در مسیر درمان سرطان چندین بار باید 
تحت نمونه برداری از مغز استخوان یا تزریق نخاعی قرار بگیرد، پاسخ داد:هر دوی 
این روش ها برای تشخیص اولیه سرطان و درمان آن در مراحل مختلف لازم است. 
بنا به نوع بیماری و میزان پیشرفت آن ممکن است هر ماه ماه یا سه ماهی یک بار 

برای هر کودک انجام شود.
نادری ضمن آرزوی بهبودی برای تمامی کودکان مبتلا به سرطان به دغدغه 
تمامی پزشکان فعال در حوزه سرطان کودک اشاره کرد و گفت:همه ما با دیدن 
کودکی که درد می کشد، ناراحت و غمگین می شویم. برای همین تمام تلاش مان را 

به کار می گیریم تا مراحل درمان سرطان با کمترین میزان درد انجام شود.
این آنکولوژیست خاطرنشان کرد:از طرفی می دانیم یک کودک از زمانی که 
وارد بخش نمونه گیری مغز استخوان می شود، چقدر مضطرب می شود؛ برای 
همین در محک همیشه یک روانشناس و مددکار اجتماعی همراه کادر درمان، 
آسیب کمتر روحی  این صورت  در  این بخش است؛  در  و خانواده اش  کودک 
به آنها وارد می شود. وی افزود: توصیه من به خانواده ها این است که در مراحل 
درمان سرطان، به خصوص مرحله تزریق نخاعی و نمونه برداری از مغز استخوان 
به جستجوهای اینترنتی اکتفا نکنند. مطالب موجود در اینترنت به شدت ناقص 

است و ممکن است آنها را بترساند و دچار استرس بیشتر کند.
این آنکولوژیست تصریح کرد: برای همین بهترین کار اعتماد به پزشک معالج و 
پرسش تمامی سؤالات از اوست. در این صورت با آرامش بیشتری می توانند مسیر 

درمان سرطان را پشت سر بگذارند. 
محک با توجه به کاهش درد در مراحل درمان زمینه افزایش کیفیت زندگی 
کودکان مبتلا به سرطان را فراهم می آورد و بر همین اساس تلاش می کند خود را 
با استانداردهای بین المللی هم سو و هم گام سازد. امید که روزی درمان قهرمانان 

کوچک مبارزه با سرطان با کمترین عوارض ممکن شود.
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آیت الله استادی:

تحکیمعقایدمردمرسالتامروزحوزهاست
حوزه/ عضو جامعه مدرسین حوزه علمیه قم گفت: برپایی مراسم نکوداشت اثری 
همچون »منتخب الاثر« در واقع هم عظمت کتاب و هم عظمت مولف کتاب را می 

رساند.
آیین  در  شامگاه  قم  علمیه  حوزه  مدرسین  جامعه  عضو  استادی،  رضا  الله  آیت 
نکوداشت هفتادمین سال تالیف کتاب »منتخب الاثر فی الامام الثانی عشر« که در 
سالن همایش های خواجه نصیرالدین طوسی برگزار شد با بیان اینکه آیت الله العظمی 
صافی ظاهرا 200 اثر دارند، گفت: از بین همه این آثار، کتاب »منتخب الاثر« را به دلیل 

اینکه از دیگر تالیفات بهتر است، بیشتر نام می برند.
وی افزود: راه دیگر این است که وقتی می خواهند اسم شخص را در تراجم ببرند، او 
را با کتابش معرفی می کنند، محدث قمی کتابی دارد که نام بزرگان زیادی در آن آمده 
است، به حرف »ص« که می رسد، ۴0 نفر را با کتابهایشان معرفی کرده است، مانند 
صاحب حدائق، صاحب جواهر و صاحب انوارالفقاهه … . این، هم عظمت کتاب و هم 

عظمت مولف کتاب را می رساند.
آیت الله استادی با اشاره به اهمیت کتاب هایی مانند جواهر الکلام یا حدائق گفت: 
از شاخصه های کتاب هایی که آن را مهم می دانند، اول، داشتن انگیزه الهی است. 
نوع مولفان ما این انگیزه را دارند اما این شاخصه در حضرت آیت الله صافی گلپایگانی 
مشهودتر بود، ایشان انگیزه ای جز ترویج دین و محبت اهل بیت )ع( نداشتند و این، 

خود ارزش بزرگی است.
وی »ماندگار شدن کتاب« را شاخصه دوم کتاب های با اهمیت دانست و گفت: کتاب 
های زیادی تالیف می شود، اما چقدر ماندگار شدند؟ »شرح لمعه« را ببینید هنوز جزو 
درس های اصلی حوزه است. »معالم« همینطور. کتاب »منتخب الاثر« 70 سال پیش 
نوشته شد، آیا فراموش شد؟ اگر کتابی بود که چندسال مطرح و بعد فراموش می شد، 

اهمیت آن کم بود. اما »منتخب الاثر« چندین بار تجدید چاپ شده است.
این استاد حوزه »تتبعی بودن« کتاب را شاخصه سوم یک کتاب خوب برشمرد و 
افزود: تتبع به دوگونه است؛ تتبع مقرون به دقت که حساب و کتاب دارد. منتخب الاثر، 

یک کتاب »تتبعی« است. کل روایات با دقت کامل و انصاف در نظر بوده است.
اگر شیخ کلینی 20 سال در تنظیم و تهذیب کتاب شریف کافی کار کرده به همین 
جهت خیلی مهم است، اگر در 20 سال، صاحب وسائل توانسته کتاب را به این صورت 
در بیاورد که قرن ها بماند، خیلی مهم است. وقتی کتاب های آیت الله العظمی اراکی 
را چاپ می کردیم، به نوشته ای برخورد کردیم که ایشان در زمان حیات صاحب عروة، 
کتاب »شرح عروة« را در جوانی )26 سالگی( نوشتند اما در 90 سالگی ایشان چاپ 
شد.آیت الله صافی گلپایگانی در ۳0 سالگی کتاب منتخب الاثر را نوشتند اما در این 

70 سال مورد توجه ایشان بوده و از جهاتی تکمیل کردند.
وی با اشاره به نگارش »ارج نامه منتخب الاثر« گفت: یکی از عظمت های کتاب های 

مهم این است که علما را به خود جلب کند و به شرح و حاشیه نوشتن جذب نماید.
آیت الله استادی، پاسخگویی به شبهات را شاخصه دیگر کتاب خوب دانست و بیان 
کرد: منتخب الاثر، شبهات مربوط به امام زمان )عج( و مسائل اساسی اعتقادی را به 
خوبی پاسخ داده است. وی »نثر خوب« را شاخصه دیگر عنوان کرد و گفت: »مجمع 
البیان« چرا مهم است؟ جهات مختلفی دارد، از جمله اینکه از نظر ادبیات در سطح 
بالایی است و نثر خوبی دارد. این استاد حوزه تصریح کرد: امروز بزرگترین وظیفه حوزه 
های علمیه، تحکیم عقاید مردم است. دشمن با عقاید مردم طرف شده و کار می کند و 
ما باید بتوانیم مانند آیت الله صافی با قلم و گفتار و منبر اعتقادات مردم را محکم کنیم.

جامعه مدرسین حوزه علمیه قم: 

دولتمردانهندبهحقوقمسلمانان
احترامبگذارند

جامعه مدرسین حوزه علمیه قم در بیانیه ای با محکوم کردن اقدام اهانت آمیز یکی 
از اعضای حزب حاکم هند به پیامبر اسلام)ص( آورده است: دولتمردان و حزب حاکم 
هند، با توجه به تاریخ کهن و قانون اساسی کشورشان باید حقوق و شئون مسلمانان 

را گرامی بدارند.
بیانیه آمده است: اقدام موهن  به گزارش روابط عمومی جامعه مدرسین دراین 
یکی از اعضای حزب حاکم هند، در اهانت به مقام شامخ رسول اکرم)ص( موجب 
تالم بسیار گردید، این اقدام توهین آمیز و نابخشودنی، در ادامه روند اسلام هراسی و 
اسلام ستیزی شکل گرفته در سال های اخیر هند است که متاسفانه در پی همراهی 
و حمایت های حزب حاکم از گروه های تندرو، رشد و گسترش داشته است و نشان 
دهنده این است که هتاکان و گروه های ضد اسلامی از اقدامات خود دست برنخواهند 
داشت. بیانیه حاکیست: تضییع حقوق مسلمانان و تلاش برای تخریب آثار اسلامی 
و مساجد، از سوی گروه های افراطی؛ حرکتی شوم، ننگین و غیر انسانی است که 
اگر جلوی آن گرفته نشود؛ آسیب های بسیارجدی به زندگی مسالمت آمیز فرقه ها و 

مذاهب مختلف در هند خواهد زد.
جامعه مدرسین حوزه علمیه قم همچنین در بخشی از این بیانیه یادآور شده است: 
قانون اساسی هند بر احترام به عقاید و آزادی مذاهب تاکید دارد و لازم است دولتمردان 
و شئون  اساسی کشورشان حقوق  قانون  و  تاریخ کهن  به  توجه  با  و حزب حاکم، 
مسلمانان را گرامی بدارند. بیانیه حاکیست: جامعه مدرسین حوزه علمیه قم ضایعه 
اهانت به پیامبر مهربانی ها، حضرت محمد مصطفی)ص( را محکوم می کند و اعلام 
می دارد اهانت به مقدسات اسلامی و اسلام ستیزی، احساسات بیش از یک میلیارد 
مسلمان را جریحه دار کرده است؛ لازم است سازمان های بین المللی اسلامی و مجامع 

حقوق بشری اسلامی با قاطعیت این حوادث را محکوم کنند.
در پایان خاطرنشان شده است: از دستگاه دیپلماسی کشور خواستاریم با جدیت از 
مبانی اسلام و حقوق مسلمانان، به ویژه مسلمانان هند دفاع کند و مراتب اعتراض مردم 

و علمای جهان اسلام را به گوش دولت هند برساند.
 

یک خطیب حوزوی :

مداحدنبالبازیافتترانههایقبلانقلابنباشد
خطیب حوزوی با تأکید بر این که خط قرمز ما اهل بیت)ع( است، تصریح کرد: مداح 
نباید به دنبال بازیافت ترانه های قبل انقلاب و یا الگوگیری از تولیدات کشورهای غربی 

باشد.
حجت الاسلام محمد میرزا محمدی طی سخنانی در دومین همایش ملی جمعی 
از ستایشگران جوان هیأت های کشور که با عنوان "الی الحبیب2" در سالن جلسات 
غدیر مجتمع یاوران مهدی مسجد مقدس جمکران برگزار شد، با اشاره به نفوذ رسانه در 
دنیای امروز، اظهار داشت: امروز در فضایی زندگی می کنیم که رسانه در امر سیاست و 

امور فرهنگی برای عالم و انسان ها تدبیر می کند.
وی با بیان اینکه امروز قوی ترین عنصر برای زدن جریان ولایت، رسانه است، افزود: 
رسالت منبر و مداحان در گذشته نیازمند بازنگری است چراکه بسیاری از افرادی که به 

تازگی در این مسیر قدم گذاشته اند با این رسالت به خوبی آشنا نیستند.
این خطیب حوزوی همچنین گفت: اگر خود ما با رسالت خودمان آشنا نباشیم، 

دیگران این رسالت را برای ما تبیین می کنند و باید با نظر آن ها حرکت کنیم.
وی با اشاره به اینکه منبری و مداح از یک خانواده هستند، اضافه کرد: این دو عضو 
هیچ گاه از یکدیگر جدا نیستند چراکه تنها با همکاری یکدیگر می توانند رسالت خود 

را به انجام برسانند.
حجت الاسلام میرزا محمدی با بیان این که باید از رسانه به بهترین شکل استفاده 
کنیم، خاطرنشان کرد: پیش از استفاده از این ابزار باید آشنایی کامل را نسبت به آن و 

ابزار آن داشته باشیم.
وی با اشاره به اینکه منبر و جلسه امام حسین)ع(، قوی ترین رسانه است، تصریح 
کرد: هرچه به زمان ظهور نزدیک شویم با فتنه های بسیار خطرناک تری روبرو خواهیم 
شد. این خطیب حوزوی، همچنین بیان داشت: امروز اگر بخواهند هیأت را بزنند، 
هیأت می سازند، عالم را بخواهند بزنند، عالم می سازند، مداح را بخواهند بزنند، مداح 

می سازند و باید بسیار مراقب این گونه فتنه ها باشیم.
وی با بیان اینکه ما دچار اسارت رسانه شده ایم، یادآور شد: جریان مداحی با جریان 

استودیوخوانی تفاوت بسیاری دارد ولی متاسفانه ما مسیر را اشتباه می رویم.
حجت الاسلام میرزا محمدی با تاکید بر اینکه وظیفه داریم از هنر استفاده کنیم، 
گفت: ولایت بالاترین پتانسیل و ظرفیت را دارد؛ مداح نباید به دنبال بازیافت ترانه های 

قبل انقلاب و یا کشورهای غربی باشد.
وی با اشاره به اینکه خط قرمز ما اهل بیت)ع( هستند، ابراز کرد: ما با هیچ شخص و 
یا شاعری مشکل نداریم، مشکل ما این است که ظهر شهادت با شب شهادت تفاوتی 

ندارد و نباید در روز شهادت شاهد اجرای برنامه های شاد باشیم.

مدیرعامل بنیاد ملی بازی های رایانه ای:

سالانه۱۵۰بازیموبایلیدرایران
ساختهمیشود

مدیرعامل بنیاد ملی بازی های رایانه ای گفت: 150 بازی موبایلی سالانه در 
کشور ساخته می شود و این موضوع فرصت خوبی است که اشتغال جدید ایجاد 

کند.
سید صادق پژمان پیش از ظهر سه شنبه در کارگروه ساماندهی مراکز بازی های 
رایانه ای استان قم که در تالار فرهنگ و هنر قم برگزار شد با بیان اینکه بنیاد 
ملی بازی های رایانه ای با پشتوانه اسناد بالادستی در کشور متولی زیست بوم 
بازی های دیجیتال است، ابراز کرد: این بنیاد در بخش های مختلفی همچون 
حمایت از تولید، نظارت بر محتوا، آموزش نیروی انسانی برای بازی سازی، 
پشتوانه سازی نظری و تحقیقاتی، صدور مجوزها و پروانه های انتشار آن مأموریت 
دارد و به دنبال این هستیم با حمایت از تولید بازی و ارتقای سواد بازی رایانه ای در 
میان کاربران توجه مخاطبان به بازی های داخل را جلب کرده و از حقوق معنوی 

مصرف کننده نیز حمایت کنیم.
وی اظهار داشت: در 10 سال گذشته با رشد دو برابری مخاطبان بازی های 

رایانه ای در کشور از 16 میلیون به ۳2 میلیون نفر رسیده است.
پژمان ضمن تاکید بر ظرفیت هایی که بازی های رایانه ای در حوزه رفتارسازی 
بازی موبایلی در کشور ساخته می شود که  دارد گفت: هر سال حدود 150 
می تواند ظرفیت خوبی برای اشتغال زایی باشد و سالانه 5000 میلیارد تومان 

برای بازی های رایانه ای در کشور هزینه می شود.
بسیاری از بزهکاری ها تحت تأثیر بازی های رایانه ای غیرمجاز است

مدیرعامل بنیاد ملی بازی های رایانه ای افزود: قوه قضائیه تاکید کرده؛ بسیاری 
از بزهکاری هایی که در قشر نوجوان و جوان دیده می شود تحت تأثیر بازی های 
رایانه ای غیر مجاز است و همین موضوع باعث شده است که این بازی ها سبک 

زندگی افراد را تحت تأثیر قرار دهد.
وی عنوان داشت: در بنیاد ملی بازی های رایانه ای در خصوص ارتقا سواد 
رسانه ای مخاطبان و همچنین و نظارت و ارتقا سطح محتوای بازی ها کار می کنیم 

تا بتوانیم زنجیره مناسب و کامل در حوزه بازی سازی داخلی را تشکیل دهیم.
پژمان ادامه داد: در روزگاری هستیم که کاربردهای متنوع بازی در حوزه درمان، 
شبیه سازی و آموزش در دنیا مورد توجه قرار گرفته و به موضوعی بسیار مهم تبدیل 
شده است از این رو مجموع این گونه کارکردها نشان می دهد با موضوعی حیاتی 

مواجه هستیم.
وی گفت: وجود بازیگاه ها یا همان گیم نت ها یکی از اتفاقات خوب در کشور 
به شمار می رود و این در حالی است که در این زمینه عملکرد متفاوتی در قم 
نسبت به بقیه استان ها شاهد هستیم و قم ظرفیت نمونه سازی در این زمینه را 

برای کشور دارد.
مدیرعامل بنیاد ملی بازی های رایانه ای علت نمونه بودن قم برای ظرفیت سازی 
مذکور را همکاری و مشارکت های بین دستگاهی در قم ذکر کرد که خروجی 

خوبی داشته که در سطح کشور بی نظیر است.
مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم  خواستار شد:

توجه به قهرمانان ملی در تولید بازی های رایانه ای
مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم  نیز در این جلسه گفت: قهرمانان 

ملی باید در موضوع تولید بازی های رایانه ای مورد توجه باشند.
امیرعلی عموزاده افزود: شخصیت های دینی مانند امام حسین)ع( و قهرمانان 
ملی مانند سردار شهید قاسم سلیمانی در حوزه تولید بازی های رایانه ای باید 
برای  نوجوانان  و  کودکان  از  بسیاری  داشت:  اظهار  وی  باشند.  توجه  مورد 
بازی های رایانه ای ساعت ها ذهن شان را متمرکز می کنند و از این رو باید این 

بازی ها را در داخل تولید کنیم.
عموزاده افزود: یکی از مهم ترین مشکل ها در مورد بازی های  رایانه ای این است 
که این بازی ها معرفتی و هستی شناسی را به  کودکان و حتی بزرگسالان القا 

نمی کند و بیشتر شاهد قهرمان سازی در بازی های رایانه ای هستیم.
وی تاکید کرد: حلقه ای که در زمینه بازیه ای رایانه ای  مفقود مانده این است که 
بازی ساز باید معرفت شناسی خود را بالا برده و عقبه فکری برای خود ایجاد کند.
مدیرعامل بنیاد ملی بازی های رایانه ای امروز ضمن سفر به استان قم برنامه ها و 

جلساتی را پیرامون حوزه بازی های رایانه ای خواهد داشت.

 معاون استاندار قم  تاکید کرد :

پایانساعتکاریاداراتدرزمان
پیکمصرفبرق

 معاون استاندار قم گفت: شرکت برق استان قم به عنوان ضابط وظیفه دارد 
تا اگر دستگاهی ساعت کاری در فصل گرما را رعایت نکرد، برق آن دستگاه و 

همچنین برق دستگاه های پرمصرف قطع شود.
سید مهدی قریشی عصر دوشنبه در گفتگو با خبرنگاران اظهار داشت: با توجه 
به فرا رسیدن فصل گرما و پیک مصرف برق و در راستای حفظ پایداری شبکه 
سراسری برق، بر اساس مصوبه هیأت دولت ساعت کار جدید ادارات دولتی در 

استان قم ابلاغ شد.
معاون توسعه مدیریت و منابع استاندار قم با بیان اینکه کاهش ساعت فعالیت 
ادارات استان قم، از 16 خردادماه تا ۳1 مردادماه سال جاری ادامه دارد ابراز 
داشت: این کاهش ساعت کاری دستگاه های دولتی به منظور کاهش مصرف 

برق در ساعات پیک استفاده از برق است.
قریشی عنوان داشت: بر اساس ابلاغ استاندار قم ساعت کاری ادارات دولتی 

در استان قم از ساعت 7 صبح تا 1۳:۳0 اعلام شده است.
وی تصریح کرد: با توجه به اینکه پیک مصرف برق از ساعت 1۳:۳0 شروع 
می شود بر این امر اصرار داریم که ادارات دولتی در این ساعت به کار خود پایان 
دهند. معاون توسعه مدیریت و منابع استاندار قم افزود: برخی از دستگاه ها 
بیشتر  و  هستند  رسان  خدمات  دستگاه  اینکه  به  توجه  با  شهرداری  مانند 
ارباب رجوع های آنان از ابتدای صبح به این ادارات مراجعه نمی کنند، به خاطر 
افزایش خدمات رسانی این دستگاه ها به مردم؛ ساعت کار این گونه دستگاه ها، 
مشروط به اینکه از ساعت اعلام شده، از دیزل ژنراتور برق استفاده کنند؛ با 

فعالیت این گونه دستگاه ها پس از ساعت 1۳:۳0 موافقت شده است.
قریشی ادامه داد: به شرکت برق استان قم به عنوان ضابط این موضوع، اعلام 
شده تا اگر دستگاهی این ساعت کاری را رعایت نکرد، برق آن دستگاه و همچنین 
برق دستگاه های پرمصرف قطع شود. معاون توسعه مدیریت و منابع استاندار قم 
در خصوص برگزاری امتحانات دانشگاه های نیز بیان داشت: دانشگاه ها تا پایان 
زمان اعلام شده برای برگزاری امتحانات دانشجویان، می توانند طبق ساعات 

زمان برگزاری امتحانات، به فعالیت خود ادامه دهند.

رئیس اداره حیات وحش اداره کل حفاظت محیط زیست استان قم :

شکارچیانقمیدرسامانهشکاروصید
ثبتنامکنند

رئیس اداره حیات وحش اداره کل حفاظت محیط زیست استان قم گفت: بر 
اساس بخشنامه های صادره، شکارچیان برای دریافت هرگونه پروانه شکار، باید در 

سامانه شکار و صید ثبت نام کنند.
طیب احمدی با اشاره به راه اندازی سامانه شکار و صید  اظهار داشت: تمامی 
شکارچیان جهت دریافت دفترچه شناسایی و پروانه شکار، باید هرچه سریعتر 
در سامانه شکار و صید ثبت نام کنند. وی در ادامه افزود: متقاضیان می توانند با 
داشتن اطلاعاتی از جمله کد ملی، دفترچه و جواز حمل سلاح معتبر، با مراجعه 
به آدرس اینترنتی iranemp.ir و پس از مطالعه کامل راهنمای سایت، نسبت به 
پیش ثبت نام اقدام وشناسه ثبت نام دریافت نمایند.رئیس اداره حیات وحش 
محیط زیست استان قم خاطرنشان کرد: ثبت نام کنندگان باید پس از دریافت 
شناسه، به همراه اصل مدارک به واحد صدور پروانه و دفترچه شکار اداره کل واقع 

در بوستان بنیادی، موزه تاریخ طبیعی مراجعه و ثبت نام خود را نهایی کنند.

خشونت خانگی علیه کودکان ورای خشونت جسمی، شامل آسیب هایی 
می شود که والدین با تبدیل فرزندان به سلاح علیه همسر خود انجام می دهند؛ 
معضلی که افزون بر آسیب  کودک و نیز بیگانگی با والدین، پیامدهای آن گریبان 

جامعه را نیز خواهد گرفت. به راستی راهکار چیست؟
تجربه  را  سوء استفاده  و  استثمار  خشونت،  گوناگون  شکل های  کودکان 
می کنند؛ موضوعی که در سراسر جهان و در مکان هایی مانند خانه ، مدرسه و 
جامعه که کودکان باید بیشترین امنیت را داشته باشند، اتفاق می افتد. خشونت 
علیه کودکان می تواند فیزیکی، عاطفی یا جنسی باشد و در بسیاری از موارد، 

کودکان به وسیله نزدیکان یا افرادی که به آنها اعتماد دارند، آسیب می بینند.
در طول درگیری های مسلحانه، بلایای طبیعی و سایر شرایط اضطراری، 
کودکان ممکن است مجبور به ترک خانه های خود شوند، برخی از خانواده های 
خود جدا شده و در طول مسیر در معرض استثمار و سوء استفاده قرار می گیرند. 
آنها با خطر آسیب و مرگ مواجه هستند و حتی ممکن است توسط نیروهای 
مسلح استخدام شوند. در مورد دختران و زنان اما خطر خشونت و آسیب 

جنسی در این شرایط افزایش پیدا می کند.
اقدامات فرهنگی مضر و آسیب زا  خطر بزرگ دیگری را در نقاط مختلف جهان 
برای کودکان ایجاد می کند. صدها میلیون دختر قربانی کودک همسری قرار 
می گیرند؛ موضوعی که در سطح بین المللی به عنوان نقض حقوق بشر به 

رسمیت شناخته شده است.
یکی از شکل های متفاوت کودک آزاری که در دهه های اخیر و با افزایش روند 
طلاق به شدت گسترش یافته تخریب شخصیت یک والد به دست والد دیگر در 
خانواده هاست. این معضل در طول زندگی عادی و روزمره برخی از خانواده ها 
به چشم می خورد اما تشدید تنش بین والدین و اوج گیری اختلاف، طلاق، یا 

ادامه روند حقوقی حضانت فرزند احتمال پیش آمدن آن را افزایش می دهد.
از جمله خشونت هایی که توسط والدین صورت می گیرد، اقداماتی است 
که یکی از والدین برای دور شدن کودک از والد دیگر انجام می دهد. بدگویی 
از طرف مقابل یا خطرناک جلوه دادن او دو نمونه بارز این اقدامات است؛ 
رفتاری که می توانند از لحاظ شدت و ضعف یا محتوا متفاوت باشند اما همیشه 
برای رسیدن به یک هدف یعنی بی اعتبار کردن یکی از والدین در ذهن کودک 

صورت می گیرند.
به این ترتیب کودک یکی از والدین خود را به طور مداوم تحقیر کرده و از وی 
دور می شود. »ریچارد گاردنر« روانپزشک حوزه کودک و استاد دانشگاه کلمبیا 
که در دهه 19۸0  در بیش از ۴00 دادگاه حضانت کودکان شهادت داده بود، 
بر این پدیده رفتاری نام »سندرم بیگانگی از والد« را نهاد و آن را به اسم خود به 

ثبت کرد.
کودکان همانند سلاح در خانواده

تارنمای »کانورسیشن« در گزارشی با عنوان »وقتی والدین بچه ها را به سلاح 
تبدیل می کنند، تاوان آن را همه پس می دهند«، نوشت: یکی از راه های اعمال 
خشونت خانگی علیه کودکان می تواند این باشد که یکی از والدین از کودک 
به عنوان سلاحی علیه همسر خود استفاده کند؛ موضوعی که به دلیل های 

گوناگون می تواند برای کودک آسیب زا باشد.
هر ساله نزدیک به 5.7 میلیون مورد خشونت خانگی در ایالات متحده به ثبت 
می رسد که در برخی از آنها، مادران و پدران از کودکان خود برای آسیب رساندن 
به همسرانشان استفاده می کنند. این رفتار می تواند شامل تحت فشار قرار 
دادن مستقیم کودک برای جاسوسی از طرف مقابل یا تهدید همسر مورد آزار 

باشد که در صورت ترک رابطه، دیگر اجازه دیدار با فرزند را نخواهد داشت.
راه دیگری که پدر و مادر می توانند از کودک به عنوان سلاح استفاده کنند، 
این است که کودک را علیه یکدیگر قرار دهند. در این حالت، آزارگر به کودک 
این باور را می دهد که همسرشان که مورد آزار قرار گرفته دیگر هرگز کودک را 
دوست ندارد یا برای بودن در کنار او خطرناک و ناامن است. به این ترتیب، آزارگر 
ذهن کودک را خراب کرده و حتی کودک را متقاعد می کند که  قربانی خشونت 

قرار گرفته است.
نتیجه این فرآیند همان چیزی است که روانشناسان آن را »بیگانگی از والدین« 
می نامند. کودک به شدت نسبت به والدین احساس بیگانگی، خیانت، صدمه و 
عصبانیت می کند؛ احساسی شبیه به یک معشوق طرد شده اما بدتر از آن زیرا 
این امر در ارتباط با پدر یا مادری است که کودک به او وابستگی اولیه داشته و 

نیمی از هویت وی را تشکیل می دهد.
آنچه در ادامه اتفاق می افتد، مجموعه ای از آسیب های زیر است که به طور 

مستقیم کودکان را هدف قرار می دهد:
۱. از دست دادن اعتماد به نفس

کودک«  »سلاح سازی  رخداد  این  به  محققان  می افتد،  اتفاق  این  وقتی   
می گویند. در این مسیر، کودک اعتماد خود را به خاطره ها یا تجربه هایش با 
والد مورد آزار، از دست می دهد، زیرا با آنچه آزارگر برای وی تعریف می کند در 
تضاد است. بسیاری از بزرگسالانی که در کودکی به این دلیل از والدینشان دور 
شدند، اعلام کردند احساس درماندگی و مشکلاتی در اعتماد به دیگران دارند.

۲. از دست رفتن معصومیت و بی گناهی کودکان
والدین بدسرپرست می توانند با قرار دادن کودک در معرض عقاید و رفتارهایی 
که به هیچ عنوان مناسب نیستند، بی گناهی و معصومیت کودک را از بین ببرند. 
آزارگر ممکن است از کودک بخواهد تصمیمی در سطح بزرگسالان بگیرد؛ مانند 
انتخاب زندگی فقط با یکی از والدین. والدین بدسرپرست همچنین اغلب 
می توانند نیازهای رشدی کودک مانند تشویق به استقلال را نادیده بگیرند و 

گاهی کودک را به توجه به نیازهای والدین وادار کنند.
۳. از دست رفتن ارتباط کودک با والدین

هنگامی که کودک از والدین خود دور می شود، نیمی از هویتش را انکار 
می کند زیرا آسیب دیده و عصبانی است و اذعان به این قطع ارتباط بسیار 
دردناک است. این از دست دادن ارتباط، اثرهای منفی کوتاه مدت و بلندمدتی 

مانند غم و اندوه حل نشده و عزت نفس پایین را با خود به همراه دارد.
۴. از دست دادن پیوندهای خانوادگی در سطح گسترده

همان گونه که کودک از والدین مورد آزار، بیشتر دور می شود، این احتمال 
وجود دارد که روابط خود را با دیگر اعضای خانواده، فامیل و اجتماع نیز از 

دست بدهد. بنابراین، کودک از انواع تجربه ها و فرصت هایی که این افراد مرتبط 
می توانند فراهم کنند، مانند حمایت اجتماعی یا فرصت های حرفه ای ممکن، 

خود را محروم می سازد.
۵. از دست دادن ارتباط اجتماعی

برخی از این والدین فرزندان خود را از نظر اجتماعی منزوی می کنند. به 
عنوان نمونه، آنها کودکانشان را در خانه آموزش می دهند، دوستی هایشان را 
محدود می کنند یا حتی آنها را به شهر یا کشوری دیگر منتقل می کنند یا او 
را می ربایند. هنگامی که این اتفاق می افتد، کودک همه ارتباطات اجتماعی، 

آموزشی، تفریحی و فرهنگی قبلی خود را از دست می دهد.
بیگانگی با والدین، شکل ناشناخته خشونت خانوادگی

رفتار نسجیده والدین با کودکان که پیشتر به مواردی از آن اشاره شد در نهایت 
به بیگانگی فرزندان با والدین منجر می شود. تارنمای )doi.apa( در گزارشی 
با عنوان »رفتارهایی مبتنی بر بیگانگی با والدین، شکل ناشناخته خشونت 
بر میلیون ها خانواده  تاثیرگذاری این معضل  با وجود  خانوادگی«، نوشت: 
به وسیله متخصصان  با والدین در بیشتر موارد  بیگانگی  در سراسر جهان، 
حقوقی و حوزه بهداشت به عنوان نوعی خشونت خانوادگی پذیرفته نشده یا 
رد شده است. مانند سایر اشکال خشونت خانوادگی، بیگانگی والدین عواقب 

جدی و منفی برای اعضای خانواده دارد.
براساس مطالعات انجام شده توسط روان شناسان، مشخص شده بدگویی، 
توهین، تحقیر و انتقاد افراطی و تخریب یکی از والدین توسط دیگری برای 
جلب توجه کودک، علاوه بر ایجاد آشفتگی و تناقض ذهنی و روحی در وی، 
نوعی حس نفرت و کینه را در ذهن و روان کودک بنیان می نهد که بیشتر در 

عمق وجود او ریشه دوانده و بزرگسالی وی را تحت تاثیر قرار می دهد.
این معضل در بزرگسالی زندگی فرد را با مشکلات پیچیده ای مواجه کرده و 
گاهی منجر به تخریب زندگی آینده وی می شود. روانشناسان بر این باورند که 
این نفرت می تواند منجر شود که کودک از دیگر همجنس های والد بیگانه شده 

نیز متنفر شود، به ویژه اگر والد بیگانه شده جنس مخالف کودک باشد.
بررسی ها نشان می دهد بیشتر کودکان و نوجوانانی که به صورت پیوسته 
تحت تاثیر بدگویی ها از پدر یا مادرشان بودند، عزت نفس کافی ندارند، دچار 

اضطرابند و گاهی به افسردگی یا حتی به نفرت از خود گرفتار می شوند
تارنمای )gavinpublishers( در گزارشی با عنوان »بیگانگی والدین؛ شکل 
آورد:  جهان«،  سراسر  در  بهداشتی  مشکل  یک  و  کودک  روانی  آزار  جدی 
بیگانگی با والدین بیشتر در شرایط پرتنش طلاق رخ می دهد که با مداخله 
قاطعانه سازمان حمایت از کودک و دادگاه خانواده با همکاری روان شناس 
متخصص قابل رفع است. اگرچه تاکنون حدود ۳00 مقاله حرفه ای، فصلنامه 
و کتاب و همچنین مطالعات تجربی در سراسر جهان در این زمینه منتشر شده 

اما هنوز آگاهی کافی نسبت به آن وجود ندارد.
به رسمیت نشناختن بیگانگی والدین به عنوان یک مشکل جدی، عملکرد 
حرفه ای متخصصان و رسیدگی مناسب به آن را در قانون مربوط به روابط 
والدین-فرزند دشوار می کند. نبود آگاهی از مشکل در عرصه سیاسی، جامعه 
و در میان متخصصان، خطر ابتلای کودک به علائم روانی بیرونی یا درونی را 

افزایش می دهد.
اختلال   اضطراب،  اختلال های گوشه گیر شدن،  به  این معضل می تواند 
در غذا خوردن، اعتیاد، اختلال مربوط به استرس پس از سانحه، دوره های 
اختلال های  سایر  و  شخصیتی  هویتی-  اختلال  دلبستگی،  یا  افسردگی 

روان پزشکی و جسمی شود.
با توجه به تجربه های غم انگیز و اثرات روانی معضل بیگانگی والدین، این امر را 
نمی توان به عنوان یک امر خصوصی خانوادگی در نظر گرفت. در موارد جدایی 
با درگیری بالا بین والدین، تنش های هنگام طلاق و سایر زمینه های تعارض که 
در آن کودکان مورد استفاده می گیرند، خطر ایجاد بیگانگی والدین وجود دارد.
بنابراین برای رفع این مشکل حاد و چالش برانگیز، همکاری اولیه و فعال 
میان رشته ای همه دستگاه های مربوطه ضروری است. مساله روان شناختی 
بیگانگی با والدین باید به طور عمیق مورد بررسی قرار گیرد. مشاوره روانی 
اجباری، مداخلات دستوری یا تقابلی و اقدامات ساختاری دادگاه خانواده 
همچون انتقال حضانت در این راستا ضروری به نظر می رسد. بیگانگی والدین 
یک موضوع در حوزه حضانت است اما یک موضوع حمایتی نیز محسوب 

می شود.
نهادهای نظارتی اداره بهزیستی کودک و دادگاه خانواده در این مورد باید 
موظف شوند که در این زمینه اقدامات لازم را انجام دهند. تشخیص و مداخله 
باید به همان سرعتی که در مورد دیگر اشکال سوء استفاده از کودکان همچون 
سوء استفاده جنسی، آزار فیزیکی و بی توجهی رخ می دهد باید توسط یک 

متخصص با تجربه در این زمینه انجام شود.
نادیده گرفتن بیگانگی والدین به عنوان نوعی کودک آزاری روانی و خشونت 
خانوادگی، عملی غیراخلاقی است. مرجع نهایی که می تواند تصمیم بگیرد که 
روند این معضل را متوقف کند یا همچنان آن را تداوم بخشد، دادگاه خانواده با 
همکاری کارشناسان متخصص روانشناسی-روانپزشکی دادگاه خانواده است.

راهکار چیست؟
برای دوستان و خویشاوندان، موقعیتی که در آن از کودکان به عنوان سلاح 
استفاده می شود، می تواند گیج کننده یا حتی عکس آن چیزی باشد که در 
حقیقت اتفاق می افتد. این افراد ممکن است نقش آزارگر را تشخیص ندهند و 
فکر کنند که والد مورد آزار در واقع به گونه ای مقصر است اما آن افراد خارجی که 
ارتباط نزدیکی با این خانواده ها دارند، بهترین موقعیت را برای کمک به خانواده 

برای شکستن چرخه خشونت و یافتن راه هایی برای محافظت از کودک دارند.
آنان باید بدانند که وقتی والدین اشتباهی را به  دلیل آزار و اذیت سرزنش 
متخصصان  حتی  می برد.  رنج  مشکلات  از  همچنان  کودک  می کنند، 
سلامت روان همیشه وضعیت را به درستی ارزیابی نمی کنند و درمان را روی 
رابطه کودک با والدین مورد آزار متمرکز می کنند در حالی که تاثیر مداوم آزارگر را 
نادیده می گیرند. باید به این امر توجه داشت، تا زمانی که از کاربرد کودکان به 
عنوان یک سلاح در دستان والدین جلوگیری نشود، بسیاری از روابط خانوادگی 

شکننده باقی خواهند ماند.

کودکان به عنوان سلاحِ والدین؛

 چه بلایی بر سر فرزندان می آید؟
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یک کارشناس خودرو :
چشماندازخوبیدربازارخودرووجودندارد

یک کارشناس خودرو گفت: قرار بر این بود که دولت تصدی گری و مداخله وزارت 
صمت در صنعت خودور کاهش یابد اما متاسفانه کم نشد و اکنون لاتاری خودرو هم 

به این وزارت خانه اضافه شده و این عمق فاجعه است . 
مرتضی مصطفوی ، با اشاره به چشم انداز پیش روی بازار خودرو اظهار داشت: قرار 
بر این بود که تصدی گری دولت و مداخله وزارت صمت در صنعت خودور کاهش یابد 
اما متاسفانه کم نشد و اکنون لاتاری خودرو هم به این وزارت خانه اضافه شده و این 

عمق فاجعه است.
وی افزود: کار وزارت صمت قرعه کشی نیست و خود نباید متولی این امر باشد، 
وزارت صمت متولی ساماندهی صنعت خودرو است، شناسایی دلال بازار خودرو 
هم مثل دیگر بازارهای غیرمولد همچون مسکن، ارز و سکه وظیفه وزارت اقتصاد 

و سازمان مالیاتی است.
این کارشناس خودرو تصریح کرد: اکنون شرایط به گونه ای است که هر زمان 
مسئولین وزارت صمت قولی می دهند قیمت پایین و در غیر این صورت قیمت بالا 
می رود، تنها عامل اصلی تغییر در بازار خودرو دلار است و تمام امور در کشور ما نیز به 
خاطر ناکارامدی اقتصادی به دلار متصل است، دلار بالا می رود قیمت گوشت و نان تا 
خودرو گران می شود و این مشکلات با قرعه کشی هم حل و ساماندهی نخواهد شد. 
وی تاکید کرد: اکنون چشم انداز خوبی در بازار خودرو وجود ندارد چراکه به دلار 
بستگی دارد، اگر دلار پایین بیاید قیمت خودرو کاهش و در صورت افزایش نرخ؛ با 
دلار قیمت خودرو هم بالا می رود و ربطی به دیگر عوامل ندارد. در هر مرحله حدود 
1۸ میلیون نفر برای 10 هزار خودرو ثبت نام می کنند، چطور باید این تشنگی 
برطرف شود؟ خودرو خط تولید و مواد اولیه نیاز دارد، چطور باید به این تقاضا پاسخ 

داد وقتی بستر فراهم نیست؟
مصطفوی گفت: قطعا کسانی که ثبت نام می کنند دلالند و به خودرو برای سود 
نگاه می کنند و وقتی شرایط اینگونه است اگر کل کشور هم به پارکینگ خودروهای 
تولیدی تبدیل شود باز هم ظرفیت تقاضا وجود دارد چون در اقتصاد عطش ایجاد 
بازارها خنثی نکردیم،  بر  را  تاثیرات دلار  می کنیم و جلوی دلار را نمی گیریم، ما 
نقدینگی را کنترل نکردیم. باید از طریق سامانه های معاملاتی در بازارها شفاف سازی 
کنیم، سازمان مالیاتی بتواند محدودیت ایجاد کند، اگر تراکنشی غیر از حساب 
معمول در حسابی ایجاد شود سریعا حساب بلوکه می شود، یعنی بانک مرکزی 
سامانه ای طراحی کرده که همه تراکنش ها را رصد می کند همین سامانه باید در بازار 
خودرو و دلار ایجاد شود تا هر کس بیش از نیاز مصرف کند خودرو بلوکه و امکان 
تعویض پلاک سلب و به این ترتیب تقاضای دلالی صفر می شود چون برای کسی 

نمی صرفد.
 

نماینده کارگران در شورایعالی کار :

دولتبدهیهایسنگینِخود
بهتامیناجتماعیرابپردازد

فرامرز توفیقی گفت: آیا بهتر نیست دولت تکلیفش را با سازمان و بدهی های بسیار 
بزرگی که به این سازمان دارد روشن کند تا جلوی ورشکستگی سازمان گرفته شود 
نه اینکه با زیرپاگذاشتن قانون به اسم »عدالت«، عین بی قانونی و بی عدالتی رواج 

پیدا کند؟
بردن  سوال  زیر  دولت،  توسط  سطوح  سایر  مستمری  درصدی  ده  افزایش 
مصوبه ی مزدی شورایعالی کار است و از سوی دیگر، با قوانین جاری مغایرت دارد؛ 
فرامرز توفیقی )نماینده کارگران در شورایعالی کار( به مواد قانونی مورد نظر اشاره 
می کند: براساس ماده 96 قانون تامین اجتماعی، سازمان مکلف است میزان کلیه 
مستمری های بازنشستگی، ازکارافتادگی کلی و مجموع مستمری بازماندگان را در 
فواصل زمانی که حداکثراز سالی یک بار کمتر نباشد با توجه به افزایش هزینه زندگی 
با تصویب هیأت وزیران به همان نسبت افزایش دهد. براساس ماده 111 قانون تامین 
اجتماعی، مستمری ازکارافتادگی کلی و مستمری بازنشستگی و مجموع مستمری 
بازماندگان در هر حال نباید از حداقل مزد کارگر عادی کمتر باشد. و در نهایت 
براساس اصل ۸5 قانون اساسی »مصوبات دولت نباید با اصول و احکام مذهب 
رسمی کشور و یا قانون اساسی مغایرت داشته باشد. تشخیص این امر به ترتیب 
مذکور در اصل نود و ششم با شورای نگهبان است. علاوه بر این مصوبات دولت نباید 
مخالف قوانین و مقررات عمومی کشور باشد و به منظور بررسی و اعلام عدم مغایرت 
آنها با قوانین مزبور باید ضمن ابلاغ برای اجرا به اطلاع رئیس مجلس شورای اسلامی 
برسد.« توفیقی ادامه می دهد: با عنایت به موارد قانونی بالا و اینکه وزیر کار گفتند 
»عدالت در اجرای قانون است«، باید این سوال را مطرح کرد آیا در رابطه با مزد و 

حقوق، قانون رعایت شده است؛ آیا می توانند مدعی اجرای عدالت مزدی شوند؟
او تاکید می کند: بدون تردید تصمیم مزدی اخیر دولت برای بازنشستگان سازمان 
تامین اجتماعی که بنگاهی غیرانتفاعی و بین النسلی و غیر دولتی است و از محل 
حق بیمه کارگران و کارفرمایان شکل گرفته است و لذا کلیه تصمیماتش باید در جهت 
تامین منافع همین گروه و با مشارکت ذینفعان اصلی اتخاذ شود، زیرپا گذاشتن قانون 
و مصداق روشنِ بی قانونی است. به گفته این فعال کارگری، اگر قصد داشتند نظام 
مزدی سازمان تامین اجتماعی را تغییر دهند، باید ابتدا ساختار این صندوق را عوض 
می کردند: »آن را زیرمجموعه دولت می آوردند و بیمه شدگان آن را از همه ی مزایای 
دولتی ها، ازجمله وام ها و پاداش پایان خدمت بهره مند می کردند بعد به سراغ تعیین 

آمرانه ی دستمزد می رفتند. یک بام و دو هوا که نمی شود!«

نماینده مجلس پاسخ داد: 

بنزینگرانمیشودیاخیر؟
عضو کمیسیون انرژی مجلس با بیان اینکه افزایش قیمت بنزین به هیچ وجه 
صحت ندارد، گفت: در حال حاضر هیچ برنامه افزایش قیمت و هیچ سناریویی برای 

طرح این مسائل به کمیسیون انرژی مجلس ارجاع نشده است. 
حسین حسین زاده در گفت وگو با خبرنگار اقتصادی ایلنا، درباره تداوم مباحث در 
زمینه افزایش قیمت بنزین اظهار داشت: افزایش قیمت بنزین به هیچ وجه صحت 
ندارد اگر قرار باشد افزایش نرخ اعمال شود قطعا دولت با مجلس و کمیسیون انرژی 

هم فکری خواهد کرد.
وی افزود: تاکنون هیچ بحثی در خصوص افزایش قیمت بنزین نشده ضمن اینکه 
در مذاکراتی که با وزارت نفت هم داشتیم در خصوص افزایش قیمت هیچ بحثی 

نشده است. 
این عضو کمیسیون انرژی مجلس تصریح کرد: اگر قرار باشد افزایش قیمت 
اعمال شود قطعا دولت؛ مجلس را در جریان کار قرار خواهد داد و تا آن زمان ما نیز 

اطلاع رسانی خواهیم کرد.
وی تاکید کرد: در حال حاضر هیچ برنامه افزایش قیمت و هیچ سناریویی برای 

طرح این مسائل به کمیسیون انرژی مجلس ارجاع نشده است.
حسین زاده در ادامه با بیان اینکه با افزایش پلکانی 10 درصد در سال موافقم، 
گفت: قطعا اگر از ابتدای سال روی بنزین ۳ هزار تومانی افزایش اعمال شود و به 
۳۳00 تومان برسد نه کسی دچار آسیب می شود و نه اعتراضی صورت می گیرد، 
واقعی  نرخ ها  و  به فوب خلیج  فارس رسیده  اینکه طی چند سال قیمت  ضمن 

می شود.
وی یادآور شد: در هر حال اگر قرار باشد قیمت افزایش پیدا کند دستگاه متولی باید 
تصمیم گیری کند، در حال حاضر افزایش قیمت نه صلاح است و نه جامعه و مردم 

آمادگی دارند، هرگونه افزایش قیمتی به معیشت مردم لطمه می زند.

رییس کنفدراسیون صادرات ایران گفت: از بین رفتن رانت ها 
از طریق حذف ارز ۴200 تومانی را می توان به عنوان اتفاقی 
بسیار مثبت در راستای شفافیت فعالیت شرکت های بورسی 

در نظر گرفت. 
»محمد لاهوتی« به تبعات استفاده از ارز ۴200 تومانی در 
اقتصاد کشور اشاره کرد و افزود: ارز ٤٢٠٠ تومانی خسران سه 
ساله ای بود که در کشور حاکم شد و ضرر و زیان استفاده از این 

ارز در اقتصاد کشور بیش از منافع آن بود.
وی با بیان اینکه از روز نخست مشخص بود که به کارگیری 
این سیاست از هر جنبه ای جزو تصمیمات اشتباه خواهد بود، 
ادامه داد: با وجود همه تذکرهای ارائه شده از سوی فعالان 
شده  مطرح  صحبت های  به  توجهی  دولتمردان  اقتصادی، 
نداشتند و با قدرت تمام نسبت به استفاده از این ارز در کشور 

پایبند بودند.
به باور این مقام مسئول، نابودی حدود 10 میلیارد دلار از 
منابع ارزی کشور، نتیجه به کارگیری این سیاست اشتباه در 

ماه های نخست بود.

میلیاردها دلار منابع ارزان در اختیار افراد خاص
لاهوتی با اشاره به دیگر تبعات استفاده از ارز ۴200 تومانی 
تاکید کرد: در بحث واردات، میلیاردها دلار منابع با قیمت ارزان 

در اختیار برخی از افراد خاص قرار گرفت.
رئیس کمیسیون تسهیل تجارت و توسعه صادرات اتاق تهران 
ادامه داد: با توجه به اینکه هدف دولت از این تصمیم، حمایت 
نام مصرف کننده  به  ارز  این  اما  از مصرف کننده نهایی بود، 
نهایی و به کام واردکنندگانی شد که نسبت به این منابع ارزان 

دسترسی داشتند.
وی خاطرنشان کرد: تاثیر منفی استفاده از ارز ۴200 تومانی 
به حدی زیاد بود که دولت قبل، جرأت حذف این ارز و انجام 

چنین جراحی بزرگی را در اقتصاد کشور نداشت.
الزام دولت سیزدهم برای حذف ارز ترجیحی

لاهوتی با بیان اینکه دولت سیزدهم با توجه به وجود چنین 
شرایطی در کشور اما بر اساس مصوبه مجلس ملزم به حذف 
ارز ترجیحی شد، گفت: این اتفاق به عنوان اقدامی بسیار مهم 

تلقی می شود که از سوی دولت فعلی به مرحله اجرا رسید.

رییس کنفدراسیون صادرات ایران با اشاره به اینکه دولت باید 
از دقت لازم در زمینه اطلاعات خانوارها برخوردار باشد، ادامه 
داد: در شرایطی که به گفته دولت 9 دهک نیازمند کمک و 
حمایت هستند، باید رسیدگی لازم به آنها در قبال حذف ارز 
ترجیحی صورت گیرد. وی با بیان اینکه در بین یک دهک 
نیازمند حمایت هستند، گفت:  زیادی  افراد  نیز  باقی مانده 
تعداد زیادی مهاجر در کشور زندگی می کنند که باید به دلیل 

حذف ارز ۴200 تومانی فکری به حال آنها شود.
لاهوتی خاطرنشان کرد: عدم امکان استفاده از حمایت های 
دولتی می تواند منجر به مشکلاتی عدیده به لحاظ اجتماعی 
تمام شده کالاها در  افزایش قیمت  با  از طرف دیگر  و  شود 

صنایع، قدرت خرید این اقشار کاهش می یابد.
لاهوتی به تاثیر حذف ارز ۴200 تومانی بر عملکرد شرکت های 
بورسی اشاره کرد و گفت: در قبال حذف ارز ۴200 تومانی 
یا تولیدکنندگان  نباید تفکیکی بین واردکننده، صادرکننده 
بورسی و غیربورسی قائل شد؛ زیرا توزیع رانت نباید صورت گیرد 
و بلکه همه باید در یک شرایط برابر فعالیت کنند و کسب سود با 

استفاده از رانت را نمی توان فعالیت اقتصادی نامید.
عضو هیات نمایندگان اتاق بازرگانی تهران خاطرنشان کرد: 
فعالان اقتصادی که در چند سال گذشته به ارز ۴200 تومانی 
تولید کالا  به  اقدام  این منابع  با کمک  و  دسترسی داشتند 
و فروش با نرخ رها شده می کردند از رانت ویژه ای برخوردار 
ارز  از طریق حذف این  از بین رفتن رانت ها  بنابراین  بودند؛ 
را می توان به عنوان اتفاقی بسیار مثبت در راستای شفافیت 

فعالیت شرکت های بورسی در نظر گرفت.

رییس کنفدراسیون صادرات ایران اعلام کرد؛

تاثیرمثبتحذفارزترجیحیبرفعالیتشرکتهایبورسی

با وجود اینکه دولت به منظور حذف فساد و تقویت تولید مسیر سخت اصلاح ارز 
۴200 را پیموده است، اما به نظر می رسد اجرای سیاست کالابرگ الکترونیک در 

ماه های آینده مشکلات متعدد دیگری را بوجود آورد.
به  نهایتاً دولت سیزدهم  و فرودهای بسیار  فراز  از  این گزارش، پس  براساس 
دلیل مفاسد شکل گرفته و تضعیف زنجیره تولید، تصمیم به حذف ارز ترجیحی و 
تخصیص آن به شکل دیگری گرفت. با این وجود کارشناسان و مسئولین به اتفاق 
بر این باورند در پس این سیاست باید سیاست های حمایتی به نحوی اعمال شود تا 

معیشت خانوار تضعیف و سفره آنها کوچک تر از قبل نشود.
به همین منظور دولت تصمیم گرفت در ماه های ابتدایی حذف ارز ترجیحی یارانه 
نقدی را به 9 دهک درآمدی بدهد و پس از چند ماه زیرساخت اعطای کالابرگ 
الکترونیک را فراهم آورد و جایگزین یارانه نقدی کند. البته موضوع کالابرگ از سال 
97 مطرح است و در جز 1 از بند »ص« تبصره 1 قانون بودجه 1۴01 هم به آن 

الزام شده است.
در رابطه با ساز و کار اجرای کالابرگ الکترونیک، سید محمد رضا فاطمی امین، 
وزیر صمت می گوید: فرد با هر کارت بانکی که دارد و می خواهد خریدی انجام 
دهد، وقتی کارت را می کشد بخشی از هزینه از کارت فرد و بخشی دیگر از یارانه 

کسر می شود.
همچنین محمدرضا میرتاج الدینی، نایب رئیس کمیسیون برنامه و بودجه مجلس 
گفت: میزان شارژ اعتبار در کارت بانکی یا کارت یارانه ای به اندازه ی مابه التفاوت 
قیمت شهریور سال گذشته با قیمت جدید است. مثلًا اگر کالایی ۳0 هزار تومان 
بوده و با برداشته شدن ارز ترجیحی به 50 هزار تومان می رسد، 20 هزار تومان به 
اندازه ی مابه التفاوت آن کالا در قالب یارانه به حساب فرد واریز شده و آن فرد ۳0 
هزار تومان را از جیب می دهد و 20 هزار تومان مابه التفاوت از اعتبارش هزینه 
می شود. منتها تأکید بر این است که ابتدا باید اعتبار در کارت شارژ شده و سپس 

ارز ترجیحی حذف شود.
الکترونیکی قیمت  تأکید کرد که به محض اجرایی شدن طرح کالابرگ  وی 

کالاهای ضروری معیشتی، به شهریور 1۴00 باز می گردد.
در واقع می توان گفت این طرح به روزشده طرح کوپنی است که در سال های 
اول انقلاب اجرا میشده است. از سال های گذشته که این موضوع مطرح شد مورد 
انتقاد بسیاری از کارشناسان قرار گرفت و وعده دولت برای اجرای آن در این شرایط 
خاص دغدغه ها را بیش از پیش کرده است. در ادامه به برخی ابهاماتی که این طرح 

دارد و می تواند موجب مشکلات متعدد دیگری برای مردم شود اشاره می شود:
1( زمینه سازی برای احتکار و ایجاد بازار سیاه: آنچه در اقتصاد اثبات شده است 
این سیاست دولت هاست که می تواند انگیزه سفته بازی، احتکار و ایجاد بازار سیاه 
را تقویت کند و در صورت سیاستگذاری اشتباه هرقدر هم که نظارت تشدید شود 

باز هم مشکلاتی بوجو میایند. مشابه تجربه ای که در مسأله ارز ۴200 بوجود آمد.
در موضوع کالابرگ الکترونیک اولین مسئله این است که خود سیستم کالابرگ 
فسادآفرین و ایجادکننده بازار سیاه خواهد بود. حتماً فعالان اقتصادی دهه های 
گذشته موضوع شکلگیری بازارهای سیاه و ایجاد فضای مناسب جهت دلالی را به 
یاد دارند. همچنین جدای از تشدید وزود دلالان به بازار کالاهای اساسی، از آنجا 
که امکان انتخاب و جایگزینی کالاها از مردم گرفته شده است، خود مردم نیز اقدام 

به خرید و فروش کالاها می کنند که آثار مخربی دارد.
تخلفات شکل گرفته از کوپن تا حدی بالا گرفت که در سال 67 قانون منع خرید و 
فروش کوپن تصویب شد و در آن مجازات هایی برای جعل و دخل و تصرف و دزدی 

و خرید و فروش و سو استفاده از کوپن ها در نظر گرفته شد.
سید محمد غرضی عضو کابینه دولت سوم دراین باره می گوید: »در سال 6۸ 
که ما در دولت بودیم جمعیت کشور ۴۸ میلیون بود ولی کوپن در دست مردم 6۸ 
میلیون بود؛ یعنی 20 میلیون اضافه چاپ شده بود.اکنون که کالا برگ به تعداد 

بسیار زیادی توزیع می شود، این کار اصلًا از عهده دولت بر نمی آید.«
همچنین کامران ندری، عضو هیأت علمی پژوهشکده پولی و بانکی و دانشگاه 
امام صادق در این باره می گوید: نظام کوپنی در سطح ملی که ما هم آن را ابتدای 
انقلاب طی دوران جنگ تجربه کردی، مشکلات فراوانی به همراه دارد. مهم ترینش 
این است که فسادزاست. به هر حال در این سیستم باید دستگاه نظارتی خیلی 
قوی ای وجود داشته باشد که بسیار هزینه بر است. اگر همان مبلغ به صورت نقدی 
حتی به افراد دهک های پردرآمد هم پرداخت شود، به صرفه تر است تا بخواهید 

چنین سیستم نظارتی ای راه بیندازید.
وی اضافه می گوید: سیستم کوپنی یک نظام نظارتی خیلی قوی می خواهد که 
اگر نداشته باشید اصلًا به هدف اصابت نمی کند. اگر هم بخواهید این سیستم 
نظارتی خیلی قوی را ایجاد کنید، باید یک بوروکراسی عریض و طویل با هزینه های 
خیلی کلان ایجاد کنید. به جای اینکه این هزینه ها ایجاد شود، اگر به همه یکسان 

پرداخت کنیم به صرفه تر است.
تورم بر اساس قیمت های بازار سیاه شکل می گیرد

همچنین هادی حق شناس، کارشناس اقتصادی و نماینده اسبق مجلس با 
تأکید بر اینکه کالابرگ مناسب شرایط فعلی نیست، خاطرنشان کرد: کوپن برای 
شرایط بسیار خاص و جنگی کاربرد دارد. امروز اگر گفته می شود در شرایط جنگ 
اقتصادی قرار داریم یعنی انضباط های پولی، مالی و مدیریتی کشور باید مدیریت 
شود. وی ادامه داد: در حال حاضر بخش عمده کالاهای موردنیاز کشور را در 
داخل تولید می کنیم و برای اینکه اهمیت این موضوع مشخص شود کافی است 
ارزش واردات کشور را با ارزش ناخالص کشور مقایسه کنیم، در 11 ماهه امسال کل 
واردات کشور حدود ۴0 میلیارد دلار بوده و تولید ناخالص ملی کشور حدود ۴۴0 

میلیارد دلار، یعنی 10 درصد نیاز کشور بستگی به واردات دارد.
حق شناس گفت: به نظر می رسد اگر کوپن مجدداً رایج شود در کنار آن عارضه 
بزرگ تری به نام بازار سیاه ایجاد و قیمت های غیر واقعی شکل می گیرد و دهک های 
پردرآمد می توانند با هر قیمتی نیازهای خود را تأمین کنند و مجدداً دهک های 

پایین دچار مشکل خواهند شد و قاچاق افزایش می یابد.
وی با بیان اینکه عوارضی که کوپن دارد از مزایای آن بیشتر است، تصریح کرد: 
قیمت واقعی کالا بر اساس کوپن تعیین نخواهد شد هرچند کالا با کوپن به مردم 
داده خواهد شد، اما قیمت واقعی در بازار سیاه یا دوم تعیین خواهد کرد و تورم 
نیز بر اساس این بازار خواهد بود، مانند ارز ۴200 تومانی که پرداخت شد، اما 
مردم گوشت 100 هزار تومانی خریداری کردند و تورم بر اساس گوشت 100 هزار 
تومانی شکل گرفت. این کارشناس اقتصادی اظهار کرد: دولت باید به جای این 
قبیل کارها، قیمت ها را واقعی کند و برای خانواده های جامعه هدف، سبد کالا به 
جای کوپن بدهد به دلیل اینکه عوارض اینکار کمتر از کوپن است که کل اقتصاد را 

عوارض آن تحت شعاع قرار می دهد.
2( ایجاد اختلال در توزیع: دولت در بحث توزیع نان نظام متفاوتی را در پیش 
گرفته است که مجری آن بر خلاف کالابرگ وزارت اقتصاد است. در این مدل 
کارتخوان تمام نانوایی ها به سیستم بانک مرکزی متصل می شوند و مابه التفاوت 
قیمت نان با قیمت قدیم مستقیماً به حساب نانوا واریز می شود. در این مورد باید 

توجه داشت نان کالایی همگن است، یعنی میان نان نانوایی های مختلف تفاوت 
چندانی نیست و برای مردم تفاوتی نمی کند. اما در مورد کالاهای اساسی اینگونه 
نیست. مثلًا تنها در مورد روغن ده ها عنوان برند تأیید شده وجود دارد که قیمت و 

کیفیت آنها متفاوت است و به میزان یکسانی هم در بازار وجود ندارند.
با اجرایی شدن کالابرگ این مشکل ممکن است بوجود بیاید که اجناسی که 
کیفیت کمتری دارند توسط کالابرگ توزیع شوند و برای اجناس با کیفیت بالاتر 

صفوف طولانی تشکیل شود.
همچنین کارشناسان معتقدند باید مدیریت منابع و مخارج به دست خود خانوار 
سپرده شود زیرا هوشمند تر از هر سیستم از پیش تعیین شده ای می تواند عمل 

کند. ضمن آنکه نظام کالابرگی برای برخی افراد می تواند مشکلاتی را ایجاد کند.
محمد صالح جوکار، رئیس کمیسیون شوراها و امور داخلی مجلس در این باره 
می گوید: در بحث اختصاص کالابرگ این انتقاد جدی وجود دارد که برخی از افراد 
مثلًا روستاییان خودشان مرغ دارند و تولیدکننده تخم مرغ هستند، بنابراین نیازی 
به این کالابرگ ندارند و اعطای کالابرگ به آن ها عملًا مفید نخواهد بود. به همین 
دلیل، بهتر است یارانه به صورت نقدی در اختیار مردم قرار بگیر، د تجربه های تلخ 
قبلی کالابرگ کاغذی )کوپن( نیز تکرار نشود. در ارتباط با همین مثال، نباید به 
گونه ای عمل کنیم که روستاییان به سمت استفاده از مرغ ماشینی بروند و تولیدات 

خودشان را مصرف نکنند و مشکلات دیگری برای کشور به وجود بیاید.
دولت  زمان  در  طبقاتی:  اختلاف  کاهش  بر  کالابرگ  تأثیر  عدم   )۳
هاشمی رفسنجانی با وجود تداوم پرداخت کوپن به مردم، ضریب جینی هیچ گاه 
پایین تر از 0.۴ نیامد؛ این در حالی است که با اجرای طرح هدفمندی یارانه ها در 
سال ۸9 و پرداخت یارانه نقدی به مردم، ضریب جینی از 0.۴1 به زیر 0.۳7 آمد و به 

پایین ترین میزان پس از انقلاب اسلامی رسید.
ایجاد می کند  کاذب  تقاضای  اینکه  کالابرگ ضمن  واردات:  به  وابستگی   )۴
)همانطور که بالاتر گفته شد( امکان جایگزینی کالاهای جانشین و مکمل را دشوار 
می کند و در نتیجه مصرف برخی کالاهای اساسی به طور فزاینده ای رشد پیدا 
می کند. در نتیجه باید انتظار داشت که نیاز به واردات مستمر برخی کالاها ایجاد 

شود.
کالایی  در سبد  موجود  مختلف  کالاهای  به  توجه  با  پیچیده:  زیرساخت   )5
کالابرگ، باید همه سوپرمارکت ها، مغازه ها و فروشگاه ها به این سازوکار مجهز 
باشند ولی با توجه به مشکلات زیرساختی موجود در دستگاه های پوز، به هیچ 
وجه سازوکار کالابرگ برای تمام محل های فوق آماده نیست و نتیجتاً مردم تنها در 
فروشگاه های بزرگ باید این کالاها را خریداری کنند که ثمره آن، صف های طولانی 
خرید کالاهای اساسی و ایجاد انحصار برای فروشگاه های بزرگ در مقابل دیگر 
مغازه ها است که این امر نیز موجب ایجاد مشکلات وسیع در اقتصاد خواهد شد. 
در این بین نزدیک ترین تجربه، سبد کالای اعطایی به مردم در دولت روحانی است 

که موجب از بین رفتن عزت مردم شد.
لازم به ذکر است تا پیش از این به منظور تأمین سبد غذایی خانواده های تحت 
پوشش کمیته امداد حدود 2 میلیون خانواده از نظامی نزدیک به کالابرگ بهره 
گرفته می شد ولی باید در نظر داشت اجرا کردن این سیاست به صورت کلان و برای 

تمام جامعه پیچیدگی و تبعات به شدت بالاتری دارد.
از طرف دیگر به منظور دسترسی به کالابرگ الکترونیک برای همه باید دسترسی 
مردم به تلفن های هوشمند و امکان کاربری آن برای همه اقشار در نظر گرفته شود.
علی سعدوندی، کارشناس اقتصادی در این باره با تأکید بر اینکه سیاست کوپن 
در دهه شصت به اهداف خود نرسید، می گوید: حال با پیشرفت تکنولوژی به جای 
کوپن کاغذی می خواهند کوپن الکترونیک بیاورند که اتفاقاً معایب بیشتری نسبت 
به کوپن کاغذی دارد چون همه اقشار جامعه با این مسائل الکترونیک آشنا نیستند.
وی ادامه می دهد: بهترین سیاستی که ما برای جبران داریم همان پرداخت 
سیاست یارانه نقدی مستقیم است که در دنیا هم تحت عنوان UBI شناخته 
می شود. همان سیاستی که یکبار در هدفمندی یارانه ها اجرا شده ولی متأسفانه 
در ادامه کار متوقف شد و ادامه پیدا نکرد چرا که این سیاست بی اعتبار شد. این 
دولت هم دقیقاً دارد راه دولت تدبیر و امید را می رود و در سیاست های اقتصادی 

شکست خواهد خورد.
6( تبعات اجتماعی: هرچند اجرای سیاست کوپن در سال های پس از جنگ و 
در شرایطی که کشور با مشکلات متعددی از جمله ممنوعیت یا بالابودن ریسک 
واردات و کاهش سرمایه گذاری دست و پنجه نرم می کرد سیاست ضروری و عادلانه 
ای بود ولی این نوستالژی شیرینی برای آن نسل نبوده و نیست. هرچقدر هم که 
تفاوت های کالابرگ الکترونیک با کوپن تشریح شود، باز هم اذهان به خاطرات تلخ 
می رود و موجب سرخوردگی و تقویت گزاره عدم توسعه برای نسل جوان می شود. 

بنابراین سیاتگذار نباید از این جنبه مهم اجتماعی غافل شود.
کالابرگ دوربرگردانی در مسیر حذف رانت و فساد می شود؟

موارد بالا ابهامات و مشکلات انتظاری بود که در پس اجرای سیاست کالابرگ 
الکترونیک به وجود خواهد آمد. لازم به تأکید است این سیاست های دولت ها 
است که می تواند زمینه ساز ایجاد رانت و فساد باشد یا برعکس. دولت سیزدهم به 
منظور حذف واسطه ها، از بین بردن فساد و تقویت نظام تولیدی راه دشوار حذف 
ارز ۴200 را در پیش گرفت و نباید با اجرای سیاستی از پیش آزموده شده، مجدداً 

به عقب بازگردد.

۶ ابهام طرح کالابرگ الکترونیک؛

آیا کالابرگ دوربرگردانی در مسیر حذف رانت و فساد می شود؟

یک کارشناس حوزه کار  مطرح کرد :

شرطتبدیلفارغالتحصیلانبهکارآفریناندانشبنیان
آمار بالای فارغ التحصیلانی که در  به  با اشاره  یک کارشناس حوزه کار 
مشاغل غیرمرتبط با رشته تحصیلی کار می کنند، گفت: مبدا شرکتهای دانش 
بنیان، دانشگاه هاست و اگر ظرفیت دانشگاه ها را در حوزه دانش بنیان فعال 
کنیم، بخش اعظمی از فارغ التحصیلان می توانند به کارآفرینان شرکتهای 

دانش بنیان تبدیل شوند.
حمید حاج اسماعیلی اظهار کرد: با توجه به اهمیتی که موضوع دانش 
بنیان ها در حال حاضر دارند، اگر دانشگاهها وارد این عرصه نشوند، نمی 

توانیم شرکتهای دانش بنیان را در کشور توسعه بدهیم.
وی مبدا شرکتهای دانش بنیان را دانشگاه ها دانست و گفت: مراکز پژوهشی 
را توسعه  این کار  باید  و اساتید علمی هستند که  و دانشگاهی، نخبگان 

بدهند. با توجه به اینکه دانشگاه ها دو سال تعطیل و در رکود بودند و ظرفیت 
دانشگاه ها به دلیل کمبود اعتبارات هنوز کامل نشده است، باید برای توسعه 
شرکتهای دانش بنیان هرچه سریعتر ظرفیت دانشگاه ها در همه بخشها را 

فعال کنیم.
به گفته این کارشناس حوزه کار، هرچه ظرفیت دانشگاه ها دیرتر فعال شود،  
هدفگذاری صورت گرفته برای توسعه شرکتهای دانش بنیان در کشور کندتر 
انجام می شود و در بخش مشاغل دانش بنیان هم خروجی خوبی نخواهیم 

داشت.
حاج اسماعیلی تصریح کرد: برخی دانشگاه ها ممکن است در اولویت بندی 
خود بحث دانش بنیان را ضروری احساس نکنند، در حالی که توسعه مشاغل 

دانش بنیان از اهمیت بالایی خصوصا در شرایط حاضر برخوردار است و اتفاقا 
مراکز تحقیقاتی و پژوهشی دانشگاه ها باید زودتر از خود دانشگاه ها به این 

بحث ورود کنند.
این کارشناس حوزه کار با اشاره به آمار بالای فارغ التحصیلان که در مشاغل 
غیر مرتبط با رشته تحصیلی مشغول کار هستند، گفت: یکی از مشکلات 
بتوانیم سیستم  اگر  و  التحصیلان دانشگاهی است  فارغ  بیکاری  نرخ  ما 
دانشگاه ها را زودتر فعال و شرکتهای دانش بنیانی که مدنظر است، راه اندازی 
کارآفرین  خودشان  توانند  می  التحصیلان  فارغ  از  اعظمی  بخش  کنیم، 
شرکتهای دانش بنیان شوند و ضمن توسعه دانش بنیان ها، نرخ بیکاری در 

این قشر را کاهش دهند.



چهارشنبه-18 خرداد ماه 1401-    سال بیست  وپنجم -   شماره 65514
ورزشی

 
موانعی که سد راه است! 

آخرینوضعیتسرمربیگرینکونامدراستقلال

گزینه اصلی سرمربیگری تیم فوتبال استقلال با مسئولان این باشگاه به توافقات 
ابتدایی رسیده اما هنوز مواردی وجود دارد که ممکن است امضا قرارداد رسمی را با 

کمی تاخیر مواجه یا کلا منتفی کند.
براساس این گزارش ،هر چند این اولین بار نیست که جواد نکونام به عنوان گزینه 
نشستن روی نیمکت استقلال مطرح می شود اما به نظر می رسد این بار شرایط 
متفاوت از گذشته دارد و توافقات نهایی هم صورت گرفته است اما هنوز برای امضا 

قرارداد مواردی وجود دارد که باید حل و فصل شود.
کاپیتان اسبق استقلال و تیم ملی و دارنده رکورد بیشترین تعداد بازی ملی در 
ایران در حالی در سن ۴1 سالگی هدایت فولاد را بر عهده دارد که سوابق ارزنده ای 
در کارنامه نه چندان طولانی مدت مربیگری اش دارد که در آن صعود به لیگ برتر 
با نساجی، قهرمانی جام حذفی و قهرمانی سوپرجام با فولاد دیده می شود؛ و 
شاید مهم تر از این دو قهرمانی، صعود مقتدرانه وی با فولاد از گروه مقدماتی لیگ 

قهرمانان آسیا باشد.
این کارنامه و سبقه استقلالی نکونام به همراه ارتباط او با تیم مدیریتی کنونی 
استقلال باعث می شود با وجود فضاسازی و تخریب برخی افراد خاص در فضای 
مجازی، او نزدیکتر از همیشه به نیمکت آبی ها باشد. با این حال و با وجود تمام 
گمانه زنی هایی که صورت گرفته، هنوز در خصوص انتقال جواد نکونام از فولاد به 

استقلال چیزی رسمی نشده و قراردادی هم به امضا نرسیده است.
نکونام پس از اتمام فصل برای استراحت به دبی رفت و بر خلاف آنچه تصور 
می شود، هیچ نماینده ای از استقلال بابت مذاکره با وی از تهران به امارات نرفت، 
اما پیشنهاد همکاری استقلال به جواد نکونام رسیده و او موافقت ابتدایی خود را 
هم اعلام کرده اما شرایط سخت مربیگری تیم قهرمان فصل بیست و یکم سرمربی 

فصل قبل فولاد را برای پذیرفتن این مسئولیت سنگین مردد کرده است.
اولین عامل تردید جواد نکونام برای پذیرفتن پیشنهاد استقلال به دفاع از عنوان 
قهرمانی آبی پوشان با لحاظ کردن حفظ آمارها و رکوردهای این فصل آنها باز 
می گردد. از آنجایی که حفظ قهرمانی به مراتب دشوارتر از به دست آوردن آن است، 
نکونام به خوبی می داند کار او در این فصل به مراتب دشوارتر از کاری است که فرهاد 
مجیدی فصل قبل انجام داد. با این توضیح که حتی در صورت قهرمانی مجدد آبی 
پوشان هم شاید این تصور ایجاد شود که مربی جدید کاری فراتر از مربی قبلی انجام 
نداده است. دومین عاملی که شاید نکونام را برای پذیرفتن پیشنهاد آبی پوشان 
مردد می کند، حضور تیم فولاد در لیگ قهرمانان آسیاست. از آنجایی که فولاد با 
جواد نکونام صعود مقتدرانه ای از مرحله گروهی لیگ قهرمانان آسیا داشت و در 
اولین مرحله حذفی این مسابقات حریف الفیصلی عربستان شده است، پیروزی 
بر الفیصلی و صعود به جمع ۸ تیم برتر آسیا با فولاد هم از دغدغه های جواد نکونام 
و یکی از عوامل مهمی است که در ذهن او برای پذیرفتن پیشنهاد وسوسه انگیز 
استقلال تردید ایجاد کرده است. با وجود این تردیدها برای نکونام، او همچنان 
مهم ترین گزینه جانشینی مجیدی در استقلال است و ممکن است امروز یا فردا با 

پذیرفتن این پیشنهاد رسما سرمربی آبی پوشان شود.
توافقات نهایی در این زمینه صورت گرفته و مسئولان باشگاه استقلال هم در 
حال رایزنی با مدیران باشگاه فولاد هستند تا بتوانند شرایط حضور نکونام در تهران 
را فراهم کنند. برآورده کردن خواسته فولاد آخرین مانع حضور نکونام در استقلال 
است. با این حال به نظر می رسد که مشکلی برای حضور »نکو« روی نیمکت آبی 

ها وجود نداشته باشد.

آماده سازی نگران کننده تیم ملی برای جام جهانی زیر ذره بین؛

ایراندرقطر؛قطردراسپانیا!
اردو آماده سازی تیم های حاضر در جام جهانی فوتبال در تابستان داغ سال 2022 
در کشورهای مختلف برپا است و تیم ها تلاش دارند تا به بهترین شکل ممکن خود 
را به جام جهانی قطر برسانند. اردو آماده سازی طولانی مدت و دیدارهای دوستانه 
مهمترین دستورالعمل کادر فنی و فدراسیون ها برای آماده سازی تیم های ملی 

است.
اردوی آماده سازی: در حالت عادی جام جهانی باید همین تابستان و از اواسط 
خرداد ماه آغاز می شد اما قطر به دلیل شرایط جوی و گرمای آزاردهنده این کشور 
زمان مسابقات را به پاییز 2022 تغییر داد و هوای گرم و شرجی قطر عامل اصلی 
تغییر زمان جام جهانی از فصل تابستان به فصل پاییز بود. این در حالی است 
که اردوی آماده سازی تیم ملی ایران دقیقاً در همین زمان در کشور قطر در حال 
برگزاری است! در هوایی که این روزها در بهترین حالت هوای شرجی ۳1 درجه 
خواهد داشت و دمای هوا تا ۴0 درجه هم بالا می رود. دقیقاً جایی که حتی تیم ملی 
قطر هم در آن نمانده است و قرار است شاگردان فلیکس سانچز اردوی تدارکاتی 
خود را در شهر خوش آب و هوای ماربیای اسپانیا برگزار کنند. شاید قطر از لحاظ 
امکانات و زمین های تمرینی سطح بالایی داشته باشد اما این شرایط آب و هوایی 
سخت و شرجی قطعاً  نمی تواند بازدهی بالایی برای بازیکنان داشته باشد. البته نکته 
مثبت حضور تیم ملی در قطر این است که اردوها به صورت رایگان برگزار می شوند 
و تیم ملی برای حضور این اردو هیچ هزینه ای پرداخت نمی کند که در شرایط فعلی 
فدراسیون فوتبال اتفاق خوبی است. از طرفی ورزشگاه های کشور قطر از تکنولوژی 
خنک کننده هم برخوردار هستند که می تواند تا حدودی فشار گرمای وحشتناک 
این کشور را کم کند. هم چنین امکانات کمپ های تمرینی قطر بسیار مطلوب است 
و با توجه به قیمت ارز اگر فدراسیون می خواست در کشورهای اروپایی به دنبال 

کمپی با این امکانات بگردد با ید متحمل هزینه هنگفتی می شد.
دیدارهای دوستانه: از محل اردوی تدارکاتی گذشته، به فاکتور دوم مهم آمادگی 
تیم های ملی قبل از جام جهانی یعنی بازی های تدارکاتی می رسیم. در حالی که 
تیم ملی ژاپن با تیم های پاراگوئه و برزیل، و کره جنوبی با تیم های برزیل و شیلی 
بازی دوستانه برگزار کرده اند، گزینه های بازی دوستانه با ایران هر روز از روی میز 
مسئولین خط می خورد. نگرانی تمام بازیکنان تیم ملی در قطر فقط و فقط بازی 
های دوستانه و تدارکاتی و هم سطح با تیم های هم گروهمان در جام جهانی 
است. از وعده بازی با آرژانتین، برزیل، پرو،کاستاریکا، نیوزلند، اکوادور، اروگوئه و 
آفریقای جنوبی گرفته تا در آخرین مورد بازی با الجزایر! ایران قبل از ۳ جام جهانی 
گذشته خود به ترتیب 6، 5 و 10 بازی دوستانه با تیم های مختلف برگزار کرده بود 
و گفته می شود که اولین بازی تدارکاتی قبل از جام جهانی قطر، با الجزایر در روز 
22 خرداد و دو روز قبل از پایان اردوی قطر نهایی شده است و امیدواریم که این 
اتفاق در نهایت رخ دهد. با مشخص شدن ولز به عنوان آخرین هم گروه و نگاهی 
به جدول رنکینگ فیفا متوجه می شویم تمام تیم های هم گروه رتبه بالاتری نسبت 
به ما دارند. اسکوچیچ و بالا دستانش نباید این مورد را از یاد ببرند که شاید خیلی 
راحت به جام جهانی صعود کردیم اما داستان صعود به مرحله حذفی جام جهانی 
کاملًا فرق دارد. وقتی تیم های اروپایی گروه در لیگ ملت های اروپا با برترین های 
اروپا بازی می کنند و آمریکایی ها ترتیب برگزاری دو بازی دوستانه در خاک خودشان 
را با تیم ملی مراکش و اروگوئه دو تیم صعود کرده به جام جهانی 2022 داشته اند؛ 
یعنی جام جهانی جای وعده  دادن و خوش گذرانی نیست، همه برای رسیدن به 
بالاترین افتخار به میدان خواهند آمد. شاید با این شرایط منطقی باشد با هر قدم 
که به جام جهانی نزدیک می شویم، سقف آرزوهایمان را بر خلاف خواسته ی خود 
کوتاه تر بچینیم و امیدوار باشیم که در حدود 5 که به شروع جام جهانی باقیمانده 
است معجزه ای برای آماده سازی بهتر تیم ملی رخ دهد. این تیم ملی نبض امید این 

روزهای سخت هشتاد میلیون ایرانی است؛ ناامیدشان نکنید!

مدافع اسبق آبی های تهران گفت: مجیدی وقتی به عنوان سرمربی 
انتخاب شد، موافق و مخالف داشت اما با قهرمانی نشان داد بهترین انتخاب 

استقلال بود.
سهراب بختیاری زاده در گفت وگویی، در خصوص قهرمانی بدون باخت 
استقلال و با ثبت رکوردهای مختلف، اظهار داشت: در ابتدا وظیفه دارم به 
مردم داغدیده و شریف آبادان تسلیت بگویم. نباید احساس کنیم همه چیز 
تمام شده، چون خبر دارم که برخی به دنبال عزیزانشان هستند و به نوعی 
آن ها مفقود شده اند. نباید خانواده های داغدیده را فراموش کنیم. امیدوارم 

چنین اتفاقی دیگر برای مردم عزیزمان تکرار نشود.
استقلال نباید قهرمانی را برای فصل بعد با خودش حمل کند

وی افزود: بعد از چندسال به خصوص برای طرفداران مهم بود که تیم 
قهرمان شود و خوشبختانه این اتفاق افتاد. البته در کنار قهرمانی رکوردهای 
زیادی زده شد. به عنوان مثال کم گل خوردند و باختی نداشتند. بعد از 
آمدن مصطفی آجورلو استقلال به ثبات رسید. عملکرد مدیریت به گونه ای 
بود که روی عملکرد تیم در همه بخش ها تاثیر مثبت داشت. این نشان داد 
که استقلال در سال های گذشته اگر نمی توانست قهرمان شود، شرایط 
خوبی نداشت و دچار مشکلات زیاد بود، بخش عمده آن به عدم ثبات به 

خصوص در مدیریت باشگاه مربوط می شد.

مدافع اسبق استقلال تصریح کرد: اما الان شرایط خوبی دارد. امیدوارم 
این قهرمانی باعث شود استقلال در ادامه اشتباهات سال های گذشته را 
تکرار نکند و به دنبال اهداف بزرگ تری باشد. در کنار آن فکر نکند همه 
چیز تمام شده و قهرمانی را برای فصل بعد با خودش حمل کند. فصل بعد 
صددرصد برای تیم بسیار سخت تر است. باید خیلی قوی تر برنامه ریزی و 

سازماندهی داشته باشند تا برای فصل بعد بهتر آماده شوند.
بختیاری زاده در مورد اینکه هواداران انتظار دارند این قهرمانی تکرار و 
در آسیا هم نتایج خوبی کسب شود، گفت: اینکه استقلال هر فصل برای 
قهرمانی بسته و آماده شود، هدفی طبیعی است. به هرحال این تیم سابقه 
بزرگی در ایران آسیا دارد. عجیب نیست که بخواهیم هر فصل برای قهرمانی 
بجنگند ولی اگر از الان و به خصوص بعد از رفتن فرهاد بخواهیم این تفکر را 
جا بیندازیم، کار را برای هر مربی سخت می کند. باید خواسته مان منطقی 

باشد.
از امروز باید قهرمانی را فراموش و برای فصل سخت پیش رو آماده شوند

وی افزود: طرفداران و پیشکسوتان و دوستداران استقلال بیشتر از اینکه 
به دنبال این باشند بار روانی و سنگینی را برای کادرفنی جدید و بازیکنان 
ایجاد کنند، به دنبال این باشند که تیم استقلال به شکل یک قهرمان برای 
فصل جدید آماده شود.شکل تیمی، برنامه ریزی و سازمان درست مهم 

تر است. در فوتبال ممکن است همه شاخصه ها را در نظر بگیرید و همه 
آیتم های حرفه ای را داشته باشید ولی قهرمان نشوید. با اینحال حتی اگر 
قهرمان نشود، چیزی از ارزش های تیمی که درست تلاش کرده و برنامه 

ریزی درستی داشته، کم نمی شود.
مدافع اسبق آبی ها در مورد جدایی فرهاد مجیدی و اینکه برخی معتقدند 
بهتر بود با تیمی که خودش جمع کرده به کارش ادامه می داد، گفت: 
ماندن و کارکردن یا رفتن و استعفا دادن، تصمیمات شخصی است. من 
نمی توانم در مورد تصمیمات شخصی یک بازیکن یا مربی صحبت کنم. 
چیزی که مسلم است؛ عملکرد خیلی خوب برای یک فصل بود. بهتر بود 
که کادرفنی می ماند و راهش را ادامه می داد اما به هرحال او تصمیم گرفت 

برود و امیدوارم در تیم جدیدش موفق باشد.
وی افزود: با همه احترامی که برای نام ها و ستاره ها قائلم، همه بازیکنان و 
مربیان سال هاست که می آیند و می روند. چیزی که ماندگار و از همه مهمتر 
است، نام باشگاه استقلال و طرفداران دلسوزش که واقعا تیم را دوست 
دارند، هستند. این ها در تاریخ باشگاه ماندگار هستند. باشگاه استقلال از 
امروز باید قهرمانی فصل گذشته را فراموش کند. اعضای باشگاه و تیم باید 
به شکل حرفه ای و درست خودشان را برای فصل بسیار سختی که پیش رو 
دارند، آماده کنند. اگر نتیجه با قهرمانی همراه شود، بسیار عالی است. اگر 
هم نشود نباید این مساله مثل پتکی بر سر مربی جدید خرد شود که چرا 
تیم دوباره قهرمان نشد. این منطقی نیست ولی باید شرایط را فراهم کنیم تا 
در محیطی آرام و فضایی حرفه ای بتوانند برای قهرمان شدن تلاش کنند. 

مسیر تلاش کردن برای قهرمانی خیلی مهمتر از قهرمانی است.
اجازه بدهیم آجورلو در آرامش بهترین انتخاب را داشته باشد

بختیاری زاده در خصوص مطرح شدن نام استراماچونی و لچسکو به 
عنوان گزینه های خارجی و جواد نکونام به عنوان گزینه ایرانی برای هدایت 
تیم در فصل جدید، عنوان کرد: آجورلو به اندازه کافی در فوتبال بوده و 
تجربه دارد. اجازه بدهیم مدیریت باشگاه بتواند در آرامش بهترین تصمیم و 
انتخاب را داشته باشد. به هرحال او اهداف و برنامه هایی برای استقلال دارد 
که ما از جزئیات آن ها خبر نداریم. مهم این است که استقلال با حفظ ثبات 

خودش، برای اهداف بزرگ تر، سخت تر کار کند.
وی در خصوص اینکه تنها مطرح شدن نام نکونام باعث فعالیت برخی 
جریانات در فضای مجازی و ایجاد دو دستگی شده، گفت: این شرایط به 
هیچ عنوان نمی تواند به آینده استقلال کمک کند. فرهاد هم وقتی برای 
فصل گذشته انتخاب شد، مخالفین و موافقینی داشت. ممکن بود حتی 
قهرمان نشود اما بعد از قهرمانی همه تایید کردند که بهترین انتخاب بود. 
کسی نمی دانست استقلال حتما در آخر فصل قهرمان می شود. یک طرف 
فوتبال کام شیرین و طرف دیگر آن ناکامی است. باید این را قبول کنیم. 
باید اجازه بدهند مدیرعامل باشگاه در شرایطی آرام و با تمرکز بتواند بهترین 

انتخاب را داشته باشد.
مدافع اسبق استقلال گفت: آجورلو سال ها در فوتبال بوده و در تیم های 
بزرگی مانند پاس حضور داشته، به اندازه کافی این شرایط را دارد که بهترین 
انتخاب را داشته باشد. بازی کردن با اسم ها فقط چند دستگی ایجاد 
می کند. چند دستگی در سال های گذشته باعث تخریب استقلال شده، 
هر عزیزی چه خارجی چه ایرانی بیاید، باید همه مجموعه از او حمایت 

کنند.

سهراب بختیاری زاده:

قهرمانی نباید پتکی بر سرِ مربی جدید استقلال شود

اقبالی: امیدوارم آبروریزی نکنیم
شرایطبسیاربدیدرجامجهانیخواهیمداشت

کارشناس و مدرس کنفدراسیون فوتبال آسیا در خصوص 
وضعیت بسیار بد و دشوار تیم ملی فوتبال در جام جهانی 

هشدار داد.
مسعود اقبالی در خصوص شرایط تیم ملی فوتبال کشور 
اظهار داشت: ما وضعیت خوبی نداریم. بازی های تدارکاتی 
نداشته و در حال زمان سوزی هستیم و اوقات مان به هدر 
نا  این وضعیت  تیم می گردیم که در  می رود. دنبال یک 
بسامان با او بازی کنیم. از طرفی تیم ولز هم اضافه شده 
و اگر با همین شرایط در جام جهانی پیش رویم، شرایط 
دشواری خواهیم داشت. اگر خیلی شانس بیاوریم با نتایج 
خوبی بتوانیم بازی ها را ببازیم و از دور مقدماتی حذف 
شویم. وی ادامه داد: تیم های بزرگ دنیا در این تورنمنت 
شرکت کرده و همگی آمادگی لازم را دارند و همه در حال 
لیگ ملت های  تدارکاتی هستند.  بازی های  بردن  پیش 
اروپا در حال برگزاری بوده و این لیگ خیلی برای آنان مهم 
از تیم های قدرتمندی  انگلیس  است. تیم ولز، آمریکا و 
هستند. ما وضعیت خوبی در جام جهانی نخواهیم داشت.

کرد:  خاطرنشان  آسیا  فوتبال  کنفدراسیون  مدرس 
اگر میخواهیم با الجزایر بازی کنیم  تنها از روی ناچاری 
و استیصال است. الجزایر تیمی نیست که ما را در برابر 
ما  با  آنان  بازی  سبک  که  چرا  کند  آماده  تیم ها  سایر 
متفاوت است. تیم هایی مثل کنگو را نمی دانم از کجا پیدا 
می کنند. بازیکنان به لحاظ روانی بهم ریخته هستند. خود 
برده  سوال  زیر  را  تدارکاتی  بازی های  الان  هم  بازیکنان 
و حتی با مسئولین فوتبال شوخی می کنند. مشکلاتی 
که الان در ساختار مدیریتی و تشکیلاتی فوتبال ما وجود 

هستیم.  آن  تماشای  حال  در  که  است  نتیجه ای  دارد، 
فقط امیدوارم شرایط بدی پیش نیاید و ما در جام جهانی 

آبروریزی نکنیم.
اقبالی با اشاره به اینکه باید از قبل برنامه ریزی می کردیم 
و  مشخص  را  خود  برنامه  قبل  از  تیم ها  تمامی  گفت: 
ما  فوتبال  مسئولین  نمی دانم  من  برنامه ریزی  کردند. 
الان  ما  کنند؟  برنامه ریزی  باید  قبل  از  که  نمی دانند 
نمی توانیم دنبال تیمی باشیم که با سبک ما بازی کند. الان 
هم مسائل و افکار عامه پسندی را مطرح می کنند و سعی در 
تغییر افکار مردم دارند . آن زمانی که باید به دنبال تیم هایی 

می رفتیم که بتوانیم در بازی تدارکاتی با آن ها رو به رو شویم، 
این کار را به دلیل مسائل انتخاباتی فدراسیون فوتبال انجام 
ندادیم. با این وضعیت متاسفانه شرایط بسیار بسیار بدی را 

در جام جهانی خواهیم داشت.
کارشناس در پاسخ به این سوال که نقش سرمربی در 
بازی تدارکاتی چقدر می تواند مهم باشد، گفت: وظیفه 
سرمربی انتخاب و گزینش بازی های تدارکاتی نیست. این 
دست مدیریت فوتبال و کادر فنی است. دست کمیته ای 
زمان  در  باشد.  موضوعات  این  دنبال  به  باید  که  است 
کی روش هم او دید فدراسیون نمی تواند کاری انجام دهد 

خودش به دنبال بازی های تدارکاتی افتاد چون این شهرت 
و محبوبیت را داشت. ولی اسکوچیج این کار را نمی تواند 

انجام دهد و این وظیفه فدراسیون فوتبال است.
تصریح  تدارکاتی  بازی های  انتخاب  پروسه  درباره  وی 
کرد: برای این بازی ها ابتدا باید به دنبال تیم های ضعیف 
به تدریج و نزدیک زمان مسابقات سراغ تیم های  رفته و 
قدرتمند رفت. او که با رادیو ورزش گفت وگو می کرد بیان 
کرد: سرمربی تیم ملی ۳0 درصد بیتشر تاثیرگذار نیست. او 
تنها تعدادی از بازیکنان مستعد را جمع کرده و برنامه های 
استراتژیک و تیمی را انجام می دهد و در مسابقات شرکت 
باید  این وضعیت من فکر می کنم  با  می کند. متاسفانه 
با تیم های داخلی خودمان بازی نماییم. در گذشته هم 
چنین داستانی بوده  برای مثال تیم ملی با به مجموع 
دو تیم پرسپولیس و استقلال بازی می کرد. الان هم اگر 
مجبور باشیم باید این کار را انجام داده و بچه ها را در شرایط 
مسابقه قرار دهیم. اقبالی در خاتمه هم از شرایط استقلال و 
نیمکت این تیم گفت: استفاده از مربیان خارجی که دارای 
نام و نشان باشند، هزینه بسیار بالایی دارد که نمی توان 
این کار را کرد و اگر هم بیاوریم در این شرایط اقتصادی 
کار درستی نکردیم. مربی داخلی هم باید یک کادر قوی 
باشد. صرفا فقط یک سرمربی نیاوریم که شهرت و رابطه 
دارد و او را مربی استقلال کرده و او هم پسر عمه و عموی 
خود را برای کادر تیم تعیین کند. این کار درستی نیست. 
باید کادر داخلی قوی انتخاب کنیم که به سرمربی کمک 
کند. در این شرایط بحران زا واقعا دنبال مربیان گران قیمت 

نمی توان رفت.

معاون باشگاه پرسپولیس :

باتمامقواکارمیکنیمتانفراتاوللیستخریدراجذبکنیم
رئیس هیات کشتی استان قم  خبرداد:

چهارنمایندهقمدراردویتیم
ملیکشتیفرنگینونهالان معاون باشگاه پرسپولیس به رای انضباطی دیدار با تراکتور اعتراض کرد و گفت: هواداران ما چه 

گناهی کرده اند که باید محروم شوند؟
محمد محمدی در خصوص اعتراض باشگاه پرسپولیس به رأی کمیته انضباطی بازی با 
تراکتور گفت: »گنه کرد در بلخ آهنگری به شوشتر زدند گردن مسگری«. گردن ما از مو باریک تر 
است. وقتی تماشاگر ما هیچ تخلفی انجام نداده است ما چرا باید از حضور هوادارانمان بی 
نصیب باشیم؟ از دیشب دارم فکر می کنم چه اتفاقی افتاده است؟ ما اعتراض کردیم چون حق 
پرسپولیس دارد پایمال می شود. مطمئناً پیگیری می کنیم. ما اشتباهی نکرده ایم. می گویند 
عالیشاه تخلف کرده است و ما تمکین کردیم ولی چرا ما باید بازی با تراکتور را بدون هواداران 

برگزار کنیم؟ این کم لطفی است و ان شاءالله رأی در کمیته استیناف تغییر کند.
معاون باشگاه پرسپولیس که با »تهران ورزشی« گفتگو می کرد، ادامه داد: به عنوان مسئول 
باشگاه پرسپولیس می گویم این کم لطفی است برای هواداری که تخلف، فحاشی و سنگ پرانی 
نکرده است. درباره اینکه بگویند سالیان قبل در ورزشگاه آزادی اتفاقاتی افتاده است هم باید 
بگویم قانون عطف ما به سبق ندارد. آقایی و عالیشاه تحت تأثیر آن حجم از سنگ پراکنی قرار 
گرفتند و جریمه شدند، ولی هواداران ما چه گناهی کرده اند؟ کمیته انضباطی این را توضیح 

بدهد. هوادار ما که آن روز در استادیوم نبوده است چرا باید جریمه بشود؟
محمدی همچنین در خصوص سه بر صفر شدن این مسابقه به سود پرسپولیس و کم شدن 
اختلاف این تیم با استقلال در صدر جدول گفت: تیم ما به قهرمانی عادت کرده است. پنج سال 
متوالی قهرمان شدیم. همه مشکلات، مصدومیت ها و رفتن رادوشوویچ دست به دست هم داد 
نایب قهرمان بشویم. اگر امتیازات لازم را کسب کرده بودیم با اختلاف قهرمان می شدیم اما این 
نایب قهرمانی دست کمی از قهرمانی ندارد. برای فصل بعد با تمام توان تلاش می کنیم تا تیمی 

برای قهرمانی در آسیا ببندیم.
وی درباره اینکه گفته می شود محرومیت پرسپولیس به خاطر رأی سال 9۸ است که به خاطر 
کرونا اجرایی نشده، تاکید کرد: قانون عطف ما به سبق ندارد. شاید آن موقع اتفاقی افتاده است. 
اگر همان موقع تخلف بوده است چرا همان موقع رسیدگی نشد؟ زمان کرونا که تمام مسابقات 

بدون تماشاگر بوده است. متوجه نمی شوم. باید ابلاغ می کردند. حداقل حکم تعلیقی در نظر 
می گرفتند. الان موضوعیت ما دو یا سه سال پیش نیست. موضوع ما همین بازی در تبریز است.
محمدی ادامه داد: کدام هوادار ما در ورزشگاه بوده است؟ باید بر اساس یک تخلفی ما را 
جریمه کنند. سال آینده دانه به دانه این هواداران برای ما اهمیت دارند. اگر بازی با هوادار بود 
راحت تر در بازی ها پیروز می شدیم. سئوالم از کمیته انضباطی این است بر چه اساسی هوادار ما 

محروم شده است؟ ما دنبال شلوغ کاری نیستیم و تیممان مظلوم واقع می شود.
معاون باشگاه پرسپولیس همچنین خبرهای مربوط به لیست خروجی این تیم را رد کرد و 
گفت: یکسری شایعات در مورد لیست ورودی و خروجی آمده است. صریح می گویم لیست 
خروج نداریم. قرارداد یکسری بازیکنان تمام شده است و گل محمدی در حال استراحت است.

پنجره نقل و انتقالات پرسپولیس مشکلی ندارد 
محمدی جدایی رامین رضائیان را تکذیب کرد و افزود: قرارداد رامین تمام شده است. هنوز 
بازیکنی در لیست خروجی ما نیست. گل محمدی لیست خروجی اعلام نکرده است ولی برای 
نفرات مدنظرش در حال مذاکره هستیم. داریم با تمام قوا کار می کنیم نفرات اول لیست خرید 

را جذب کنیم.
وی همچنین با بیان اینکه پنجره نقل و انتقالات پرسپولیس مشکلی ندارد، اظهار کرد: برای 
پرداخت پول »استوکس« مشکلی نداریم ولی صلاح می دانیم در این شرایط پول را به بچه های 
خودمان بدهیم که یک فصل سخت را پشت سر گذاشتند. پول استوکس را هم پرداخت 

می کنیم.
معاون باشگاه پرسپولیس در پایان به پیشنهادات بالای بعضی از باشگاه ها به بازیکنان پرداخت 
و گفت: بچه هایی که به تیم ما می آیند دو برابر نسبت به پرسپولیس پیشنهاد رسمی دارند که 50 
درصد آن هم پیش پرداخت می شود. امسال ما شرکت بورسی هستیم و نمی توانیم فراتر از بودجه 
هزینه کنیم. بازیکنانی که می آیند با جان و دل می آیند و بحث مالی اولویت آنها نیست. امکان 
پرداخت پولی که تیم های صنعتی می دهند را نداریم. دوستانی که می آیند می دانند اینجا تیم پر 

هوادار و بزرگی است. کسانی که هدف های بزرگ دارند، بزرگ فکر می کنند.

رئیس هیات کشتی استان قم گفت: چهار 
نماینده این استان شامل سه ورزشکار و یک 
مربی راهی اردوی آماده سازی تیم ملی کشتی 

فرنگی نونهالان کشور می شوند.
هادی علیایی افزود:   اردوی آماده سازی تیم 
ملی کشتی فرنگی نونهالان کشور در حالی از 
روز 17 خرداد ماه جاری در تهران و در محل 
چهار  که  می شود  برگزار  ملی  تیم های  کمپ 
خواهند  حضور  اردو  این  در  قم  کار  فرنگی 

داشت. 
ابراز داشت:  حسین قادری در وزن ۴1   وی 
 57 وزن  در  سعیدی نوا  امیرمهدی  کیلوگرم، 
کیلوگرم و علی میکائیلی در وزن 75 کیلوگرم 
سه فرنگی کار نونهال دعوت شده از استان قم 

در این اردو هستند.
  وی یادآور شد: محمدعلی حیدری به عنوان 
مربی کشتی استان قم در این اردو به آموزش 

اردو نشینان خواهد پرداخت.
ملی  تیم  سازی  آماده  اردوی  افزود:  علیایی 
نونهالان با هدف پشتوانه سازی برای کشتی 

فرنگی و کشف استعدادها برگزار می شود.
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کوروش احمدی تحلیلگر ارشد سیاست خارجی :

ارجاعپروندهبهشورایامنیتفعلا
دردستورکارغربنیست

یک تحلیلگر ارشد سیاست خارجی و دیپلمات پیشین گفت: می توان گفت 
که هنوز ارجاع موضوع ایران به شورای امنیت در دستور کار شورای حکام و به 
خصوص ۳ کشور اروپایی و آمریکا قرار ندارد. می شود این چنین فرض کرد که یک 
دوره ۳ ماهه دیگر تا جلسه شورای حکام در سپتامبر فرصت است تا ایران بتواند با 

اعضای برجام و مشخصا آمریکا به توافقی برسد. 
کوروش احمدی در تحلیل روند حل و فصل پرونده پادمانی ایران در آژانس 
بین المللی انرژی اتمی و در پاسخ به این سوال که در زمان سفر رافائل گروسی 
به ایران و توافق روی یک نقشه راه برای حل و فصل پرونده پادمانی، این امیدواری 
وجود داشت که در صورت توافق  در وین، این پرونده هم در نشست فصلی شورای 
حکام که از روز گذشته )دوشنبه( آغاز شده است، با رویکردی مثبت بسته شود، 
در شرایط فعلی افق پیش روی همکاری ایران با آژانس بین المللی انرژی اتمی 
چیست و آیا ما باید در انتظار صدور یک قطعنامه علیه کشورمان باشیم، گفت: فکر 
می کنم امروز شاهد یکی از دشوارترین شرایط از نظر رابطه ایران با آژانس هستیم. 
توافق نامه یا نقشه راهی که 15 اسفند میان  آقایان اسلامی و گروسی امضا شد و ۴ 
بند داشت و حاوی یک جدول زمانی برای ارائه توضیحاتی درباره سه سایت قدیمی 
از سوی ایران بود، ظاهرا نتیجه ای در پی نداشته است. مدیرکل آژانس در گزارش 
اخیر خود مدعی شده است که ایران اطلاعات معتبری در ارتباط با سه سایت مورد 

نظر ارائه نکرده است.
وی ادامه داد: علاوه بر گزارش در مورد سه سایت قدیمی، گزارش دیگری نیز 
توسط آژانس در خصوص میزان و سطح اورانیوم غنی شده توسط ایران منتشر 
شده و تعبیری در آن به کار رفته مبنی بر اینکه "مقادیر قابل توجهی" از اورانیوم 
غنی شده در ایران وجود دارد که می تواند برای ساخت بمب استفاده شود. این 
تعبیر با توجه به زمینه و پیشینه و اصطلاحات تخصصی در آژانس معنی خاص 
خود را دارد. به این ترتیب و در حالی که گزارش آژانس مدعی عدم همکاری ایران 
است، مسئله این است که هیچ تلاشی هم برای بهبود شرایط در دستور کار قرار 
ندارد؛ در گذشته و در آستانه نشست های فصلی شورای حکام معمولا تماس های 
فشرده ای بین ایران و آژانس صورت می گرفت و در چند مرحله نیز آقای گروسی 
در روزهای پیش از برگزاری نشست شورای حکام به تهران سفر  کرد، اما این بار 
ظاهرا هیچ تماسی بین طرفین وجود ندارد. لذا، می توانیم بگوییم که روابط دو 
طرف چندان خوب نیست. وی افزود: بعلاوه، ظاهرا صدور یک قطعنامه نیز در 
دستور کار قرار گرفته است. اما با توجه به اشاراتی که در رسانه ها به محتوای این 
قطعنامه شده، به نظر می آید متن سفت و سختی نیست، یعنی تا حدی ملایم 
است و از جمله حاوی محکومیت و ارجاع به شورای امنیت نیست. این قطعنامه 
احتمالا محدود به درخواست از ایران برای همکاری با آژانس خواهد بود و از این 
نظر قطعنامه ای مشابه قطعنامه ژوئن 2020 خواهد بود. می توان گفت که هنوز در 
این مقطع ارجاع موضوع به شورای امنیت در دستور کار غربی ها یعنی سه کشور 
اروپایی و آمریکا قرار ندارد. اگر چنین باشد می توان فرض کرد که یک دوره ۳ ماهه 
دیگر تا جلسه شورای حکام در سپتامبر فرصت خواهد بود تا ایران و اعضای برجام 
و مشخصا آمریکا بتوانند با هم به توافقی برای احیای برجام برسند. این دو موضوع 
اگرچه رسما از هم مجزا هستند ولی بطور غیررسمی به هم مربوط اند؛ همچنان 
که در سال 2015 زمانی که توافق برجام حاصل شد، کشورهای غربی و به تبع آن 
بسیاری از اعضای شورای حکام و همچنین ایران نرمش نشان دادند و این امکان 

فراهم شد که پرونده "ابعاد احتمالا نظامی" یا PMD بسته شود.
این دیپلمات پیشین در پاسخ به این سوال که آیا سفر مدیرکل آژانس بین المللی 
انرژی اتمی به سرزمین های اشغالی که مدعی به دست آوردن اسنادی از برنامه 
هسته ای ایران از طریق جاسوسی است، در آستانه برگزاری نشست شورای حکام 
با استانداردهای این نهاد در تناقض نیست و آیا تهران می تواند از این جاسوسی و 
تهدید به اقدامات تروریستی تل آویو شکایت کند، گفت: این سفر در آستانه نشست 
فصلی شورای حکام و بعد از دو گزارشی که مدیرکل این نهاد در خصوص ۳ سایت  
هسته ای و موجودی اورانیوم غنی شده ایران منتشر کرده معنی خاص خودش 
را دارد و می تواند به معنی توسعه همکاری های آژانس و اسرائیل و افزایش تلاش 
اسرائیل برای ایجاد اخلال در برنامه هسته ای ایران و نیز مشورت طرفین با هم در 
مورد مراحل بعدی کار آژانس در مورد ایران باشد. البته فاکتور سومی هم وجود دارد 
و آن فعالیت های اخیر تل آویو و ادعای دستیابی به برخی اسناد است که انتشار 
آنها را با هدف تحریک اعضای شورای حکام دنبال می کند. توسعه همکاری بین 
اسرائیل و آژانس در مورد کار روی این اسناد و به شراکت گذاشتن اطلاعات فنی در 

مورد این اسناد و انتشار آنها نیز می تواند در دستور کار دو طرف باشد.
وی ادامه داد: طبیعی است که فعالیت اسرائیل در جهت تخریب روابط ایران با 
آژانس است و قطعا این سفر تحول مثبتی نخواهد بود. از طرف دیگر باید در نظر 
داشت که ممکن است آژانس با تصور اینکه تل آویو در مورد برنامه هسته ای ایران 
اطلاعت ویژه ای دارد، بخواهد با این رژیم در حوزه رصد فعالیت هسته ای ایران 

همکاری داشته باشد تا موضوع پادمان و مسائل با ایران را پیش ببرد.
احمدی گفت: در مورد تهدید اسرائیل علیه ایران؛ اگر تهدید به اقدام نظامی، 
پوشش  در  آنچه  خصوص  در  اما  کرد  شکایت  می توان  باشد  ترور  و  خرابکاری 
همکاری میان آژانس و اسرائیل مطرح می شود، به عنوان یک کشور عضو، شکایت 

موضوعیتی ندارد.

فاضل میبدی : 

کاشمنشوروشدعاییدرهمهمدیران
مطبوعاتوروحانیونفراگیرمیشد

عضو مجمع محققین و مدرسین حوزه علمیه گفت: او دنبال جذب افراد بود تا 
مخالف خودش را به موافق تبدیل کند. 

سید  حجت الاسلام  شخصیت  خصوص  در   ، میبدی  فاضل  حجت الاسلام 
محمود دعایی گفت: جناب آقای دعایی سوابق درخشانی داشت. سال ها در 
نجف و ایران در کنار مرحوم امام بودند و ویژگی اخلاقی و ذاتی خودشان را داشتند 
ایشان دارای حسن اخلاق، فروتنی، مدارا، خوش رویی و چهره گشایی بودند و واقعا 

یک شخصیت کم نظیر بودند. 
این عضو مجمع محققین و مدرسین حوزه علمیه قم ادامه داد: چندبار به 
این مسئله اشاره کردم که ای کاش منش و روش آقای دعایی برای همه مدیران 
مطبوعات و روحانیون فراگیر می شد و همه دارای این اخلاق می شدند. مرحوم 
دعایی همه افراد را صاحب کرامت می دانست و سعی می کرد عزت همه را حفظ 
کند. بسیاری از اشخاصی که صاحب فضل و هنر بودند و ترد شده بودند آقای 
دعایی به آن ها تعظیم، اکرام و اعزاز می کرد. در صفحه ۳ روزنامه اطلاعات کسانی 
که نام شان پوشیده بود کسی آنها را نمی شناخت برجسته می کرد. عکسی از 
آنها به چاپ می رساند و چند سطری درباره شان می نوشت که آینه تمام قد ارباب 
فضل و هنر و ادب بود. مرحوم دعایی انصافا در روزنامه اطلاعات اعتدال خودش 
را حفظ کرد و از هرگونه افراط و تفریط پرهیز کرد و تمام اهل هنر و قلم ایشان را 
دوست داشتند. آقای دعایی شخصیت بسیار کم نظیری بود که همه را از خودش 

می دانست. 
وی در پاسخ به سوالی مبنی بر این که فقدان چنین افرادی در فضای سیاسی 
کشور چه میزان به چشم می آید، بیان کرد: حضور آقای دعایی در عرصه مطبوعات 
قوی تر از سایر عرصه ها بود اگر کسی از دنیا می رفت و شخصی حاضر نمی شد 

برایش نماز بخواند آقای دعایی برای او نماز می خواند.
میبدی افرود: مرحوم دعایی تواضع بسیار کم نظیری داشتند رفتار و منشی که 
آقای دعایی داشت جزو ذات شان بود و نمی شود گفت آن را به دیگری انتقال داد 
شاید بتوان پاره ای از ویژگی ایشان را فراگرفت و در عرصه مطبوعات ترویج کرد، 
این که انسان تحمل داشته باشد، جزم اندیش نباشد، نگاهش به دور باشد و افق را 
بسیار باز ببیند. بله این  ویژگی ها را می شود به خصوص در برخی رسانه ها که بسیار 
تندروی دارند و افراد را ترد می کنند، استفاده کرد، باید گفت آقای دعایی درست 
عکس این رفتار را انجام می داد و به دنبال جذب افراد بود تا مخالف خودش را به 

موافق تبدیل کند.
وی تاکید کرد: اگر اخلاق ایشان در جامعه ما حاکم می شد، من فکر می کنم این 
کشور از جهت اقتصادی، سیاسی و فرهنگی هیچ مشکلی نداشت اما متاسفانه 
این آدم ها مانند دُر نادر هستند و کمتر به آنها توجه می شود. ایشان ناگهان و زود 
از میان ما رفت؛ به قول سعدی صبر بسیار بباید پدر پیر فلک را تا دگر مادر گیتی 

چو تو فرزند بزاید.

 »به من خبر دادند که امروز در اثنای سخنرانی جناب آقای حاج حسن آقای 
خمینی کسانی سرو صدا کرده اند، با این کار بنده مخالفم، با این نوع تخریب کردن 
ها و سروصدا کردن ها بنده موافق نیستم، من مخالفم، این را بدانند همه، امیدواریم 

ان شاالله خدای متعال همه ما را به راه راست هدایت کند«.
این ، بخشی از سخنان روز 1۴ خرداد رهبری در مراسم سالگرد رحلت بنیانگذار 
جمهوری اسلامی ایران بود که در رسانه ها ، افکارعمومی و محافل سیاسی ، بازتاب 

سریع و گسترده ای داشت .
این رخداد ، »کپی برابر اصل« وقایع 1۳ سال پیش است و 1۴ خرداد 1۳۸9 
است ، زمانی که » عده ای از شرکت کنندگان در مراسم سالروز ارتحال امام خمینی 
با سر دادن شعارهایی چون »مرگ بر ضد ولایت فقیه«، »مرگ بر موسوی«، »این 
همه لشکر آمده به عشق رهبر آمده«، »خونی که در رگ ماست، هدیه به رهبر 
ماست«، »ما اهل کوفه نیستیم، علی)ع( تنها بماند«، »نواده روح الله سید حسن 
نصرالله«، »ای یادگار امام ، رهبر ما خامنه ای والسلام«، »بصیرت حاج احمد ، 
هدیه به بستگانش« و... مانع از ادامه سخنرانی سید حسن خمینی ، نوه ی امام 

خمینی)ره( شدند«.
آن زمان نیز پس از خاتمه  سخنان خمینی، رهبری با ورود به جایگاه سخنرانی به 
احوال پرسی با سیدحسن خمینی و بوسیدن صورت وی اقدام کردند تا بدین وسیله 

عدم رضایت خود را از اینگونه بی حرمتی ها اعلام کرده باشند.
رهبری ، در مواردی دیگری هم، مانند حمله به کوی دانشگاه در سال های 1۳7۸ 
و 1۳۸۸ و ورود معترضان به سفارت بریتانیا در سال 1۳90 از تندروی ها و اقدامات 

ضدقانونی انتقاد کرده بودند .
ویژگی های مشترک تندروها

»تندروها« و آنگونه که بعدها مصطلح شد ، »خودسرها « و اخیرا، »سوپرانقلابی 
ها«، واژه ای رایج و آشنا در فرهنگ سیاسی ایران زمین است . قدمت تندروی 
ها و خودسری ها ، به روزهای آغازین پیروزی انقلاب بازمی گردد و از آن هنگام ، 
تاکنون، با فراز و نشیب هایی ،آنان از بازیگران فعال تحولات سیاسی کشور بوده اند.
تندروها ، اغلب، فعالیت های خود را زیر نقاب »انقلابی« بودن استتار می کند ، 
فاقد شناسنامه و هویت و تشکیلات رسمی هستند ، با حمله به مراکز ، مراسم ها و 
شخصیت های رقیب و حتی امکان عمومی مانند سینما و کتابفروشی و نیز مردم 
، نظم عمومی را برهم زده و قانون را نقض می کنند و هنگامی که مورد بازخواست 
افکارعمومی یا نهادهای ذیربط قرار می گیرند ، نقش خویش در تنش زایی ها را 
انکار و تا مرحله طرح ادعای »خودزنی« رقیب با هدف »مظلوم نمایی « پیش می 

روند.
تندروها ، از رسانه های حامی قدرتمندی در درون ساختار قدرت برخوردارند که 
دو ماموریت زمینه سازی مستقیم و غیرمستقیم حضور آنان درحوادث و نیز توجیه 

اقدامات غیرقانونی و گاه ، خشن شان را برعهده دارند.
نکته قابل تامل درباره تندروها این است که فعالیت آنان ، دائمی نیست بلکه 
فصلی و ادواری است و متناسب با فضای سیاسی کشور ، ناگهانی و پرفشار ، ظاهر 
می شوند و آنگاه که تاریخ مصرف شان به پایان می رسد ، ناپدید می شوند و کفن 
های اتو کرده خود را کنار می گذارند تا دوباره از سوی راهبران »اتاق فکر«ها و 

»ستاد« های پشت پرده ، به میدان، فراخوانده شوند.

باوجود حساسیت فراوان افکارعمومی به فعالیت های خشن و غیرقانونی تندروها 
و خودسرها و نیز تاکید پر تعداد مقامات گوناگون و گاه ارشد کشور درباره ضرورت 
برخورد با آنان و پشت پرده های شان از عرصه رقابت قانونمند سیاسی ، تاکنون ، 
خبری از پیگرد و مجازات جدی آنان منتشر نشده و تداوم زمانی طولانی فعالیت 
تندروها ، خود، مستندی است برای »مصونیت آهنین« خودسرهای سازماندهی 
شده که حضور و غیبت شان را طبق صلاحدید خودشان تعیین می کنند و نه 

هراس از تاوان های قانونی.
ردپای پرنگ در دولت های مختلف

همانگونه اشاره شده ، تندروی و خودسری ، عمری به قدمت حیات جمهوری 
اسلامی ایران دارد و از ابتدای انقلاب ، گروه های پراکنده ای با الصاق عنوان 
»انقلابی« به خود ، تلاش داشتند رقبا و حتی حاکمیت را برای پذیرش مطالبات 
شان ، تحت فشار قرار دهند . اما شاید بتوان ردپای »تندروی های سازماندهی 
شده« را از دوره دوم ریاست جمهوری آیت الله رفسنجانی ، پی گرفت. این تندروی 
ها که علاوه بر فشارهای رسانه ای با بروز و ظهور خیابانی گاه و بی گاه نیز همراه 
شد، از عوامل موثر در توقف برنامه خصوصی سازی و آزاد سازی آیت الله رفسنجانی 

بود و عرصه را بر رقبای جناح سیاسی خاصی تنگ کرده بود.
به گزارش خبرآنلاین ،پس از پیروزی غافلگیر کننده و دور از انتظار سیدمحمد 
خاتمی در انتخابات دوم خرداد سال 1۳76 و استقرار دولت اصلاحات ، تندروها 
، فعال تر شدند . حمله به عطاءالله مهاجرانی، وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی وقت 
و عبدالله نوری که بعد از استیضاح در پست وزارت کشور، معاون توسعه و امور 
اجتماعی رئیس جمهوری شده بود، در نمازجمعه ، از بارزترین حمله های نیروهای 
خودسر محسوب می شود. روز جمعه 1۳ شهریور 77 ، هجوم نیروهای انصار 
حزب الله به این دو مقام دولت اصلاحات ، از خیابان طالقانی، منتهی به دانشگاه 
تهران، محل اقامه نماز جمعه آغاز شد؛ درگیری ای که به افتادن عمامه از سر عبدالله 

نوری و اصابت مشت و لگد به سر و صورت و شکستن انگشت مهاجرانی انجامید.
به نوشته شرق ، به گفته حجت الاسلام محمدحسن طاهری، فرزند آیت الله 
طاهری »در نماز جمعه روز قدس سال 77 افرادی به سوی ایشان میله های آهنین 
پرتاب کردند و در حریم نماز جمعه شخص آیت الله طاهری مورد تعرض واقع شد... 
بعد از این اتفاقات بود که ایشان احساس کردند که بودنشان در نماز جمعه دیگر 

ضرورتی ندارد و استعفای خود را در 17 تیر ماه سال ۸1 اعلام کردند«.
در نهایت ، ارتکاب قتل های زنجیره ای در سال 77 توسط خودسرهایی چون 
سعید امامی در وزارت اطلاعات، ترور سعید حجاریان در سال 7۸ توسط سعید 
عسکر، حمله به سخنرانی آیت الله هاشمی رفسنجانی در مراسم 15 خرداد ۸5 
توسط چهار نفر و نیمه کاره ماندن سفر هاشمی به قم و بازگشت او به تهران و ... 
بخشی از روند فشارهای مضاعفی بود که خودسرها به شخصیت های انقلاب و 

نظام تحمیل کردند.
توهین به هاشمی در راهپیمایی روز قدس

در راهپیمایی روز قدس و در حالی که آیت الله هاشمی رفسنجانی لبخند بر لبانش 
جاری بود و با لحن همیشگی  با اطرافیان سلام و علیکی می کرد، به ناگهان جمعی 

با شعار مرگ بر ضد ولایت فقیه به استقبال آیت الله آمدند.
آیت الله تسبیحش را از جیب درآورد و به جمعی که او را ضدولایت خواند، نگاهی 

کرد. همچنان لبخند بر لبانش جاری است. محافظان رییس فقید مجمع از او 
خواستند قدم زدن در خیابان انقلاب را تمام کند. اما هاشمی مخالفت کرد و به 

مسیر خود ادامه داد.
به فاصله تنها دو روز از سخنان حجت الاسلام والمسلمین ناطق نوری در انتقاد 
از خرافه گرایی ها، ایرادات جناح های کشور و سخنان نامربوط درباره رهبری، 
اغتشاشگران در مقدسترین شب سال و مقدسترین مکان کشور با وی به تسویه 
حساب پرداختند و حرمت شب بیست و سوم ماه رمضان و حرم مطهر رضوی را 
هم شکستند. تعدادی از جوانان افراطی در میانه مراسم تلاش به بر هم زدن مراسم 
صحن جامع رضوی داشتند که تلاششان ناکام ماند و تنها چند بار با صلوات های 
مداوم سخنرانی را قطع کردند.این گروه عصبانی در پایان با شعارهای "مرگ بر ضد 
ولایت فقیه" و "مرگ بر خواص بی بصیرت" و همچنین پرتاب بطری های آب در 

صحن مطهر امام رضا )ع(، حرمت شب قدر و حرم امام رضا را شکستند.
حمله به خودروی حامل روحانی در فرودگاه مهرآباد

حسن روحانی مهر ماه 92 پس از بازگشت از سفر نیویورک در فرودگاه مهرآباد 
تهران در محوطه بیرونی پاویون ریاست جمهوری با استقبال جمعی از جوانان 
حامی مواضع هیات ایرانی در نیویورک مواجه شد که برای ورود او حلقه انسانی 
ابراز  به  پاسخ  در  وقت  رئیس جمهور  کردند.  قربانی  و گوسفند  دادند  تشکیل 
احساسات و شعار های حامیان خود با تکان دادن دست و از پنجره باز خودرو از آنان 
تشکر کرد که هوادارن به شعار روحانی روحانی تشکر تشکر و صل علی محمد بوی 

بهشتی آمد از او حمایت کردند.
روحانی پس از گذشتن از حلقه هوارادان در حالی که مخالفان وی در حال اقامه 
نماز بودند قصد عبور از مسیر کنار آنان را داشت که ناگهان مخالفان با ایستادن 
جلوی ماشین رئیس جمهور مانع از حرکت شدند و شعار مرگ بر آمریکا سر دادند. 
در این هنگام یکی از مخالفان کفش خود را به سمت خودرو روحانی پرتاب کرد که 
به کسی اصابت نکرد. در حالی که مخالفان مانع عبور ماشین رئیس جمهور شدند 
نیروی انتظامی تلاش کرد راه را برای عبور رئیس جمهور باز کند و در این میان 
چندین نفر جلوی ماشین به زمین خوردند که با هدایت نیروی انتظامی و توقف 

ماشین رئیس جمهور حادثه ای پیش نیامد.
لغو سفر سیدحسن خمینی به بروجرد و سخنرانی در دانشگاه این شهر ، لغو 
سخنرانی علی مطهری در دانشگاه شیراز در سال 9۳ و حمله به خودروی او از 

جمله تحرکات گروه های تندرو در دولت روحانی است.
سوای فشار تندروها در موضوع برجام به دولت اعتدال ، خودسرها ، ضربه اصلی 
را به دیپلماسی دولت روحانی در روز شنبه 12 دی 1۳9۴ زدند ، زمانی که با 
ادعای اعتراض به صدور حکم اعدام شیخ نمر، روحانی مخالف دولت عربستان ، از 
دیوارهای سفارت این کشور در تهران بالا رفتند و نه فقط باعث قطع روایط دو کشور 
از آن زمان ، تاکنون شدند بلکه اعتماد کشورهای منطقه و جهان به رعایت بدیهیات 
دیپلماتیک از سوی جمهوری اسلامی را متزلزل کردند و هزینه سنگینی به نظام، 

دولت و ملت تحمیل شد که هنوز هم هزینه پردازی آن ادامه دارد.
کاظمینی ، فرمانده سپاه تهران ، حمله تندروها به سفارت عربستان در تهران 

)12 دی 9۴( را »کاملا سازماندهی شده« اعلام کرد 
نقطه عطف حمله با نعلین به رئیس مجلس 

در میان انبوه حمله خودسرها به رقبای سیاسی، حمله با نعلین به علی لاریجانی 
رئیس مجلس شورای اسلامی سرفصل جدیدی از تحرکات آنان محسوب می شود 
،به ویژه از این نظر که سوای مقام رسمی بالای وی به عنوان یکی از سران سه قوه 
، لاریجانی در صورت بندی فعالان سیاسی ایران ، در فهرست اصولگرایان ، جای 

می گرفت .
گزارش آن زمان روزنامه »تهران امروز« درباره این حمله ، حاوی این خبر بود که 
» بر اساس گزارش قرائت شده در مجلس »دخالت برخی افراد حلقه پرتو« یکی 
از مراکز تحت ریاست آیت الله محمدتقی مصباح یزدی در »بروز حادثه قم« نقش 

برنامه ریزی، هماهنگی و اجرای حمله را بر عهده داشته اند«.
با این همه قاسم روانبخش، دبیر سیاسی هفته نامه پرتو سخن، متعلق به موسسه 
تحت ریاست مرحوم آیت الله محمدتقی مصباح یزدی، در گفت و گو با خبرگزاری 
فارس از »تبرئه« خود و دو تن دیگر از اعضای این موسسه در دادگاه ویژه روحانیت 

از اتهام اغتشاش در سخنرانی علی لاریجانی در قم خبر داد.
تحرکات تندروها، معمولا در دو مرحله پیش از قدر یابی یا بعد از قدرت یابی رقبا 
بوده و این روند با پیش فرض مدیریت تندروها از سوی گرایش های خاص سیاسی 
، همخو ان است اما اخلال در سخنرانی سیدحسن خمینی در 1۴ خرداد 1۴01 
هنگاهی رخ داد که نهادهای اصلی قدرت ، همسو هستند و رقبا ، حذف یا به 

حاشیه رانده شده اند ، بنابراین ، نیازی به چنین تنش زایی احساس نمی شد.
هرچند، هنوز، علت این ناپرهیزی خودسرها مشخص نیست اما باید منتظر ماند 
و دید آیا آنان »تک تحرک« اخلال در این مراسم را مدنظر داشته اند یا تحرک امروز 
آنان ، سرآغازی است برای زنجیره »تحرک های ادامه دار« با صلاحدید آمران پشت 

پرده شان ؟

اختلال در سخنرانی سیدحسن خمینی تک تحرک بود یا سرآغاز زنجیره تحرک ها ؟

مصونیت آهنین خودسرهای سازماندهی شده

سخنگوی قوه قضاییه خبرداد:

بازداشت۱۴نفردرحادثهساختمانمتروپلآبادان
سخنگوی قوه قضاییه با اشاره به بازداشت 1۴ نفر در حادثه 
ساختمان متروپل آبادان، جزییات اقدامات دستگاه قضایی در 

این پرونده را تشریح کرد. 
مسعود ستایشی روز سه شنبه در هفدهمین نشست خبری 
دوره تحول و تعالی قوه قضاییه ضمن گرامیداشت دهه کرامت 
و میلاد مبارک و فرخنده امام هشتم حضرت علی ابن موسی 
الرضا با اشاره به محورهای فرمایشات مقام معظم رهبری در 
سالگرد ارتحال امام خمینی )ره( افزود: امیدواریم آنچه مطالبه 

رهبر انقلاب اسلامی است بتوانیم محقق کنیم.
وی در پاسخ به سوالی درباره بازداشتی های حادثه متروپل 
آبادان گفت: ریاست محترم قوه قضاییه در نشست شورای 
عالی قوه قضاییه به این مهم پرداختند. در تاریخ دوم خرداد 
سال جاری در ساعت 12 و ۴5 دقیقه مطلع شدیم که این 

حادثه در شهر آبادان اتفاق افتاده است.
وی ادامه داد: پس از ریزش، این ساختمان در شرایط ناایمنی 
قرار گرفت و بعد از اطلاع از این حادثه براساس هماهنگی ها و 
تکالیفی که مراجع ذی مدخل داشتند، رییس کل دادگستری 
و دادستان خوزستان به جمع حاضران در منطقه پیوستند، با 

صدور دستورات قضایی مقتضی بر امور نظارت داشتند.
تشکیل  میدانی،  اقدامات  این  حاصل  افزود:  ستایشی 
کارگروه قضایی و حقوقی بود تا ابعاد این حادثه با دقت، ظرافت 
و ریزبینی مورد بررسی قرار دهند تا از اظهارنظرهایی ناپایدار و 

غیرمتقن جلوگیری شود و تشویش ایجاد نشود.
سخنگوی قوه قضاییه اظهارداشت: با تمسک به ظرفیت های 
خوب منطقه ای، هیات کارشناسی در جهت تبیین ابعاد و زوایا 

برای بررسی علت تامه وقوع حادثه مشخص شد.
وی اضافه کرد: کمیته ای برای شناسایی اموال و حقوق افراد 
حقیقی و بیت المال تشکیل شد همچنین پزشکی قانونی 
استان خوزستان هم برای شناسایی اجساد قربانیان این حادثه 

مهیا شد.
ستایشی درباره دستگیری برخی افراد با همکاری ضابطان و 
رعایت موازین و قواعد حقوقی و قضایی گفت: اکنون طبق آمار 
موجود 1۴ نفر از افرادی که تا این مرحله احتمال قصور و تقصیر 

داشتند با قرارهای تامین کیفری متناسب بازداشت شدند.
وی ادامه داد: شهردار قبلی، چهار نفر شهرداران سابق و 

اسبق، مسئولان سازمان نظام مهندسی آبادان، مهندس ناظر، 
شهردار منطقه یک ابادان، معاون امور زیربنایی و حمل و نقل 

شهرداری آبادان از جمله این افراد هستند.
سخنگوی قوه قضاییه خاطرنشان کرد: بهترین راه تجلی 
عدالت، اجرای قانون است و اگر به دنبال این هستیم که هر 
کس به کیفر اعمال خود برسد باید متمسک به قانون شویم و در 

چارچوب قانون عمل کنیم.
آخرین وضعیت پرونده نجفی

ستایشی در پاسخ به سوالی درباره آخرین وضعیت پرونده 
محمدعلی نجفی شهردار اسبق تهران گفت: آقای نجفی فرزند 
احمد علی در تاریخ هشتم شهریور سال 1۳9۸ به اتهام قتل 
عمد و نگهداری غیرمجاز سلاح براساس رأی صادره شش سال 

و نیم حبس محکوم شد.
در  اجرایی  اقدامات  قانونی  موازین  داد: مطابق  ادامه  وی 

خصوص دادنامه قطعیت یافته، انجام شده است.
ستایشی اظهارداشت: تاریخ پایان حبس سال 1۴0۳ است 
همچنین اولیای دم نسبت به محکوم علیه رضایت دادند و آقای 
نجفی در این مدت هم از 15 روز مرخصی با رعایت مقررات 

استفاده کرده است.
سخنگوی قوه قضاییه اضافه کرد: آقای نجفی برای استفاده 
اما  آزادی مشروط درخواست داشتند  و  الکترونیک  پابند  از 

مرجع دارای صلاحیت نسبت به این دو مورد موافقت نکردند.
تکذیب آزادی حسین فریدون

آخرین  درباره  سوالی  به  پاسخ  در  قضاییه  قوه  سخنگوی 
وضعیت پرونده حسین فریدون و درخواست آزادی مشروط وی 
گفت: ایام حبس آقای حسین فریدون هنوز خاتمه نیافته  است 

و خبر پایان مدت محکومیت و حبس را تکذیب می کنیم.
وی با اشاره به اینکه محکومیت فریدون، پنج سال حبس، 
۳10 میلیارد ریال جزای نقدی و انفصال از خدمات دولتی 
پرداخت  و رد مال هنوز  از جزای نقدی  نیمی  افزود:  است، 

نشده است.
ستایشی با اشاره به غیبت حسین فریدون افزود: البته او شب 

گذشته به زندان بازگشته است.
آخرین وضعیت پرونده های بقایی و مشایی

آخرین  درباره  سوالی  به  پاسخ  در  قضاییه  قوه  سخنگوی 

نظر  با  بقایی  گفت:  مشایی  و  بقایی  پرونده های  وضعیت 
کمیسیون پزشکی قانونی به علت بیماری باید خارج از زندان 

باشد.
وی تصریح کرد: این موضوع موقتی است و اقدام انجام شده 
مطابق قانون و براساس تمهید و تصمیم قضایی صورت گرفته 

است.
عدم مراجعه اسفندیار رحیم مشایی از مرخصی به زندان

ستایشی درباره پرونده اسفندیار رحیم مشایی گفت: مشایی 
به دلیل فوت والده خود از تاریخ 1۳ آذر 1۳9۸ به مرخصی رفته 
و به زندان مراجعه نکرده است و در این مدت دو بار به کمیسیون 
پزشکی قانونی مراجعه کرده و اظهار داشته که توان تحمل 
کیفر حبس را ندارد اما کمیسیون مربوطه این موضوع را تایید 
کرده است که وی باید به زندان بازگردد و در صورتی که به زندان 
بازنگردد به عنوان غیبت وجه الکفاله مطابق قانون پیگیری 

خواهد شد.
اسناد  درباره  سوالی  به  پاسخ  در  قضاییه  قوه  سخنگوی 
به  پرونده ها  ورودی  کاهش  دنبال  به  ما  گفت:  قولنامه ای 
دستگاه قضایی هستیم اما متاسفانه اسناد عادی به ابزاری 
برای سوء استفاده عده ای از افراد تبدیل شده است و تلاش 

می کنیم به سمت تثبیت اسناد رسمی برویم.
تا  الزام به ثبت رسمی مطرح است  ستایشی افزود: طرح 
قولنامه های عادی بی اعتبار باشند و  این طرح در مجلس و 
شورای نگهبان در حال بررسی است که ایرادهایی از سوی 
شورای نگهبان بر آن وارد شده و مجددا به مجلس برگشته تا رفع 
ایراد شود. با تصویب قانون، هرگونه تنظیم سند عادی توسط 

مشاوران املاک منع می شود.
پرونده شهادت شهید صیاد خدایی در دادسرای تهران

آخرین  درباره  سوالی  به  پاسخ  در  قضاییه  قوه  سخنگوی 
اقدامات دستگاه قضا در رابطه با پرونده شهید صیاد خدایی 
گفت: این پرونده دارای ابعاد امنیتی است و اطمینان می دهیم 
که انتقام خون این شهید عزیز را می گیریم و با قاطعیت با 
در  با جدیت  پرونده  برخورد می کنیم.  این جنایت  مرتکبان 

دادسرای تهران در حال پیگیری است.
اجرای قانون جوانی جمعیت با جدیت پیگیری می شود

سخنگوی قوه قضاییه در پاسخ به سوالی درباره ترک فعل های 

انجام شده در رابطه با اجرای قانون جوانی جمعیت گفت: برای 
اجرای دقیق و مؤثر قانون حمایت از خانواده و جوانی جمعیت 
تاکنون دو جلسه خاص و یک جلسه فرعی با حضور ریاست قوه 
قضاییه برای این امر مهم برگزار شده و پیگیری این قانون به 

صورت جدی در حال انجام است.
وی افزود : دستگاه هایی در جهت تحقق این قانون مسئول 
هستند که بعضی از دستگاه ها در قانون مکلف به تنظیم برخی 
دستورالعمل ها شدند همچنین برخی از دستگاه ها تکالیفی 

دارند که انجام ندادند و می توان مصداق ترک فعل شمرد.
ستایشی با بیان اینکه در این زمینه برخی دستگاه ها تذکر 
گرفتند ، اضافه کرد: اجرای قانون جوانی جمعیت با جدیت 

پیگیری خواهد شد. 
صدور حکم اعدام برای ضارب حادثه حرم رضوی

آخرین  درباره  سوالی  به  پاسخ  در  قضاییه  قوه  سخنگوی 
وضعیت پرونده حادثه حرم رضوی گفت: ضارب دو طلبه در 
حرم رضوی که منجر به شهادت آنان شد، در دادگاه انقلاب به 
اعدام محکوم شده است، البته این فرد می تواند فرجام خواهی 
کند که وکیل وی این کار را انجام و پرونده به دیوان عالی ارسال 

شده است.
دستگاه قضا به جد پیگیر موضوع سرقت

 بانک ملی است
سخنگوی قوه قضاییه در پاسخ به سوالی مبنی بر بازداشت 
مدیران مجموعه توسعه ملی و صنایع بهشهر گفت: ابتدا در 
خصوص سرقت بانک ملی باید تاکید کنم که دستگاه قضا به 

جد پیگیر این موضوع خواهد شد.
وی ادامه داد: مطمئن باشید در این حوزه و پرونده هایی 
که مطرح شد، عزم دستگاه قضا بر این مهم استوار است که 
پرونده زیرمجموعه های بانک ملی با قاطعیت و سرعت ،مطابق 

موازین قانونی به دور از هر حاشیه رسیدگی شود. 
وی تاکید کرد: قبل از جلسه دادرسی 12 نفر در این پرونده 

بازداشت شدند و پرونده در جریان رسیدگی قرار دارد.
ستایشی خاطرنشان کرد: تردید نکنید نگاه دستگاه قضا این 
است که با کسانی که بخواهند مرتکب عوامل مجرمانه شوند 
و امنیت اقتصادی و اجتماعی را به خطر بیندازند با قاطعیت 

برخورد خواهد کرد.
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. کتاب من لا یحضره الفقیه : ج 1 ص 5٠3 ح 1٤٤٤

فرهاد گران ترین مربی ایرانی شد!
فرهاد مجیدی سرمربی استقلال که با این تیم قهرمان لیگ برتر شد، به باشگاه اتحاد کلبا در لیگ امارات رفت 
و هدایت این تیم را برعهده گرفت. فرهاد مجیدی به باشگاه اتحاد کلبا پیوست تا فوتبال امارات دوباره صاحب یک 
سرمربی ایرانی شود و قطعاً اگر مجیدی بتواند آنجا موفق شود زمینه را برای حضور مربیان جوان و موفق ایرانی در 
این کشور فراهم خواهد کرد.البته اتحاد در فوتبال امارات با توجه به معیارهای مطرح در آن کشور تیم ثروتمندی 
محسوب نمی شود ولی با وجود این خبرهای رسیده حکایت از آن دارد که فرهاد مبلغ قابل ملاحظه ای را بابت یک 
فصل مربیگری در این باشگاه به دست خواهد آورد.به نظر می رسد طبق توافق های دوجانبه صورت گرفته، میزان 
دستمزد مجیدی بابت هدایت تیم جدیدش رسانه ای نشده و طرفین تمایل چندانی هم به انجام چنین کاری 
ندارند اما از قرار معلوم مجیدی بابت یک فصل هدایت کردن اتحاد مبلغ ۴0 میلیارد تومان به پول ایران دریافتی 

خواهد داشت.البته آپشن هایی هم تحت عنوان پاداش های ویژه برایش مدنظر قرار داده شده است.

متهم به آزار بازیگران، از مدعی شکایت کرد
مسعود ستایشی سخنگوی قوه قضاییه در پاسخ به سوالی درباره آخرین وضعیت موضوع سوءاستفاده جنسی 
از بازیگران گفت: این مسایل که در فضای مجازی مطرح شده بسیار تلخ و تاسف بار است، اما متاسفانه وجود دارد 
و کسانی مطرح می کنند که از ناحیه کسان دیگر مورد تعرض واقع شدند. دستگاه قضایی براساس مقررات اگر 
شکایتی صورت گرفت ورود میکند و می توانند در مقام طرح شکایت کیفری آن را مطرح کنند و اگر شکایت صورت 
گرفت ما رسیدگی می کنیم. وی با طرح این سوال که آیا شکایتی در این زمینه شده یا خیر؟ گفت: تا روزدوشنبه 

شکایتی مطرح نشده بود، اما امروز با طرح شکایتی از طرف مقابل نسبت به کسانی که این موضوع 

درخواست وزیر بهداشت برای توزیع شیر در مدارس 
وزیر بهداشت در نامه ای از وزیر جهاد کشاورزی خواست که مقدار شیر مورد نیاز طرح شیر مدرسه برای سال 
تحصیلی 1۴01-1۴02 بر اساس سرانه هر نفر 1۴ لیتر، تهیه و در اختیار آموزش و پرورش قرار داده شود. وزیر 
بهداشت می افزاید: به منظور حفظ و ارتقاء سلامت دانش آموزان لازم است برنامه توزیع شیر مدارش در کلیه 
مقاطع تحصیلی ابتدائی، متوسطه، مدارس شبانه روزی، مهد کودک های بهزیستی و پیش دبستانی و مراکز 
شبانه روزی کودکان بی سرپرست، به صورت تامین سرانه 1۴ لیتر و توزیع 70 نوبت شیر و سه وعده در هفته و 

تعداد بسته های 200 سی سی با 2.5 درصد چربی مجدداً در سال تحصیلی 1۴01 در دستور کار قرار گیرد.

واریز افزایش حقوق بازنشستگان از 2۵ خرداد
میرهاشم موسوی مدیرعامل سازمان تأمین اجتماعی گفت: واریز حقوق خرداد ماه بازنشسته مطابق روال و 
مبلغ قبلی از بیستم این ماه آغاز و مابه التفاوت خرداد، از 25 این ماه به صورت جداگانه پرداخت خواهد شد. 
دیرعامل سازمان تأمین اجتماعی درباره توسعه پوشش بیمه همگانی گفت: امروز حدود 7۳ درصد جامعه از 
بیمه های اجتماعی بهره مند هستند که پوشش حدود 52 درصد جامعه در بخش بیمه اجتماعی برعهده سازمان 
تأمین اجتماعی است و یکی از رویکردهای ما بر اساس اصل 29 قانون اساسی، توسعه پوشش بیمه همگانی 

است.

رئیس جمهور به چهارمحال و بختیاری سفر می کند
سید محمد حسینی معاون پارلمانی دولت ، با اشاره به سفر استانی رئیس جمهور، اظهار داشت: آیت الله سید 
ابراهیم رئیسی رئیس جمهور جمعه این هفته )20 خرداد( به استان چهارمحال و بختیاری می رود.وی افزود: 
این سفر بیست و چهارمین سفر رئیس جمهور است و قرار است در این سفر اکثر وزرای دولت رئیس جمهور را 

همراهی خواهند کرد.

نماینده مجلس: تابستان حتماً قطعی چند ساعته برق داریم 
عضو کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی گفت: پیش بینی می کنم تابستان امسال حتما قطعی برق 
خواهیم داشت چرا که با گرمی هوا، مصرف برق بخصوص در مناطق جنوبی کشور بالا می رود.فریدون عباسی با 
بیان این مطلب افزود: وزارت نیرو تلاش هایی کرده است که نیروگاه های بخش خصوصی را به کاربگیرد که البته 

کافی نیست و حتما مردم باید کمک کنند که مصرف را کاهش دهند.

اطلاع از وضعیت یارانه نیاز به نصب نرم افزار موبایل ندارد
برای بررسی و اطلاع از وضعیت یارانه نیاز به نصب هیچگونه نرم افزار و سامانه موبایلی نیست و صرفاً سایت 
وزارت کار HEMAYAT.MCLS.GOV.IR مرجع پاسخگویی است. لذا برای جلوگیری از هرگونه سوء  استفاده و 

کلاهبرداری از اطلاعات هویتی و بانکی به هیچ آدرس و یا سامانه دیگری مراجعه ننمائید.

بخشش ۵ اعدامی در استان فارس 
حجت الاسلام سید کاظم موسوی رئیس کل دادگستری فارس گفت: همزمان با دهه کرامت و روز بزرگداشت 
حضرت احمد بن موسی )ع( و در حاشیه تشرف اعضای شورای قضایی استان فارس به حرم حضرت شاهچراغ 
)ع(، 5 محکوم به قصاص از چوبه دار رها شدند.را اعلام کردند مواجه شدیم و شاکی خواستار تعقیب فردی که آن 

را را اعلام کرده شده است. وی از اعلام اسم شاکی خودداری کرد.

رییس دانشگاه علوم پزشکی قم:

موردیازآبلهمیمونیدرقمگزارشنشدهاست
رییس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: تاکنون پنج نفر مشکوک به آبله میمونی در قم شناسایی و تست های 

لازم انجام شد که هیچ کدام مثبت نشد و هیچ مورد مثبت نداشته ایم. 
به گزارش روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی قم، مهدی مصری در جلسه هماهنگی پیشگیری و مراقبت 
از آبله میمونی، افزود: دستورات بهداشتی و همچنین استفاده از ماسک لازم و ضروری است و همشهریان باید 

در خصوص این امر آگاهی لازم را داشته باشند.
وی خطاب به روسای بیمارستان ها، اضافه کرد: آمادگی لازم را داشته باشید تا در صورت مشاهده موارد 

احتمالی، غافلگیر نشویم.
وی ادامه داد: آموزش مداوم به همشهریان و همچنین رعایت دستورات بهداشتی همواره مورد تاکید است و 

نباید عدم استفاده از ماسک را شاهد باشیم.
جلسه هماهنگی به منظور پیشگیری و مراقبت از آبله میمونی با حضور رییس دانشگاه علوم پزشکی قم، 

معاونان دانشگاه و روسای بیمارستان های استان قم برگزار شد.
در این جلسه بر اهمیت موضوع پیشگیری و مراقبت های بهداشتی و همچنین تلاش برای شناسایی موارد 

احتمالی تاکید شد.

جانشین فرمانده انتظامی استان قم  خبرداد:

کشفتریاکدرکامیونحاملهندوانه
جانشین فرمانده انتظامی استان قم از کشف 20 کیلوگرم تریاک در پی بازرسی از یک دستگاه کامیون حامل 

هندوانه در محور "کاشان-قم"خبر داد 
سردار بهادر اسماعیلی اظهارداشت: در پیگیری اطلاعاتی پلیس مبارزه با مواد مخدر استان مشخص شد، 
2 تن از قاچاقچیان قصد دارند در پوشش بار هندوانه مقدار قابل توجهی مواد مخدر را بوسیله یک دستگاه 
خودرو کامیون بنز از جنوب کشور به استان قم منتقل کنند، بنابراین موضوع در دستور کار مأموران این پلیس 

قرار گرفت.
وی افزود: در ادامه مأموران با هماهنگی مقام قضائی استان به محورهای مواصلاتی استان اعزام و با کنترل 

تردد خودروهای عبوری سرانجام کامیون موصوف را در محور "کاشان-قم" شناسایی و توقیف کردند.
جانشین فرمانده انتظامی استان قم اضافه کرد: طی بازرسی از کامیون از زیر صندلی خودرو مذکور، 20 

کیلو و 200 گرم تریاک کشف و هر دو نفر متهم دستگیر شدند.
سردار اسماعیلی گفت: در نهایت متهمان به همراه پرونده تشکیل شده برای انجام مراحل قانونی تحویل 

مرجع قضائی استان شدند.

معاون عملیات فرماندهی انتظامی استان قم خبرداد:

کشفانواعابزارآلاتبرقیودستیقاچاق
معاون عملیات فرماندهی انتظامی استان از کشف انواع ابزارآلات برقی و دستی قاچاق از یک دستگاه 

خودروی " پژو پارس "در این استان خبر داد 
سرهنگ ولی ترابی اظهارداشت: مأموران یگان تکاوری استان در جاده قدیم "قم -تهران" یک دستگاه 

خودروی پژو پارس را به دلیل حمل بار قاچاق توقیف کردند.
وی افزود: در ادامه طی هماهنگی با مقام قضائی استان خودروی موصوف برای بررسی دقیق تر به پلیس 
امنیت اقتصادی استان منتقل و در بازرسی صورت گرفته انواع ابزارآلات برقی و دستی شامل" 60 عدد قیچی 
ورق بری، ۸0 عدد دستگاه منگنه چوب ، 60 عدد قفل درب، 2۴0 عدد قیچی لوله بر آب ، 1۳5عدد سوهان 

ابزار و ۴۸ بسته آچار آلن" فاقد مجوز و قاچاق کشف شد.
معاون عملیات فرماندهی انتظامی استان افزود: در این رابطه یک نفر دستگیر و متهم به همراه پرونده 

تشکیل شده برای انجام مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی شد.
سرهنگ ترابی خاطرنشان کرد:پلیس قم با قاچاقچیان چوب به شدت مقابله خواهد کرد و شهروندان نیز 
مي توانند در صورت مشاهده هرگونه موارد مشکوك در این خصوص، موضوع را از طریق شماره تلفن 110 

به پلیس اطلاع دهند.

آیت الله سعیدی :

دههکرامتفرصتیبرایمعرفی
سیرهاهلبیت)ع(است

تولیت آستان مقدس حضرت فاطمه معصومه)س( گفت: دهه کرامت فرصتی 
بوده که می توانیم خدا را از خودمان راضی کنیم و با بازخوانی برنامه ها و رفتارها گام 

مهمی در مردمی کردن برنامه ها و معرفی سیره اهل بیت)ع( برداریم.
آیت الله سید محمد سعیدی روزسه شنبه در دیدار با شهردار و اعضای شورای 
شهر شیراز که سالن محراب آستان مقدس حضرت معصومه)س( برگزار شد، ضمن 
تبریک دهه کرامت اظهار داشت: در آیه ای از سوره بقره اشاراتی به رنگ خدا گرفتن 

انسان ها شده است.
وی با بیان اینکه انسان ها نمی توانند بدون جناح، حزب و خط حرکتی باشد، 
تصریح کرد: در روایات مختلفی تأکید بر در مسیر خداوند حرکت کردن شده است که 

کسانی که رنگ قرآن و اهل بیت)ع( گرفته عاقبت به خیر شده اند.
تولیت آستان مقدس حضرت فاطمه معصومه)س( ابراز کرد: کسانی که در نظام 
اسلامی کار می کنند رنگ خدایی دارند و همه موظف به حفظ خود، خانواده و 

همکاران با توجه به زیر ذره بین بودن هستیم.
وی با تأکید بر اینکه مسئولان کشور در کنار خدمات ارزنده ای که ارائه می دهند 
در کمین خطرهای مختلفی قرار دارند، عنوان کرد: دهه کرامت فرصتی بوده که 
می توانیم خدا را از خودمان راضی کنیم و با بازخوانی برنامه ها و رفتارها گام مهمی در 

مردمی کردن برنامه ها و معرفی سیره اهل بیت)ع( برداریم.
نماینده ولی فقیه در استان قم خاطرنشان کرد: همکاری آستان های مقدس 

جلوه ای از رنگ خداست و شامل خدمات ارزنده به نام اهل بیت)ع( می شود.
وی با تقدیر از فعالیت های شورای شهر و شهرداری شیراز یادآور شد: خدمت در 
این شهر مدال افتخاری بود که نصیبتان شده است و قدردان این فرصت خدمت 

در شهر شیراز باشید.
  

شهردار شیراز :

خیابانیدرشیرازبهنامحضرتمعصومه)س(
نامگذاریمیشود

شهردار شیراز گفت: صحن جنوبی حرم امامزاده شاه چراغ)ع( به نام حضرت 
فاطمه معصومه)س( نام گذاری شده و به زودی یکی از خیابان های شیراز نیز به نام 

کریمه اهل بیت)س( نام گذاری می شود.
سید احسان اصنافی روزسه شنبه در آیین افتتاحیه نخستین رویداد فرهنگی 
گردشگری شیراز در قم که در سالن رضوان شهرداری قم برگزار شد، اظهار داشت: 
در سفر چند سال گذشته مقام معظم رهبری به شهر شیراز، ایشان دریچه جدیدی از 

مکتب تاریخی، ادبی، فرهنگی، گردشگری و زیارتی این شهر گشودند.
وی ادامه داد: مقام معظم رهبری در این سفر مهم ترین لقب شهر شیراز را” سومین 
حرم اهل بیت)ع(” یاد کردند و تمام ویژگی های شهر را بر مبنای این ویژگی اصلی 

نام بردند.
به گفته شهردار شیراز، در هفته فرهنگی شیراز در قم بخشی از آثار این شهر در 
رابطه با نقوش برجسته، منبت کاری، خاتم کاری و سایر هنرهای بومی در قالب یک 

نمایشگاه با هدف تعظیم شعائر اهل بیت)ع( برپاشده است.
وی با بیان اینکه صحن جنوبی حرم امامزاده شاه چراغ)ع( به نام حضرت فاطمه 
معصومه)س( نام گذاری شده است و به زودی نیز یکی از خیابان های شیراز به نام 
کریمه اهل بیت)س( نام گذاری می شود تصریح کرد: از شهر قم نیز انتظار می رود در 

راستای تعظیم شعائر اقدامات متقابلی را در قم انجام دهد.
اصنافی با اشاره به برپایی نمایشگاهی با موضوع دهه کرامت و عکس های از 
حرمین شریفین امام رضا)س(، حضرت معصومه)س( و شاهچراغ)ع(، یادآور شد: 
برپایی چنین نمایشگاه های مشترکی می تواند زمینه بهتری برای تعاملات چندجانبه 

ایجاد کند.
  

سرپرست سازمان فرهنگی، اجتماعی و ورزشی شهرداری قم خبرداد:

افزایشتعاملاتوتبادلات
شهرهایزیارتی

سرپرست سازمان فرهنگی، اجتماعی و ورزشی شهرداری قم از آغاز رسمی و 
برگزاری رویداد هفته فرهنگی شیراز در شهر قم همزمان با ایام دهه کرامت خبر داد.

حجت الاسلام والمسلمین سید احمد طباطبایی نژاد روزسه شنبه در آیین افتتاحیه 
نخستین رویداد فرهنگی گردشگری شیراز در قم که در سالن رضوان شهرداری قم 
برگزار شد، اظهار داشت: سال 99 توافقنامه همکاری مشترک زیارتی بین شهرهای 
قم، شیراز و مشهد نهایی شده است که هم اکنون با کاهش نسبی ویروس همه گیر 

کرونا، شاهد اولین اقدامات این تفاهم نامه مشترک هستیم.
سرپرست سازمان فرهنگی، اجتماعی و ورزشی شهرداری قم ادامه داد: تبادلات 
و تعاملات فرهنگی، انتقال تجربه و معرفی ظرفیت ها، سه محور اصلی تفاهم نامه 

مشترک بین شهرهای زیارتی قم، مشهد و شیراز است.
کارگاه های  فرهنگی،  نمایشگاه های  شعر،  محافل  برپایی  به  اشاره  با  وی 
خوشنویسی و نمایشنامه نویسی و غیره در قالب رویداد هفته فرهنگی شیراز در 
قم، یادآور شد: رویداد بعدی این انتقال تجربه ها و تعاملات فرهنگی برگزاری هفته 

فرهنگی گردشگری قم در شهر شیراز خواهد بود.
طباطبایی نژاد عنوان کرد: هدف نهایی از برگزاری چنین رویدادهای مشترکی 
بهبود فرهنگ میزبانی، رونق اقتصاد شهری و بهبود وضعیت فرهنگ عمومی است.

 
 با حضور مدیران شهری شیراز و قم  صورت گرفت :

آغازبهکارنخستینرویدادفرهنگی
گردشگریشیرازدرقم

آیین افتتاحیه نخستین رویداد فرهنگی گردشگری شیراز در شهر قم با حضور 
مدیران شهری شیراز و قم برگزار شد.

به گزارش شهرنیوز، آیین افتتاحیه نخستین رویداد فرهنگی گردشگری شیراز 
در شهر قم روزسه شنبه  با حضور دکتر سیدمرتضی سقائیان نژاد شهردار قم، سید 
و اعضای شورای اسلامی  احسان اصنافی شهردار شیراز، روسای کمیسیون ها 
شهرهای قم و شیراز، مدیران شهری این دو شهر و هنرمندان شیرازی در سالن 

رضوان شهرداری قم برگزار شد.
به همت سازمان فرهنگی، اجتماعی و ورزشی و اداره کل ارتباطات و امور بین الملل 
شهرداری قم و با مشارکت معاونت فرهنگی شهرداری شیراز، هفته فرهنگی شیراز در 

شهر مقدس قم برگزار می شود.
به منظور آشنایی با ظرفیت های گردشگری، صنایع دستی، هنری و… شیراز، 
نمایشگاهی در میدان آستانه برپاشده است. گفتنی است عیادت از مرکز نگهداری 
سالمندان و کودکان بی سرپرست، برگزار سه محفل شعر به نام های گوهرشاد، مهر و 
ماه و نقد و شعر، برپایی کارگاه خوشنویسی در امامزاده موسی مبرقع )ع( با موضوع 
و  امامزاده موسی مبرقع)ع(  و  زیارت نامه حضرت فاطمه معصومه )س(  نگارش 
شاهچراغ )ع( و سایر برنامه های فرهنگی مانند اجرای سرود، تئاتر، پرده خوانی و … 

در قالب هفته فرهنگی شیراز در قم به اجرا درخواهد آمد.

همزمان با دهه کرامت ؛

سند۱۰۸سالگیشهرداریقم
رونماییشد

در حاشیه افتتاحیه نخستین رویداد فرهنگی گردشگری شیراز در قم، از سند 10۸ 
سالگی شهرداری قم رونمایی به عمل آمد.

به گزارش شهرنیوز، همزمان با دهه کرامت و برگزاری رویداد فرهنگی شیراز در 
قم، از سند 10۸ سالگی شهرداری قم با حضور دکتر سید مرتضی سقائیان نژاد و 
سیداحسان اصنافی شهرداران دو کلان شهر شهر قم و شیراز در حاشیه این رویداد 

فرهنگی رونمایی شد.
در این آیین که با حضور مسئولان و مدیران شهری، اعضای شوراهای اسلامی و 
هنرمندان دو شهر برگزار شد، از این سند که متعلق به سال 129۳ هجری شمسی 
و 1۳۳2 هجری قمری در خصوص یک سند مالی در خصوص اداره مالیات در دوره 
قاجار بود، به صورت رسمی رونمایی شد. گفتنی است این سند آخرین سندی است 
که تاکنون در سازمان اسناد کشور استخراج شده و احتمال می رود سابقه شهرداری و 

بلدیه در قم بیشتر از 10۸ سال باشد.

 استاندار قم، با بیان اینکه مدیریت واحد برای »پهنه صنعتی نیزار« الزامی 
و ضروری است؛ گفت: مهم ترین مشکل »پهنه صنعتی نیزار«، نداشتن یک 

مدیریت واحد در این منطقه صنعتی است. 
سید محمدتقی شاهچراغی روز سه شنبه  حاشیه کارگروه تسهیل و رفع 
موانع تولید استان قم، در گفت وگو با خبرنگاران اظهار داشت: در پهنه 
صنعتی نیزار از سال های قبل جمع بندی خوبی انجام شده است که این 
منطقه شرایط و ویژگی های لازم را برای استقرار واحدهای بزرگ تر صنعتی؛ 

به واسطه دسترسی به خطوط اصلی برق، گاز و آب دارد.
وی اضافه کرد: در این مدت به هر واحد به صورت مستقل زیرساخت داده 
اند که این امر در درازمدت این منطقه صنعتی را دچار مشکل می کند، از 

این رو نیازمند »یک مدیریت واحد« در منطقه مذکور هستیم.   
وی ادامه داد: به همین علت بنا شد که ظرف یک ماه آینده یک نشست 
برای تصمیم گیری برای مدیریت واحد این منطقه صنعتی با حضور صاحبان 
واحدهای صنعتی این منطقه برگزار شود که یا به صورت خصوصی و یا به 

صورت دولتی مدیریت واحد این منطقه را بر عهده بگیرند.   
شاهچراغی با بیان اینکه اگر مشکل مدیریت واحد این منطقه حل شود، 
الحمدالله مسایل  این منطقه نیست، گفت:  مشکل خاص دیگری در 
کارگری واحدهای صنعتی این منطقه بر اساس گزارش ارایه شده، وضعیت 
خوبی دارند و خدمات خوبی را ارایه می دهند و از چند واحد صنعتی که 

بازدید کردیم، واحدهای پویا و فعالی هستند.  
وی با اشاره به اینکه زیرساخت های این منطقه همچون برق، آب و گاز  به 
خوبی انجام شده است، اظهار داشت: مشکلی برای سرمایه گذاری در این 
منطقه نداریم و از سرمایه گذاران برای سرمایه گذاری در این منطقه صنعتی 

دعوت به عمل می آوریم.
وی در بخش دیگر سخنان خود، در رابطه با تامین برق تصریح کرد: این 
امر به صورت ملی مورد توجه قرار گرفته و با توجه به گرم شدن هوا؛ اولویت 
نخست، مصرف خانگی است تا مردم در محل زندگی خود مشکل برق 

نداشته باشند.
زمینه  در  دولت،  این  در  امسال  خوبی  کار  اینکه  بیان  با  شاهچراغی 
جدول بندی و زمان بندی انجام شده است؛ افزود: در گذشته مشکلی که 
صنعتگران داشتند، قطع برق بدون اطلاع قبلی بود که الان در این زمینه 

جدول بندی صورت گرفته است و صنایع تقیسم بندی شده اند.
وی در رابطه با تامین سرمایه تعدادی از واحدهای صنعتی این منطقه 
گفت: امروز با حضور یکی از بانک های عامل )بانک ملی ایران( توافق هایی 
صورت گرفت که ان شاءالله مشکلات مرتبط در این زمینه نیز حل می شود.

راه اندازی مترو در اولویت مدیران شهری قرار دارد
 استاندار قم  همچنین با حضور در سازمان برنامه و بودجه کشور و جلسه 
شورای عالی فنی، اهمیت طرح قطار شهری قم و ضرورت رسیدگی به 
مشکلات مربوط به افتتاح فاز اول و توسعه متروی قم را مورد اشاره قرار دارد.
شاهچراغی ، راه اندازی طرح قطار شهری)مترو( قم را از ضروریات این 
شهر دانست و تاکید کرد: افتتاح طرح مترو در اولویت کاری مدیریت شهری 

قرار دارد.  
در این جلسه که به ریاست رحیم ممبینی معاون کل سازمان برنامه و 
بودجه کشور و با حضورامیر آبادی نماینده مردم قم در مجلس شورای 
اسلامی، معاون هماهنگی امور عمرانی استاندار، شهردار قم و هیات مدیره 
قطار شهری و کارشناسان فنی ترتیب یافت، مسائل و مشکلات افتتاح فاز 
اول طرح قطار شهری )مترو( قم در بحث پرداخت مرحله دوم اعتبارات سفر 
رئیس جمهور و حل مشکلات راه اندازی متروی قم و اصلاح قرارداد مترو 
توافقاتی صورت گرفت و مقر گردید اجرای طرح مترو با سرعت بیشتری 

دنبال شود.

استاندار قم خبرداد: 

تشکیل مدیریت واحد پهنه صنعتی نیزار تا یک ماه آینده 

کودکانرادرفضایمجازیتنهارهانکنیم!

طرح: سجاد جعفری

مدیرکل راه و شهرسازی  استان قم گفت: بر اساس 
برآورد اولیه ۸0 هزار واحد مسکونی در طرح نهضت 
ملی مسکن در این استان احداث خواهد شد که برای 

۴0 هزار واحد آن تاکنون زمین تامین شده است. 
آخرین  افزود: طبق  زمینه  این  در  محمد صادقی 
گزارش از سامانه طرح نهضت ملی مسکن  1۳1 هزار 
متقاضی در سامانه نام نویسی کرده اند که تاکنون 55 
هزار متقاضی واجد شرایط شناخته شده و از این تعداد 

2۸ هزار متقاضی به بانک معرفی شده اند.
و  راه  وزارت  ابلاغیه  اساس  بر  کرد:  اضافه  وی 
شهرسازی به استان ها، تعداد 6۳ هزار واحد مسکونی 
در تعهد استان قم بوده است که بنا بر مصوبه شورای 
عالی مسکن، ملاک تعداد و سهم هر استان، تعداد 

متقاضیان واجد شرایط خواهد بود.
بازپس گیری اراضی حبس شده برای جبران 

کمبود زمین 
 صادقی با بیان این که طبق برآورد اولیه حدود ۸0 
هزار متقاضی تایید نهایی خواهد شد، ادامه داد: در 
حال حاضر برای بیش از ۴0 هزار متقاضی زمین تامین 
زمین  با کمبود  متقاضیان  مابقی  برای  و  شده است 
مواجه هستیم که بازپس گیری اراضی حبس شده و 
مهلت سپری شده موسسات موسوم به اراضی هزار 

هکتاری در اولویت و دستور کار این اداره کل است.
وی بیان کرد: در پروژه هایی که کار عمرانی آن آغاز 
شده است طبق قانون آورده اولیه ۴0 میلیون تومان 
است و برای سایر پروژه ها طی 2 مرحله 20 میلیون 

تومانی خواهد بود.
وی افزود: مبنای قیمت هر واحد مسکونی بر اساس 
قیمت تمام شده هر مترمربع محاسبه خواهد شد که با 
توجه به بحث تعدیل پیمانکاری این رقم متری حدود 

6.5 تا هفت میلیون تومان پیش بینی می شود.
آمادگی ۳2  اعلام  به  قم  شهرسازی  و  راه  مدیرکل 
 560 اراضی  در  ساخت  کار  شروع  برای  پیمانکار 
عملیات  کرد:  امیدواری  ابراز  و  کرد  اشاره  هکتاری 

اجرایی در 560 هکتاری تا 2 ماه آینده شروع شود.
به گفته وی، برنامه خریدوفروش امتیاز طرح نهضت 
مشکلات  هرگونه  و  است  غیرقانونی  مسکن  ملی 
حقوقی بر عهده خریدار و فروشنده این امتیاز خواهد 

بود.
وی با تاکید بر واریز به موقع آورده اولیه، خاطرنشان 
کرد: در صورت عدم واریز به موقع آورده اولیه در زمان 
15روزه اعلامی، متقاضیان از اولویت خارج خواهند 

شد.
تسهیلات و اقساط وام نهضت ملی مسکن 

چقدر است؟ 
 صادقی در خصوص تسهیلات طرح نهضت ملی 
مسکن نیز گفت: این تسهیلات ۴00 میلیون تومانی 

با سود 1۸ درصد و با بازپرداخت 17 ساله خواهد بود.
اشاره  تسهیلات  این  ماهیانه  اقساط  مبلغ  به  وی 
بازپرداخت  مبلغ  حاضر  درحال  کرد:  اضافه  و 
ماهیانه حدود هفت میلیون تومان است که با توجه 
صدور  و  تیرماه  در  مسکونی  واحد   1۸0 تحویل  به 

با ستاد وزارت راه  دفترچه اقساط برای اعضای آن، 
و شهرسازی نامه نگاری و مکاتبه هایی برای  افزایش 
مهلت بازپرداخت یا تزریق یارانه به وام انجام شده است 
کشور  مسکن  عالی  شورای  در  باید  قانون  طبق  که 
مورد بحث و بررسی قرار گیرد و در صورت تصویب به 

استان ها ابلاغ شود.
وی با اشاره به آخرین وضعیت متقاضیان و پروژه های 
سایر شهرهای استان، گفت: درشهر جعفریه ۳19، در 
شهر دستجرد ۳0۸، در شهر سلفچگان 177، در شهر 
قنوات 25۳ و  در شهر کهک 7۸5 متقاضی ثبت نام 

کرده اند که پالایش آن ها در دست اقدام است.
صادقی افزود: هم اکنون عملیات ساخت 100 واحد 
در شهر کهک، 60 واحد در شهر قنوات و 20 واحد در 
شهر جعفریه آغاز شده است و پس از مشخص شدن 
نفرات نهایی در این شهرها و تامین زمین، برای مابقی 

آن ها واحدهای مسکونی ساخته خواهد شد.
وی با اشاره به ثبت نام 91 هزار متاهل و ۳۳ هزار 
متقاضی مجرد در طرح نهضت ملی مسکن استان، 
متقاضیان  با  پالایش  اولویت  حاضر  حال  در  گفت: 
متاهل و زنان خودسرپرست است و مجردین در مراحل 

بعد پالایش خواهند شد.
مدیرکل راه و شهرسازی قم در پایان به قانون حمایت 
از خانواده و جوانی جمعیت در حوزه مسکن اشاره کرد 
و گفت: چنانچه فرزند سوم از تاریخ 2۴ آبان 1۴00 به 
بعد متولد شده باشد و متقاضی دارای فرم جیم قرمز 

باشد به عنوان مشوق فرم ج  آن ها سبز خواهد شد.

مدیرکل راه و شهرسازی  استان قم:

باکمبودزمینبرایاحداثمسکنمواجههستیم

شهردار قم گفت: هدف اصلی شهرداری قم از برگزاری رویداد هفته های 
فرهنگی افزایش زمینه رشد و معرفت نسل جوان و عموم مردم از ظرفیت های 

تمدنی، فرهنگی، علمی و دینی است.
دکتر سیدمرتضی سقائیان نژاد روزسه شنبه در آیین افتتاحیه نخستین رویداد 
فرهنگی گردشگری شیراز در قم که در سالن رضوان شهرداری قم برگزار شد، 
اظهار داشت: رویداد فرهنگی شیراز در قم اتفاق بسیار مبارکی به ویژه در دهه 

کرامت است.
وی با اشاره به اهمیت تعظیم شعائر مانند دهه کرامت، ادامه داد: یکی از 
اهداف اصلی بزرگداشت این قبیل ایام، تأسی بیشتر به مکارم اخلاقی خاندان 
عصمت و طهارت است؛ اگر قم، مشهد و شیراز کرامتی دارند به خاطر مقابر 

مقدسی بوده که در این سه شهر مدفون شده اند.
شهردار قم اهمیت برگزاری رویداد هفته فرهنگی شیراز در قم را مورد توجه 
قرارداد و تصریح کرد: ظرفیت بسیار بالایی در شهرهای کشور وجود دارد که 

نسل جوان هنوز با آن ها آشنا نبوده و اطلاع چندانی از آن ها ندارند.

وی ادامه داد: قم بیش از 7 هزار سال تمدن و تاریخ دارد، ولی متأسفانه امروز 
به دلیل کم کاری در این عرصه های هویت ساز، الگوی نسل جوان چند الگوی 
بی هویتی است که الگوی خود آن ها تمدن چند صد ساله کشورهای منحط و 

فاقد اخلاق است.
سقائیان نژاد، اهمیت رشد در پرداختن بیشتر به جنبه های هویت ساز را مورد 
توجه قرار داد و گفت: زیربنای فرهنگ اسلامی تزکیه و زیربنایی فرهنگ غربی 
بر زور و سایر مظاهر دل فریب ظاهری است و اگر امروز مشاهده می شود که 
برخی نسل جوان به سمت فرهنگ غربی سوق پیدا کرده اند، به دلیل عدم 

رشدی بوده که در فرهنگ غنی اسلامی خود از آن ها غافل شدیم.
وی اضافه کرد: هدف اصلی شهرداری قم از برگزاری رویدادهای فرهنگی 
افزایش زمینه رشد و معرفت نسل جوان و عموم مردم از ظرفیت های تمدنی، 

فرهنگی، علمی و دینی است.
شهردار قم خاطرنشان کرد: باید نتیجه این رویدادهای فرهنگی اثر خود را در 

بهبود فرهنگ عمومی و تقویت باورهای دینی و ملی نمایان شود.

شهردارقم مطرح کرد :

حمایتازبرگزاریرویدادهایفرهنگی


